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شرط گذاری مقدمه گرانی است؟!

1

»حــرف این نوشــتار در یک جمله نیز 
قابل خلاصه شدن اســت و آن این که؛ 
آقای وزیر کشــور، آقای معاون رئیس 
جمهوری و رئیس ســازمان حفاظت از 
محیط زیســت، وزرای صمــت، نیرو، 
میراث فرهنگی و نیز آقای معاون محترم 
اول رئیس جمهــور؛ نگرانی برای خزر 
وقتی مسموع و قابل تأمل خواهد بود که 
نیم نگاهی به ویران سازی صنایع و معادن در 
حوزه ی بیابان ها و کویر داشته باشید. شما 
را نمی دانیم اما ما بعد بررسی های میدانی 
به واسطه ی آن چه دیدیم که قطعاً فراتر از 
فاجعه است دیگر خواب به چشم مان نیامد 
می خواهیم اســتدعا کنیم سری به کویر، 
حدفاصل ساغند تا سیاهکوه بزنید ببینیم 
شما هم همچون ما، خواب به چشمان تان 
حرام می شود یا این که به این نتیجه برسیم 
نازک خیال و حساس شده ایم و بیشتر از 

آن چه رخ داده است، نگرانیم؟!«

اول: طی ماه های اخیر، حداقل دو گزارش 
بر اساس نگرانی سازمان حفاظت از محیط 
زیســت درباره ی دریای خزر در روزنامه 
آفتاب یزد منتشر شــده است که در هر 
دو گزارش، مبانــی نگارش انتقادی و بر 
اساس: »نگرانی برای خزر به جای خود، 
ما نگران کویر هستیم« منتشر شده است. 
سازمان محیط زیست نیز در همین رابطه 
جوابیه هایی به دفتر روزنامه ارسال کرده 

است که مزید امتنان است.
دوم: طی ســال های اخیر، ده ها گزارش 
پیرامون مخاطراتی که برخی مجوزها، کویر 
و منابع آبی زیرزمینی را تهدید می کند در 
آفتاب یزد، مســتند و مصور منتشر شده 

است.
سوم: طی یک سال اخیر، چندین و چند 
گزارش صرفاً درباره ی »آب شیرین کن« هایی 
که قویاً کویر ساغند و سیاهکوه در اردکان 
را هدف قرار داده اند، در آفتاب یزد منتشر 

شده است.
چهارم: از کویر برخاســته ایم و در کنار 
نگرانِ خشــکی دریاچه ارومیه، سدها، 
رودخانه ها، دریای خزر و برخی تالاب ها، 
به جد نگران کویر و خطراتی که حیات 
گیاهی و جانوری و نیز خاک و فرسایشی 
که افزون بر طاقت طبیعت بر آن تحمیل 

شده است بوده ایم.
پنجم: صرفاً در صفحات ۹، ۱۱ و ۱۲ روزنامه 
آفتاب یزد مورخ ۴ دی ماه ۱۴۰۲، خبرهای 
ضد و نقیضی دربــاره ی آب، تنش های 
آبی، مقابله با تنش آبی، سرمایه گذاری های 
زیرساختی و تلاش دولت برای کمک به 
ادامه ی حیات در مناطقی که دچار تنش آبی 

هستند منتشر شده است.
ششم: بارها و در مقاطع مختلف، روزنامه 
آفتاب یزد طی گزارش ها، مصاحبه ها و 
یادداشت ها، نگرانی های خود مبنی برعدم 
تحقق وعده های دولت طالبان در افغانستان 
برای رهاسازی »حقآبه« رودخانه هیرمند که 
سهم قانونی و عرفی - تاریخی جمهوری 

اسلامی ایران است را بازتاب داده است.
هفتم: ابراز نگرانی وزیر محترم کشــور 
پیرامون خشک شدن دریاچه خزر )دریای 
کاسپین( گویی آبی داغ بر پیکره ی روزنامه 
بود چه، طی مدتی مدید، این روزنامه بر 
اساس سیاست های محیط زیست محور، 
مطالبی را خطاب به مســئولان ذیربط و 
 ذی مسئولیت نوشته و منتشر کرده است حال 
این که وزیر محترم کشور، عیناً حرف های 
چندماه قبل »سلاجقه« معاون محترم رئیس 
جمهوری و رئیس ســازمان حفاظت از 
محیط زیست را بازگو می کند بی آن که 
به مخاطرات تهدید کننــده ی کویرها و 
بیابان ها اشاره ای هرچند گذرا داشته باشد 
بیش از آن که برای مان علامت سؤال باشد یا 
موجب بهُت و تحیرّمان شود باعث نگرانی 
و افسوس مان شد که مگر می شود نگران 
دریای یا دریاچه خزر بود اما دلسوز بیابان 

و کویر نبود!؟

آقای وزیر کشور؛ شما نگران 
خزر هستید ما نگران کویر!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

صفحه 2

منافقین در ازای ترور 
از عراق نفت می گرفتند

مسئولان دولتی می گویند که کیفیت اینترنت خط قرمز ماست و اگر 
قرار است که در مورد خدمات اپراتورها افزایش قیمت اتفاق بیفتد، 
آنان باید یکسری شرایط را رعایت کنند اما به نظر می رسد دولتی ها 

در حال آماده کردن مردم برای یک گرانی دیگر هستند

2سخنگوی دولت: هیچ تصمیمی برای افزایش نرخ بنزین در دولت گرفته نشده است
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آفتاب یزد: سومین جلسه دادگاه رسیدگی به 
اتهامات ۱۰۴ نفر از اعضای ســازمان مجاهدین 
خلق موســوم به منافقیــن و همچنین ماهیت 
این ســازمان به عنوان یک شخصیت حقوقی، 
دیروز در شــعبه یازدهــم دادگاه کیفری یک 
استان تهران به ریاســت قاضی حجت الاسلام 
والمسلمین دهقانی و مستشاران دادگاه مرتضی 
تورک و امین ناصــری در مجتمع قضائی امام 

خمینی )ره( به صورت علنی برگزار شد.
گفتنی است در این جلســه دادگاه تعدادی از 
اعضای خانواده شــهدای تــرور از جمله دختر 
شهید حجت الاســلام والمسلمین سید احمد 
آقامیری، دختر شــهید غلامعلی حاجی هاشم، 
مادر شــهید داود ارجمندی، خواهران شــهید 
سید حسین میری، برادر شهید احمد شفیعی، 
همسر شهید محمدعلی آقارجبی، برادر شهید 
فاطمه ســادات طالقانی، برادر شــهید موسی 
علیزاده، خواهر شــهید زینب کمایی، خواهران 
شهید سید رسول موسوی ابربکوه، دختر شهید 
سید حسینی طباطبایی، خانواده شهید رضایی، 
خانواده شــهید امیدی، جانبــاز محمدمهدی 
چیذری و وکیل خانواده مهدی صیاد شــیرازی 

حضور داشتند.
حجت الاسلام والمســلمین دهقانی در ابتدای 
دادگاه با اشــاره بــه ادامه رســیدگی پرونده 
منافقین از اصحاب رســانه خواست در انعکاس 
مطالب اعم از نقل مواد قانونی و نام های متهمین 

کیفرخواست توجه لازم را داشته باشند.
قاضی همچنین بر احراز صلاحیت دادگاه برای 

رسیدگی به این پرونده تاکید کرد.
در ادامــه دادگاه قاضــی از نماینده دادســتان 
خواست تا در جایگاه قرار بگیرد و کیفرخواست 

را قرائت کند.
نماینده دادســتان با حضــور در جایگاه گفت: 
پس از ورود منافقین به عراق و همکاری با رژیم 
بعثی در جنگ تحمیلی اکثر اقدامات تروریستی 
آن هــا منعطف به جدار مرزی بود. بعد از مدتی 
منافقین تصمیم گرفتند به عملیات خود عمق 

بدهند و ترور را شهری کنند.
وی گفت: ایــن تیم های تروریســتی با کمک 
استخبارات عراق وارد ایران می شدند. گروهک 
منافقین دلیــل عملیات در عمق ایــران را به 
این دلیل می دانســت که مردم اقبالی به آن ها 
نشــان نمی دادند. تحقیقات اطلاعاتی و قضائی 
نشــان می دهد که منافقین به عنــوان مزدور 
عــراق ترور مردم را برعهــده گرفته بود. برخی 
اسناد اطلاعاتی که به دست مسئولان اطلاعاتی 
کشــورمان رسیده نشــان می دهد منافقین در 

ازای ترور، نفت از عراق می گرفته اند!

نماینده دادســتان بیان کرد: بر اســاس اسناد 
اطلاعاتــی به دســت آمده مســعود رجوی از 
ژنرال حبوش رئیس ســرویس اطلاعات عراق 
خواست که شرایطی برای منافقین فراهم کند 
تا گروهک از شرق کشور وارد خاک ایران شده 

و ترور کند.
وی افــزود: رجوی دلیل این اقــدام را واکنش 
منفی مردم از همــکاری و مزدوری منافقین با 
عراق می دانست. حبوش از رجوی خواسته بود 

عملیات های منافقین در تهران انجام شود!
نماینده دادستان گفت: پس از ورود منافقین به 
عراق و همکاری با رژیم بعثی در جنگ تحمیلی 
اکثر اقدامات تروریستی آن ها منعطف به جدار 
مرزی بود. بعد از مدتی منافقین تصمیم گرفتند 
بــه عملیات خود عمق بدهد و ترور را شــهری 

کنند.
وی افــزود: این تیم های تروریســتی با کمک 
استخبارات عراق وارد ایران می شدند. گروهک 
منافقین دلیل عملیات در عمق ایران را به این 
دلیل می دانست که مردم اقبالی به آن ها نشان 
نمی دادند. تحقیقات اطلاعاتی و قضائی نشــان 
می دهد که منافقین به عنوان مزدور عراق ترور 

مردم را برعهده گرفته بود.
نماینده دادســتان بیــان کرد: برخی اســناد 
اطلاعاتــی که به دســت مســئولان اطلاعاتی 
 کشــورمان رســیده نشــان می دهد منافقین 
 در ازای ترور، نفت از عراق می گرفته اند! در جلسات 
منافقین با استخبارات عراق رجوی نمی دانسته 
که این جلسات ضبط شده و به دست سربازان 
گمنام امام زمــان )عج( می افتاد برای همین با 

بی پروایی خواهان سهمیه نفت می شده است!
در ادامــه دادگاه محمدمهدی چیذری، جانباز 
حمله خمپاره ای منافقین به مجتمع مسکونی 
نــور در ســال ۱۳۷۸ در پی قرائت بخشــی از 
کیفرخواست مربوط به این اقدام تروریستی، در 
جایگاه شهود حاضر شد و به درخواست قاضی 
جراحت خود را نشان داد؛ وی در ادامه به ارائه 
توضیحاتی درباره آن حادثه و جراحت پرداخت.

در پایان قاضی ختم جلسه را اعلام کرد و گفت 
که جلســه بعدی دادگاه روز دوازدهم دی ماه 

برگزار می شود.

یک فلش بک حیاتی
لاوروف در گفتگو با 

امیرعبداللهیان عقب نشینی کرد؟
آفتاب یزد: وقتی روسیه کنار امارات قرار گرفت 
و ادعــای دولت های عرب حوزه خلیج فارس را 
تایید کرد ایران یکصدا این اقدام را محکوم کرد. 
از منتهی الیه چپ تا منتهی الیه راست بر سر 
این مسئله میهنی به سران کاخ کرملین نهیب 
زدند تا روس ها متوجه شــوند ایرانی ها در عین 
حالی که در بسیاری از مسائل اختلاف نظر دارند 
ولی در خصوص برخی مسائل از جمله آنجا که 
ادعاهای ارضی مطرح می شود با کسی شوخی 

ندارند.

< یک تماس تلفنی و باقی ماجرا
یکی از مواردی که وزارت خارجه برای پاســخ 
به روس ها در دســتور کار خود قرار داد تماس 
تلفنی وزیر با همتای روســی خــود بود. البته 
مشخص نشد تماس تلفنی از جانب تهران بوده 
یا مســکو. اما به هر روی هدف از این برقراری 
ارتباط ادای توضیحات لاوروف به امیرعبداللهیان 
بوده است. در بخشی از این تماس تلفنی بعد از 
گفتگو در مورد تحولات جاری در منطقه وزیر 
خارجه روسیه در خصوص تایید ادعاهای امارات 
می گوید: »حاکمیت و تمامیت ارضی جمهوری 
اسلامی ایران همواره مورد احترام روسیه بوده 
است و این سیاست رسمی مسکو هیچگاه نباید 
مورد تردید قرار گیــرد. ما در مذاکرات تنظیم 
بیانیه پایانی نشست مراکش به صراحت، احترام 
به حاکمیت و تمامیت ارضی ایران را مورد توجه 

قرار دادیم.«

< آغاز ماجرا
ابهامات از همین جا آغاز می شــود. زیرا برخی 
ناظــران می گویند گفته هــای لاوروف در این 
تماس تلفنی فاقد صراحت لازم است و در عرف 
دیپلماتیک وزیر خارجه روسیه رندی کرده است. 
برای نمونه محمدعلی سبحانی دیپلمات با سابقه 
کشــورمان در این ارتباط به انصاف نیوز گفته 
اســت: »در آنچه لاوروف گفته ظرافتی وجود 
دارد که با وجود ظاهر مثبت آن پاســخي تند 
به ایران محســوب می شود.« او در ادامه با بیان 
اینکه »در مسئله ی حق حاکمیت نباید با کسی 
شوخی داشته باشیم«، گفت: »آقایانی که امروز 
به روسیه اعتراض می کنند باید زمانی اعتراض 
می کردند که این کشــور را متحد استراتژیک 
ایران خواندند و درباره ی اوکراین مواضعی اتخاذ 
کردند که ضررهای بســیار بزرگی را با خود به 
همراه داشت.« سبحانی با تاکید بر اهمیت ایجاد 
موازنه در سیاســت خارجی گفت: »ما به هیچ 
عنوان نمی توانیم با روســیه روابط استراتژیک 

داشته باشیم. 
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برگزاری سومین جلسه دادگاه رسیدگی 
به اتهامات سرکردگان گروهک تروریستی منافقین

مالیات ستانی از »جیب خالی« مردم را عصبانی نکند، 
ناامید خواهد کرد

لزوم بازنگری
در سیاست های مالیاتی دولت لاوروف 

در گفتگو با امیرعبداللهیان 
عقب نشینی کرد؟

1

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

وفات حضرت ام البنین )س( تسلیت باد

عضو کمیسیون انرژی:

عضو کمیسیون تلفیق:

ارسال کپسول زیستی به فضا، 

قدرت موشکی ایران را 

به نمایش گذاشت

تلاش مجلس و دولت 

حفظ پویایی 

در بازار بورس است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

در کنار تمام مشکلاتی که داریم باید به مشکل 
بزرگ تری نیز اشــاره کنیم کــه آن اعتماد به 
نفــس کاذب برخی مســئولان اســت.از نظر 
روانشناسی داشــتن اعتماد به نفس برای افراد 
لازم و ضروری اســت و کسی که فاقد آن است 
قطعا دارای نقص می باشــد.ولی اینکه شخصی 
دارای اعتمــاد به نفس کاذب باشــد آغاز یک 
دردسر بزرگ اجتماعی است.این دردسر وقتی 
عمیق تر اســت که آن شخص برای جمعی نیز 
تصمیم گیر باشد. حال ممکن است این تصمیم 
گیر سرپرســت یک خانواده باشد و یا وزیر یک 
مملکت.در مقیاس های مختلف دردسرهایی که 
از قبل این اعتماد به نفس کاذب شکل می گیرد 
متنوع است. مثلا سرپرست یک خانواده وقتی 
دچار چنین نقصانی است می تواند آن خانواده 
را به دلیل تصمیم های بدون پشتوانه و اقدامات 
ایذایی که منشا آن همان اعتماد به نفس کاذب 
است به خاک سیاه بنشاند. حال اگر شخص مورد 
نظر دارای سمتی مهم باشد تصمیم های وی و 
کلا اکت های این مسئول می تواند جامعه ای را 

ملتهب کند.
نمونه های قابل ذکر در مقیــاس وکیل و وزیر 
فراوان است. ما در زمینه داشتن مسئولانی که 
دارای اعتماد به نفس کاذب هستند غنی هستیم! 
بارها و بارها شاهد بودیم که در زمینه ای رسانه ها 
گزارش هایی در مورد کمبود ها منتشر کردند اما 
آن مسئول مربوطه در کمال اعتماد به نفس آن 

گزارش ها را رد کرده است.

اعتماد به نفس 
کاذب!

سیدعلیرضا کریمی

یادداشت-1

چه آسان دل به دریا زد پرنده ای که به قوی 
غمگین و تنها در انتهای آبیِ زلال دل بسته 
بود. شب از گیسوان کمندش بلندتر شده بود 
که سوار بر تیبای لکنته ناگهان واژگون شد و 

از صدای درد و تعب محزون! 
ملیــکا دختر جوانمرگ و خیــر ندیده، جان 
عزیزش را برداشــته و آمده بــود از ینگه دنیا 
بــه اینجــا تــا در محــدوده ای عطشــناک 
سیاه مشــق های گلزنی را مرور و با پروازها و 
دریبل هایش، زمســتان را سرشار از بهار کند. 
ملیکا نمی دانست این بازگشت به قیمت رها 
شدنش از تن نازنینش تمام خواهد شد و باید 
خیلی زود برگردد بــه همان ینگه دنیا. تا در 
قلب نیویورک زیر خروارها خاک مدفون گردد 

و خزان سهم آرزوهایش شود طفلک! 
دیروز در بم و در سالگرد مرگ آفرین، نخل ها 
دوبــاره و چندباره گریســتند. اینبار نه فقط 
برای زیرآوار ماندگان، که برای دخترکی که 
دنیا را بغل کرده بود و تصور می کرد جاده ها 
امن اند. آنقدر امن که می تواند در ارابه مرگِ 
تولیــدِ وطن چرتی بزند، بخوابد و خواب های 

رنگی ببیند. 
ملیــکا اما فکــر این را نکرده بــود که اینجا 
جان ها چندان بهایی ندارند و جاده ها آبستن 
سوگ های ابدی سال هاست مویه می کنند. 
او لابد نمی دانســت اینجا زنده ماندن، بزرگ 
شدن، میانسال شدن، پیر شدن و نوه ها را در 
آغوش گرفتن اتفاق سهل و ساده ای نیست. 

دختری 
با کفش های کتانی! 

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-2

ادامه در صفحه 4ادامه در صفحه 4

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

چگونه بی حسی 
عصب صورت را 

درمان کنیم؟ 
6

24

برگزاری سومین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات سرکردگان گروهک تروریستی منافقین
منافقین در ازای ترور از عراق نفت می گرفتند

آفتاب یزد
تلفنی

گهــی  آ
می پذیرد

09128197782

آفتاب یزد بررسی می کند

صربستان در مسیر اوکراین؟!

طرح مصر، اعلام بی اعتمادی ضمنی به قاهره و دوحه از سوی تل آویو 
و اذعان اسرائیلی ها به شکست 

در گفت و گوی آفتاب یزد با عبدالرضا فرجی راد، استاد ژئوپلیتیک دانشگاه 

افکار عمومی اسرائیل 
برای پذیرش شکست آماده می شود

فرجــی راد: اگرچه آتش جنگ به دیگر نقاط غرب آســیا 
کشیده شده)سوریه، لبنان، یمن، عراق و حتی سفارتخانه های 
اسرائیل در برخی کشورها( اما همچنان همه در تلاش هستند 

تا جنگ از کنترل خارج نشود
صفحه 3
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1131- بر فرض هم که رسانه ملی محمدرضا گلزار 
را برای مجری گری یک برنامه بیاورد آیا رسانه ملی 
می تواند همه مشکلات خود و مخاطب ریزی خود را 

با یک گلزار حل کند؟! 
 1141- فرمان��دار ک��رج فرص��ت 24 س��اعته به 
رس��توران دارها و کافی شاپ ها دادند و اعلام کردند 
استفاده از اتباع افغانی غیرمجاز ممنوع است. باید این 

طرح در همه شهرها اجرایی شود. 
1201- ظاهرا سخنگوی شورای شهر تهران حرف 
 خ��ود را پس گرفته و گفته من نگفتم حجاب بانان

  زیر نظ��ر معاونت فرهنگی مترو فعالیت می کنند! 
یک روز قبل این خبر را از وی شنیدیم. حالا تکذیب 

می کنند ! 
1011- برخی ش��هرهای بزرگ دنیا چگونه از شر 
آلودگی نجات پیدا کردن��د؟ چه ابتکاراتی به خرج 

دادند؟ چرا ما نتوانیم مثل آنها عمل کنیم؟ 
1021- خود آقای محصولی دبیر کل جبهه پایداری 
هم می گوید: اگر روند همین باش��د مش��ارکت در 

انتخابات از دوره گذشته ممکن است پایین تر بیاید! 
1041- اگر دولت حتی بخشی از مشکلات جاری 
کشور و مردم را می توانست حل کند کمک زیادی به 

مشارکت در انتخابات می شد. 
 1515- زمان و فرصت چراغ سبز عابر پیاده در حد 
فاصل تقاطع خیابان فردوسی و خیابان سپهبد قرنی 
خیلی کوتاه است. لطفا نسبت به این موضوع به خاطر 

رفاه عابرین توجه شود. با سپاس 
1041- چرا در حالی که دلخوش بودیم ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی رفع می ش��ود ش��اهد کاهش 
قیمت ها در بازار خواهیم بود خیلی سریع این خبر 

را تکذیب کردند؟! 
2120- این درست نیس��ت در شرایطی که مردم 
زندگی سخت اقتصادی را می گذرانند برخی آقایان 
از تریبون های خود حرف هایی بزنند که برای مردم 
قابل قبول نیس��ت. مثلا بخش زیادی از تحریم ها 

خنثی شده؟ 
2250- تا خبر از آزادسازی لوازم خانگی در رسانه ها 
مطرح شد زود برخی خبرهای دیگر از راه رسید که 
خبری از آزادسازی واردات نیست جز برخی اقلام با 

شرایط خاص! 
2304- برخی معتقدن��د فرصت مجلس به دولت 
برای اصلاح بودجه جنبه نمایشی دارد. بدتر از آن را 

مجلس تصویب خواهد کرد! 
آفتاب ی�زد: نباید زود قض�اوت کرد می تواند 

تلاش شبانه روزی لایحه را اصلاح کرده باشد.
1510- گاهی برخی مربیان فوتبال دستورات عجیب 
و غریبی می دهند که حیرت انگیز است مثل موقعی 
که استقلال به پرسپولیس گل زد و سرمربی استقلال 
به دروازه بان خود دستور داد جلوی دروازه دراز بکشد. 
1725- آق��ای علی صوف��ی کارش��ناس در مورد 
فعالیت های انتخاباتی و تلاش ه��ای عده ای در این 
مورد می گوید نزدیک انتخابات است در حال تکه پاره 

کردن یکدیگر هستند! 
1920- اسرائیل غاصب به قدری در جنگ غزه دچار 
افراط و زیاده خواهی ش��ده که ص��دای غرب و خود 
آمریکا هم از رفتارهای اسرائیل درآمده است. حاضر 
نیستند حتی از شدت حملات و جنایات خود بکاهند. 
آفتاب یزد: جنایات اسرائیل با حمایت آمریکا 
ص�ورت می گی�رد آمریکا مواظب اس�ت نزد 
افکار عمومی بیشتر منفور نشود که منفوریت 

بیشتری پیدا کرده اند. 
2250- امام جمعه اصفهان گفتند برخی نگویند در 
صورت رابطه با آمریکا قیمت ها کاهش پیدا می کند. 
بعضی که چنین فکر می کنند توجه داشته باشند 

دینی برایشان باقی نمی ماند! 
1015- چطور امام جمعه محترم مشهد می گویند 
ت��ا حد زیادی تحریم ها را خنثی کردیم؟ اگر تا حد 
زیادی تحریم ها خنثی شده بود که مردم آنقدر تحت 

فشار نبودند.
1225- افزایش قیمت بلیت بازی دربی و بازی های 
دیگر واقعا باعث فشار به قشر ضعیف جامعه می آورد. 

بیشتر هواداران از طبقات پایین جامعه هستند. 
1320- جک سالیوان مشاور امنیت ملی کاخ سفید 
مدعی شده ایران باید حملات حوثی ها را در دریای 
سرخ متوقف کند. زیر آنها به حوثی ها سلاح می دهند. 

چه ادعاهای پوچی می کنند. 
1525- حادثه تروریس��تی حمله به مراکز نظامی 
راسک در سیستان و بلوچستان یک عمل جنایتکارانه 

و وحشی گری جدید از تروریست های کوردل بود.
1845- این چیزهایی که برای درمان آلودگی هوای 
تهران می گویند شدنی نیست. حالا کو تا زمانی برسد 

که بتوان خودروهای برقی در شهر راه اندازی کنند. 
2011- جبهه اصلاحات فعلا تش��کل مشخص و 
فعالیت خاصی ندارد که برخی ها خبر از اختلاف و 
تنش در این جبهه می دهند. اینها شایعه سازی است. 
1041- فقط اس��تقبال مردم از کلیپ های صادق 
بوقی و آهنگ خوانی او یا استقبال از فیلم های کمدی 
نش��ان دهنده این اس��ت که مردم نیاز به شادی و 

شادمانی دارند. 
1145- حمله تروریستی به مقر نظامی راسک که 
توسط عوامل کوردل تروریست ها انجام شد که منجر 
به ش��هادت جمعی از دلاورمردان نیروی انتظامی 
ما ش��د را قویا محکوم می کنی��م. امیدواریم به این 

شرارت ها با قدرت تمام پاسخ کوبنده داده شود. 
2305- مرکز پژوهش های مجل��س اعلام کرده با 
20 درصد پس انداز ماهانه می توان پس از 70 سال 
خانه خرید! این آمارها به درد خودش��ان می خورد. 
 اگر حتی چنین چیزی ممکن باشد قیمت  خانه در
  70 سال بعد با قیمت امروز یکی است؟ آیا قیمت مسکن

 70 سال ثابت می ماند؟! 
2121- با توجه به پربازدیدش��دن فیلم های آقای 
صادق بوقی پیرمرد گیلک��ی در فضای مجازی آیا 

نمی توان گفت طرح فیلترینگ موفق نبوده؟ 
2150- این نمی شود که مردم شاهد ردصلاحیت 
افراد شناخته شده باشند بعد از آنها توقع مشارکت 

بالا در انتخابات داشته باشند. 
2241- روسیه اعلام کره در حال کار بر روی توافق 

بزرگ و جدید با ایران هس��تیم. مش��خص نیست 
روس ها این بار دنبال چه توافق و هدف هایی هستند؟! 
1945- یک فعال اصولگرا با کنایه به نظام انتخاباتی 
می گوید با این نظام انتخاباتی مجلس کارآمد بیرون 

نخواهد آمد! حرف پربیراهی نزده!
2110- یکی از سوالات رایج امروز این است که چه 
برخوردی با تتلو می شود؟ چه مجازاتی برای او در نظر 

می گیرند؟ برخی معتقدند نباید او را عفو کنند. 
1721- آقای محس��ن رضایی در جمله ای عجیب 
گفتن��د منش  ما دس��تور دادن نیس��ت م��ا برای 
دوس��تانمان ماهی نمی گیریم ب��ه آنان ماهیگیری 
یاد می دهیم. منظورش��ان کدام دوس��تان اس��ت؟ 

منظورشان از ماهیگیری چیست؟ 
1850- در خبرها آمده جوانترین استاد تمام فیزیک 

دانشگاه شریف به دلایلی استعفا داده است! 
1045- وزیر ارشاد در ماجرای صادق بوقی می گوید 
این موضوع آنقدر فراگیر شده که حتی در تانزانیا هم 
از آن تقلید می کنند. ما به این موضوع به چشم فرصت 
نگاه می کنیم. به ایشان عرض می شود آیا فراگیر شدن 
کلیپ های صادق بوقی جز با شبکه های فیلتر شده 
انجام شده؟ اگر فرصت است چرا فیلترینگ هست؟ 

1150- برخی اف��راد در مورد مخالفت ها با اجرای 
برجام حرف هایی می زنند و از کسانی که مانع تراشی 
کردند گلایه می کنند. دیگر این حرف ها چه فایده ای 
دارد؟ مهم این است تحریم ها سرجای خود باقی ماند. 
1421- آقای ظریف! اگر شما دلیل برخی مخالفت ها 
با احیای برجام را می دانید و نمی گویید کار درستی 
نمی کنید. این چه مصلحتی است که باید از مردم 

پنهان بماند؟ 
2245- یک خانوار ایرانی برای خانه دار شدن باید 70 
تا 100 سال صبر کند. این هم فقط یک آمار ظاهری 
است. تقریبا خانه دار شدن برای خانوار طبقه ضعیف 

یک آرزوی محال شده است. 
1905- فیلم همخوانی طرفداران تیم فوتبال سپاهان 
با ترانه گیلکی صادق بوقی در ورزشگاه نقش جهان را 

دیدیم. بسیار جالب بود. 
1921- کس��انی که می خواهند م��ردم را به بهانه 
بازی های مثل دربی سرخابی ها سرگرم کنند به خود 
آیند. فوتبال کشور در خطر است. رقبای آسیایی ما 

پیشرفت کردند و ما هنوز اندرخم یک کوچه ایم. 
2011- یک اس��تاد دانش��گاه در واکنش به حذف 
غربالگ��ری می گوید باید از ب��ه دنیا آمدن یک بچه 
معلول جلوگیری کرد. واقعا حرف حقی زده اس��ت. 
چرا باید به خاطر حذف غربالگری بچه معلول به دنیا 
بیاید که زندگی برای خودش و خانواده اش تلخ شود؟ 
2105- آقای مهندس میرسلیم می گویند اصلاحات 
آبرویی ن��دارد که بخواهد قد علم کند. به ایش��ان 
می گویم بله؛ آبرو فقط شما و امثال شما دارید. هرچه 
بی آبرویی است برای اصلاح طلبان است نه اصولگرایان 

یا تندروها.
1621- امیر تتلو هر تخلفی دارد باید به آن رسیدگی 
شود مجازات شود. هر کسی که تخلف می کند باید 
مجازات شود. مفس��دان اقتصادی هم باید مجازات 

شوند. 
1631- یک نماینده مجلس می گوید وزارت صمت 
گف��ت ارز ندهید اما بانک مرک��زی به 5 هلدینگ 

زیرمجموعه چای دبش ارز داد! عجبا!
1645- آی��ا روزنامه کیهان که پیش��نهاد می دهد 
بیمارس��تان صددرصد زنانه بس��ازند ای��ن کار چه 
هزینه های سنگینی دارد؟ چه هزینه های اضافی به 

بار می آورد؟ 
1710- اگ��ر واردات خ��ودرو به درس��تی صورت 
می گرفت ش��اید بازار خودرو کمی س��ر و س��امان 
می گرفت اما واردات آنگونه که باید باش��د نیس��ت! 

دست مافیا در کار است؟! 
1810- آقای حس��ین انصاریان با انتقاد از فسادها 
گفتند بی ش��عور احم��ق این هزار میلی��اردی که 
دزدی��ده ای چقدر آن را می خواه��ی بخوری؟! واقعا 

حرف درستی زده. 
1505- از اینکه اینستاگرام صادق بوقی رفع مسدودی 
ش��د مردم بسیار خوشحال شدند. چون به این فرد و 

حرکات شادی آفرین وی علاقه مند شدند. 
1512- خانم جمیله علم الهدی به درستی گفتند فساد 
اخلاقی می تواند نسل بشر را زودتر از بمب اتم نابود کند. 

اما مشکلات زندگی هم می تواند مردم را نابود کند! 
1521- حمایت بی سابقه از صادق بوقی انگار تبدیل 
به یک کمپین ش��ده. چقدر مردم از آوازخوانی وی 
خوششان آمده که با آهنگ های او کلیپ می سازند. 

1601- در مورد آلودگی هوا هم احتمالا این مشکل 
به دولت قبل و سیاس��ت گذاری های دولت روحانی 

برمی گردد و ربطی به دولت اخیر ندارد. 
1412- چن��د بار تاکنون وزیر خارجه کش��ورمان 
هشدار داده منطقه ممکن است درگیر انفجارهای 
غیرقابل کنترل بشود. این سخن بسیار معنادار است. 
1420- آیا صحت دارد در همکاری بین حوزه های 
علمیه و آموزش و پرورش مدارس��ی زیرنظر حوزه 

علمیه راه اندازی می شود؟ 
1425- وزیر علوم گفتند اعتراضات دانشجویان در 

سال قبل انرژی زیادی از ما گرفت! 
1431- رئی��س دولت اصلاح��ات با انتقاد از برخی 
سیاست گذاری ها گفته امروز حرمت دانشگاه رعایت 

نمی شود و این موضوع نگران کننده است. 
1445- حیرت انگیز است که آنقدر مردم نسبت به 
آهنگ های صادق بوقی واکنش نش��ان دادند و انواع 
فیلم ها ساخته ش��ده از آهنگ او در فضای مجازی 

وایرال می شود پخش می شود. 
1315- هرجا فس��اد و اختلاسی رخ می دهد دولت 
صریح اعلام کند با آن برخورد کند. چرا برخی افراد 
دنبال توجیه فسادها یا ربط آن به دولت قبل هستند؟ 
1320- اقتصاد مردم زیربار تورم و گرانی تقریبا فلج 
شده، بیشترین فش��ارها بر مردم وارد شده آن وقت 

خبر از کشف اختلاس های جدید می رسد. 
1331- اصلا آنچه از شرایط اقتصادی جامعه و بازار 
دیده و شنیده می شود رضایت بخش نیست. بخش 
زیادی از بازارها مثل مسکن و خودرو در رکود هستند. 
1345- مفس��دین اقتصادی مخ��ل و برهم زننده 
امنیت اقتصادی کشور و جامعه هستند. انتظار مردم 

معرفی و مجازات علنی این مجرمان بزرگ است. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2
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آفت�اب یزد � رضا بردس�تانی: در روزهایی که مردم و رس��انه ها 
س��رگرم »فس��اد چای دبش« بودند، دولت س��خت مشغول تدوین 
سیاست های مالیاتی یا به عبارتی، مالیات ستانی در سال 1403 بود 
)همانطور که انتظار می رفت چون عادت کرده ایم در پس هر افشاگری 
منتظر واقعه ای تلخ تر باش��یم!(. در این میان، رواج چند شایعه و در 
پی آن تکذیب � مالیات ستانی از مستأجران و مالیات در نظر گرفته 
شده بر سود حاصل از خرید و فروش طلا که زرگرها و طلافروش ها 
را مجاب کرد تا بنحوی حرفشان را به دولت برسانند � تلخی های این 
 ماجرا را دوچندان کرد تا جایی که روی جلد بس��یاری از روزنامه ها 

پُر شد از اظهار نظراتی که حکایت از نارضایتی عمومی می داد.

<درآمدهای نفتی ایران یک/سوم عراق
مالیات را وقتی بگیرید که تورم را مهار کرده باشید

گمرک ایران برای نخستین بار اقدام به انتشار تجارت خارجی کشور 
با احتس��اب آمار صادرات نفت، برق و خدمات فنی و مهندس��ی در 
دولت سیزدهم کرد. بر این اساس، از مجموع صادرات 63.9 میلیارد 
دلاری کش��ور در 9 ماهه امس��ال، 26 میلی��ارد و 460 میلیون دلار 
صادرات نفت، 780 میلیون دلار صادرات خدمات فنی، 300 میلیون 
دلار صادرات برق و مابقی صادرات غیرنفتی است. همزمان اما خبری 
منتشر شد که نشان داد درآمدهای � ماهانه � نفتی عراق تقریباً سه 
برابر ایران است.  وزارت نفت عراق تائید کرد درآمد صادرات نفت تا 
پایان نوامبر، از 8.48 میلیارد دلار فراتر رفت. به گزارش ایسنا، طبق 
آمار نهایی که از س��وی سازمان بازاریابی نفت )سومو( عراق منتشر 
ش��د، مجموع صادرات نفت خام در نوامبر، بیش از 102.97 میلیون 

بش��که بود و درآمد حاصل از فروش آن، از 8.48 میلیارد دلار عبور 
کرد. آمار سومو نش��ان داد مجموع صادرات نفت از میادین واقع در 
مرکز و جنوب عراق در نوامبر، 101 میلیون و 764 هزار و 620 بشکه 
بود. میزان صادرات به اردن، 172 هزار و 383 بش��که بود و صادرات 
نفت از میدان نفتی القیاره در نینوا در شمال عراق، یک میلیون و 38 
هزار و 779 بشکه بود. بر اساس گزارش عراقی نیوز، میانگین قیمت 
هر بشکه نفت عراق در نوامبر، 82 دلار و 36 سنت در مقایسه با 87 
دلار و 57 س��نت در اکتبر بود. روایت های رس��می اما غیر مستقیم 
ثابت می کند دولت در پی کاهش درآمدهای نفتی)علی رغم آن که 
مدعی ش��ده اند فروش نفت افزایش پیدا کرده است!( در تلاش است 
تا کس��ری این کاهش درآمدی را از مس��یر مالیات ستانی آن هم از 
جیب های خالی مردم تأمین کند که به نظر می رس��د حتی اگر این 
موضوع باعث »عصبانیت« مردم نشود لابد آن ها را ناامید و سرخورده 
خواهد کرد. کیهان، روزنامه حامی دولت اخیراً در تذکری دوستانه و 
ملایم خطاب به دولت سیزدهم می نویسد:»اگر چه مؤلفه های بسیاری 
بر فرآیند انتخابات اثرگذار است؛ اما در فرصت باقی مانده تا انتخابات 
آخر س��ال هر اندازه دولت بتواند غول تورم و اژدهای فساد را به بند 
بکشد و امنیت ذهنی و عینی ایجاد کند، به همان اندازه صندوق های 
رأی س��نگین تر خواهد ش��د.« و این حمایت از یک پدیدآمدن یک 
نگران��ی عمیق مبنی بر عصبانیت و ناامیدی مردم در رابطه با اتخاذ 
سیاست های جدید مالیاتی دارد.کوتاه سخن این که، کاهش اتکا به 
درآمدهای نفتی یک آرزوی دیرینه اس��ت، خروج کشور از وابستگی 
به درآمدهای نفتی یک رفتار عاقلانه است و تلاش برای واقعی کردن 
درآمدهای مالیاتی یک اقدام بس��یار پس��ندیده اما نباید از نظر دور 

داش��ت که »کار خوب را باید درست انجام داد« و این یعنی؛ هزینه  
کاهش درآمده��ای نفتی دولت، کاهش اتکا ب��ه درآمدهای، خروج 
کش��ور از وابس��تگی به درآمدهای نفتی و تلاش برای واقعی کردن 
درآمدهای مالیاتی را نباید مردمی بپردازند که هم اینک زیر فش��ار 
معیش��ت قرار دارند. دولت س��یزدهم نمی تواند و نباید از جیب های 
خالی مالیاتی دریافت کند به عوض باید تلاش کند فراریان مالیاتی 
را شناسایی و آنان را مجبور به پرداخت مالیات کند. گرفتن مالیات از 
راه های مختلف از مردم شاید در کوتاه مدت بتواند دولت را در تأمین 
هزینه ه��ای مملکت داری یاری کند اما تبع��ات این رفتار به قدری 
س��نگین اس��ت که بعید می دانم اگر بدان اندیشیده بودند اساساً به 
چنین درآمدهای حتی فکر می کردند.ما مخالفتی با اداره ی مملکت 
ب��ا درآمدهای مالیاتی نداریم حت��ی همراهی و حمایت نیز خواهیم 
 ک��رد اما همانطور ک��ه مالیات را فقط از درآم��د دریافت می کنند و

 نه از دارایی های اندک مردم، سخت معتقدیم دولت نخست باید تورم 
را مهار، گرانی ها را کنترل و اقتصاد را پروار کند و سپس چنین راهی 
را در پی��ش گیرد. نگاهی به حوزه های درآمدی که همچنان مغفول 
مانده از جمله؛ توجه به کس��ب و کارهای ویران شده ی مجازی )به 
دلیل فیلترینگی که هنوز نتوانسته ایم آن را هضم کنیم(، گردشگری 
و نیز رونق بخش��یدن به کس��ب و کارهای خُرد که مس��تقیم مردم 
را تحت فش��ار قرار داده، مقدم بر چنین اندیش��ه ای است که حتی 
می توان از مکالمات روزمره ی مردم برای یک احوالپرس��ی س��اده از 
یکدیگر نیز درآمد کس��ب کرد. خلاصه این که، مملکت داری سخت 
است اما این راه و روشی که دولت سیزدهم در پیش گرفته، به نظر 

مملکت داری نیست.

 مالیات ستانی از »جیب خالی« مردم را عصبانی نکند، ناامید خواهد کرد

لزوم بازنگری در سیاست های مالیاتی دولت 

سخنگوی دولت درباره احتمال افزایش قیمت بنزین در هنگام بررسی 
لایحه بودجه سال آینده در مجلس گفت: لایحه بودجه به صورت عمومی 
در رسانه ها منتشر می شود و متن آن موجود است و هیچ تصمیمی برای 
افزایش نرخ بنزین در دولت گرفته نشده است. »علی بهادری جهرمی« 
سخنگوی دولت در مقدمه نشست خبری خود ضمن محکومیت اقدام 
تروریس��تی رژیم صهیونیس��تی در به شهادت رس��اندن سردار »سید 
رضی موسوی« خاطرنشان کرد: رژیم جعلی صهیونیستی روز گذشته 
 در اقدامی تروریس��تی با حمله به منطقه مس��کونی در سوریه سردار 
»سید رضی موسوی« را به شهادت رساند که این شهادت را به مردم ایران 
تسلیت می گوییم و آن را محکوم می کنیم. وی در ادامه بیان کرد: اقدام 
تروریستی و جنایتکارانه رژیم صهیونیستی در به شهادت رساندن سردار 
سید رضی موسوی در زمان و مکان مناسب قطعا پاسخ داده خواهد شد. 
ذات و ماهیت رژیم صهیونیستی با جنگ غزه بر همه آشکار شده است 
و هر چه دست و پا بزنند، نمی توانند این سبوعیت را پنهان کنند. ایالات 

متحده و انگلستان هرگز نمی توانند بر این شکست سرپوش بگذارند.

<رکورد بی سابقه تولید برق در دولت سیزدهم
وی عنوان کرد: رئیس جمهور در چهاردهمین بازدید میدانی یا نظارت 
ستادی روز گذشته به وزارت نیرو رفت و یکی از طرح هایی که به افتتاح 
رسید آغاز به کار 4 هزار مگاوات برق خورشیدی بود که با نهایی شدن 
این طرح از 100 مگاوات انرژی خورشیدی می توانیم به 5 هزار و 100 
مگاوات انرژی خورشیدی دست یابیم.بهادری جهرمی با بیان اینکه در 
دولت مردمی تاکنون 8هزار و 800 مگاوات ظرفیت جدید تولید برق وارد 
مدار شده است، گفت: این یک رکورد محسوب می شود. در حوزه برق 85 
درصد از برق جدیدی که وارد مدار شده است به بخش تولید اختصاص 
یافته است.دبیر هیئت دولت خاطرنش��ان کرد: 4 هزار مگاوات افزایش 
تولید در انرژی پاک خواهیم داشت. وزارت نیرو در این دولت برنامه ریزی 

برای افزایش ده هزار مگاواتی را در دست اجرا دارد.

<سرانه ورزشی تهران دو برابر می شود
س��خنگوی دولت گفت: تفاه��م نامه احداث مجموعه ورزش��ی تهران 
با حضور معاون اول رئیس جمهور امضا ش��د که با تکمیل آن، س��رانه 
ورزشی تهران دو برابر می شود، این مجموعه بزرگ در تهران به مساحت 
370 هکتار برای برگزاری رویدادهای بزرگ ورزشی و بین المللی استفاده 
خواهد شد. همه هماهنگی ها انجام شده و تامین منابع آن از طریق تهاتر 
نفت است پیش بینی های لازم برای اختصاص منابع حاصل از تولید نفت 
به ساخت این مجموعه ورزشی انجام گرفته است.بهادری جهرمی پس از 
مقدمه نشست در پاسخ به نخستین پرسش درباره اقدامات دولت درباره 
آخرین وضعیت پیگیری مسئله اینترنت و فیلترینگ توسط دولت گفت: 
رویکرد دولت که بارها بر آن تاکید شده افزایش سرعت و کیفیت سایت ها 
و شبکه ها در چارچوب قانون و ایجاد بهره وری حداکثری مردم از آن در 
چارچوب قانون است تا بر اساس آن قابلیت حمایت از حقوق مردم به 
طور موثر وجود داشته باشد. بهادری جهرمی مطرح کرد: همانند قوانین 
سایر کشورها، باید امکان استیفای حقوق مردم در رابطه با پلتفرم های 
خارجی چون توییتر فراهم باشد و دولت بیشتر معتقد به اصلاح ساختارها 
و روندها است. بر این اساس تصمیم گیری در خصوص فعالیت پلتفرم های 

خارجی بر عهده کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه است.

<وزیر ارتباطات درخواست رفع فیلتر گوگل پلی را داده است
دبیر هیئت دولت افزود: با همین رویکرد، رئیس جمهور دس��تور داد تا 
مرکز ملی فضای مجازی بازبینی در ضوابط و رویکردها انجام دهد. رویکرد 
دولت این است که جایی اگر تخلفی از قانون صورت می گیرد، رویه خطا 
اصلاح شود، نه اینکه مسدودس��ازی شود. وی ادامه داد: به پلتفرم های 
خارجی اعلام شده طبق روال فعالیت در کشورهای اروپایی اقدام کنند تا 
نماینده ای داشته باشند و امکان استیفای حقوق مردم وجود داشته باشد. 
انتظار مردم این است که اگر تخلفی صورت گرفت، امکان استیفای حقوق 
آن ها وجود داشته باشد. وزیر ارتباطات درخواست رفع فیلتر گوگل پلی 
را داده است، اما کارگروه تعیین محتوای مجرمانه این کار را هنوز انجام 

نداده است.

<مزایای قرارداد تجاری بی سابقه ایران و ۵ کشور اوراسیا
سخنگوی دولت درباره امضای قرارداد تجاری با 5 کشور اوراسیا گفت: 
در چارچوب موافقتنامه و لایحه ای که برای عضویت در شانگهای تقدیم 
مجلس شد مجوز قانونی اخذ شده است اما اگر نیازمند اخذ مجوز قانونی 
دیگری باشد در همان مسیر قانونی اقدامات طی خواهد شد. وی درباره 
آثار و مزایای این موافقتنامه عنوان کرد: موافقتنامه ای که روز گذشته با 
حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت با 5 کش��ور حوزه اوراسیا از جمله 
بلاروس، قزاقستان، قرقیزستان، روسیه و ارمنستان امضا شد کمک کار 
توس��عه و تسهیل تجارت میان این کشورهای خواهد بود و هزینه های 
تجارت را هم تسهیل و هم کاهش می دهد. سخنگوی دولت با بیان اینکه 
این قرارداد به افزایش تجارت غیرنفتی به ویژه در بخش خصوصی که در 
حوزه های غیرنفتی بیشتر فعال هستند کمک می کند، مطرح کرد: بر 
این اساس تعرفه های گمرکی بین این کشورها کاهش پیدا می کند لذا 
تجارت در این کشورها به صرفه تر و رقابت پذیرتر می شود، جذابیت های 
تجاری ایران هم برای تجار سایر کشورها افزایش پیدا می کند که امکان 
تعاملات دوطرفه تجاری برای دوطرف سهل تر باشد. همچنین سازو کار 
ویژه ای نیز برای تجارت اقلام راهبردی بین این کشورها ایجاد می شود. 
دبیر هیئت دولت خاطرنشان کرد: قراردادهای مشترکی در حوزه های 
تامین اقلام راهبردی مانند گاز و کالاهای اساس��ی با همین کش��ورها 
داریم که س��ازو کارها را به شدت تسهیل و باثبات تر و ایمن تر می کند 
و تعرف��ه گمرکی هم در بیش از 80 درصد اقلام در بازار اوراس��یا برای 
صادرات ایران صفر خواهد شد یعنی امکان رقابت فعال را در این زمینه 
ایجاد می کند. سخنگوی دولت درباره انتقاد نمایندگان از دولت درباره 
حقوق بازنشس��تگان گفت: افزایش حقوق بازنشستگان در لایحه اول 
دولت پیش بینی شده بود. چیزی اضافه یا کم نشده است. نظر نمایندگان 
این بود که افزایش حقوق بازنشستگان از منبع پایدار و مطمئن تامین 
ش��ود. افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده برای تضمین پایدار 
بودن تامین منابع برای افزایش حقوق بازنشستگان مدنظر قرار گرفت 
که مجلس تایید کرد. سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره قیمت 
خرید تضمینی گندم برای سال زراعی جاری گفت: شورای قیمت گذاری 
محصولات کش��اورزی، یک شورای فرابخش��ی است و صرفا در اختیار 
دولت نیست این شورا هنوز قیمتی به دولت اعلام نکرده است اما چون 
تکلیف آیین نامه داخلی مجلس این اس��ت که دولت لایحه بودجه را 
در موعد مقرر بدهد لذا دولت منابعی برای آن در نظر گرفته است عدم 
انجام تکلیف قانونی شورای قیمت گذاری سبب توقف انجام تکلیف قانونی 

دولت نشده و دولت کار خود را انجام داده است.بهادری جهرمی درباره 
میدان مشترک نفتی آرش و ادعاهای برخی کشورهای منطقه مبنی بر 
اینکه ایران سهمی از این میدان ندارد بیان کرد: بر اساس اسناد و مدارک، 
هر سه کشور ایران، کویت و عربستان در این میدان مشترک هستند و 
هر اقدامی غیر از این از سوی ایران پذیرفته نیست. دولت سیزدهم در 
چارچوب دیپلماسی مذاکراتی داشته و همچنان آماده است تا مذاکرات 
حقوقی و بررسی های فنی و تامین حقوق حقه همه کشورهای مشترک 
در این میدان نفتی داشته باشد، نگاه هایی که مبتنی بر حقوق مشترک 
نباشد، نمی تواند منافع مشترک کشورهای حاضر در این میدان را تامین 
کند. سخنگوی دولت درباره انتشار تصویری از فیش حقوقی نجومی یکی 
از مسئولان پتروشیمی وابسته به صندوق ذخیره فرهنگیان گفت: دولت 
در چارچوب کارکنان دولت و شرکت های دولتی البته با تعریف قانونی، 
اقدامات گس��ترده ای را طی دو سال گذشته در حوزه پرداخت حقوق و 
مزایا انجام داده است تا بتوانیم به سمت متناسب سازی و عادلانه سازی 
پرداخت ها و همچنین کنترل پرداخت ها که پرداخت نامتعارفی نباشد 
پیش برویم. وی بیان کرد: رئیس جمهور همواره تاکید دارند که حتی 
یک مورد پرداخت خارج از روال قانونی نیز چه در دولت و چه در سایر 
بخش هایی که به هر نحو وابس��تگی به بخش های دولت��ی دارند مورد 
پذیرش نیست. در گزارشی که ارائه دادند غیر از برخورد و اقداماتی که 
در آن زمینه صورت گرفته اس��ت عددهای متعددی در حوزه ماموریت 
و پرداخت هایی که از گذشته باقی مانده بود، تجمیع شده است. در هر 
ص��ورت پرداخت نامتعارف یا پرداخت غیر از روال قانونی حتی در یک 
مورد برای دولت پذیرفتنی نیست. دبیر هیئت دولت خاطرنشان کرد: 
آیت الله رئیسی علاوه بر معاون اداره امور استخدامی به طور خاص وزرا را 
نیز مامور کرده اند که این عدم عدالت بر پرداخت ها را نه تنها در دولت بلکه 
در بخش هایی که ارتباطی با دولت دارند یا می توانند ارتباط پیدا می کنند 
را از مسیرهای قانونی پیگیری کنند. به عنوان سخنگوی دولت این را 
بیان می کنم که هر بخشی مکلف شده است که نسبت به زیرمجموعه 
خود نظارت موثری داش��ته باشد که حتی یک مورد پرداخت خارج از 
روال قانونی و نامتعارف برای این دولت پذیرفتنی نیست. اقدامات لازم 
در آن وزارتخانه نسبت به این مورد صورت گرفته است. سخنگوی دولت 
در ادامه درباره اینکه کدام دستگاه ها درباره رفع آلودگی هوا ترک فعل 
کردند، گفت: در جهت اجرای هوای پاک در این دولت اقدامات متعددی 
صورت گرفته اس��ت که از جمله می توان حرکت به سمت برقی سازی 
خودروها اشاره کرد. چرا که برای تامین ارز حوزه واردات خودرو، اولویت با 
خودروهای هیبریدی و تامین فناوری برای آن است.وی ادامه داد: پیش 
از این ایستگاه شارژ خودرو برقی در سطح شهر یا کلان شهرها نبود ولی 
در دولت سیزدهم فقط در تهران بیش از 100 ایستگاه شارژ خودرو برقی 
فعال شده است تا زیر ساخت های لازم برای بهره وری در این حوزه فراهم 
شود.بهادری جهرمی با بیان اینکه رئیس جمهور برای سرعت بخشیدن 
به اجرای بهتر قانون هوای پاک، اس��تانداران را برای این موضوع مکلف 
کرده اند، یادآور ش��د: طبق دس��تور رئیس جمهور استانداران در سطح 
استانی پیگیر این بخش در حوزه اجرای خود هستند و در سطح ملی، 
معاون اجرایی رئیس جمهور مکلف ش��دند علاوه بر نظارت و پیگیری، 
گزارشی درباره عملکرد دستگاه ها و نقاط ضعف و قوت آن ها در این حوزه 
ارائه کنند که یکشنبه گذشته این گزارش ارائه شد. این پیگیری و نظارت 
به ویژه در بخش های که نیاز به اعتبارات مالی دارد توسط معاون اجرایی 
رئیس مورد تاکید و پیگیری قرار گرفته اس��ت. وی درباره طرحی برای 
جلوگیری از مازوت سوزی عنوان کرد: در این دولت بارها گزارش هایی 
متعددی در حوزه انرژی در خصوص جمع آوری گازهای مشعل در غرب 
کارون و سطح هویزه اعلام شده است و قراردادهای متعددی وزارت نفت 

با شرکت های دانش بنیان برای رفع آلایندگی منعقد کرده است.

 سخنگوی دولت:

 هیچ تصمیمی برای افزایش نرخ بنزین در دولت گرفته نشده است

<  ارسال کپسول زیستی به فضا، قدرت موشکی ایران را به نمایش گذاشت 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: ارسال کپسول زیستی به فضا این پیام را به دنیا مخابره 
کرد که جمهوری اسلامی ایران علاوه بر توانایی ارسال موجود زنده به فضا برای ثبت داده های مختلف، از 
توان موشکی کافی برای این مهم برخوردار است. فریدون عباسی درباره ارسال کپسول زیستی به فضا که 
اواسط آذرماه انجام شد، با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران در عرصه دستیابی به فضا باید سیاست ثابت 
داش��ته باشد، اظهار داشت: در دولت های یازدهم و دوازدهم شاهد رکود در عرصه فضایی بودیم اما دولت 
سیزدهم با اقدامات گسترده، ارتقا این صنعت را مورد توجه قرار داد. وی افزود: حدود 30 تا 35 سال است 
که از دوران دفاع مقدس می گذرد و جمهوری اس��لامی ایران توانس��ت کارهای اولیه در زمینه موشکی را 
به انجام رساند و اکنون اقدامات زمان جنگ به سکوی پرتاب ما در حوزه فضایی تبدیل شده است. رئیس 
اسبق سازمان انرژی اتمی با اشاره به برنامه هایی که پیش از این در ارسال موجود زنده به فضا انجام شده 
بود، توضیح داد: پرتاب های کپس��ول زیس��تی در ایران از سال 1385 با پرتاب کاوشگرهای یک تا 6 کلید 
خورد و ارسال کرم های خاکی، لاک پشت و میمون از جمله موجودات زنده ای بود که به فضا ارسال شد. 
عباس��ی دوانی با اشاره به پرتابگری تحت عنوان »پیشگام« که در سال 91، یک میمون را به ارتفاع 120 
کیلومتری زمین ارسال کرد و بازگرداند، گفت: با وجود وقفه 10 ساله در پرتاب کپسول زیستی به فضا که 
در دولت قبل رقم خورد، ارسال کپسول زیستی جدید در این دولت، گام مهمی در حوزه صنعت فضایی 
محسوب می شود. نماینده مردم کازرون در مجلس تاکید کرد: با پرتاب موفق این کپسول، طرح اعزام به 
فضا شامل فناوری های پرتاب، بازیابی و فرود آرام کپسول، سپر حرارتی سامانه های کنترل سرعت و سپر 
ضربه گیر، طرح آیرودینامیک کپسول و چتر، سامانه های مربوط به کنترل و پایش شرایط زیستی با موفقیت 
مورد آزمایش قرار گرفت. عباس��ی دوانی، این رویکرد را برای دیگر کشورها به ویژه کشورهای متخاصم با 
ایران حامل پیام دانست و یادآورشد: پیشرفت های ایران در حوزه فضا این پیام را دارد که جمهوری اسلامی 
علاوه بر توانایی ارس��ال موجود زن��ده برای ثبت داده های مختلف، از توان موش��کی کافی برای این مهم 

برخوردار است. وی ادامه داد: توانایی ایران اسلامی در این حوزه سبب ارسال این پیام به سایر کشورهای 
جهان شده است که امکان تهدید کشورمان وجود ندارد و در آینده ای نزدیک هم امکان فرستادن انسان به 
فضا میسر می شود. عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: کشوری در آینده قدرتمند 
اس��ت و توانایی دفاع از خود را دارد که در عرصه فضا به توس��عه و اقدامات مهمی برس��د. حتی در حوزه 
زمین شناسی و زیست محیطی، اطلاعات داده هایی که از ماهواره ها و سفینه های فضایی به مبدا خود ارسال 
می ش��وند، تعیین کننده و ارزشمند هستند. وی یادآور شد: برای رسیدن به چنین دستاوردهایی باید هر 
کش��وری به صنعت موشکی پیشرفته دسترسی داشته و از شبیه سازی و محاسبات قوی برخوردار شود و 
در برخورداری از دستگاه های اندازه گیری و ایمنی صنعتی در حوزه هوافضا به پیشرفت قابل قبولی رسیده 
باشد تا دسترسی به فضا برای آن کشور امکان پذیر شود که باید گفت ایران اسلامی در همه این بخش ها 

صاحب توان بسیار بالایی است./ایرنا

<  تلاش مجلس و دولت حفظ پویایی در بازار بورس است
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1403 با بیان اینکه تلاش مجلس و دولت حفظ پویایی در بازار بورس 
است، گفت: باید تضمینی برای سرمایه گذار در بازار بورس وجود داشته باشد تا سهامدار بداند در بالا و پایین 
رفتن های اقتصادی کشور ضربات مهلکی نمی خورد. بهروز محبی نجم آبادی درباره تمهیدات لایحه بودجه 
برای ترغیب سرمایه گذاری در بازار بورس گفت: در وهله اول باید دولت به بازار سرمایه نگاه ویژه ای داشته باشد 
و از طرق مختلف از سهامداران بازار بورس به خصوص صاحبان سهام خرد حمایت شود از جمله آن مدیریت 
برخی ورودها و ایجاد شفافیت در رفتار دولت در بازار سرمایه است. این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه تلاش مجلس و دولت حفظ پویایی در بازار بورس است، به بیان راهکارهای 
افزایش اعتماد سرمایه گذاران در بازار بورس پرداخت و گفت: باید تضمینی برای سرمایه گذار در بازار بورس 
وجود داشته باشد تا سهامدار بداند در بالا و پایین رفتن های اقتصادی کشور ضربات مهلکی نمی خورد. محبی 
نجم آبادی ادامه داد: در دو س��ال اخیر بحث بیمه س��هام مطرح بود علاوه بر آن تمهیداتی در بودجه 1402 
برای حمایت از سهامداران اندیشیده شد ولی به طور کلی عمده بحث به مدیریت بازار سرمایه برمی گردد. وی 
اضافه کرد: علاوه بر این، اگر شاخص های اقتصادی کشور دچار تلاطم نشود، خود به خود بازار بورس جایگاه 
خود را پیدا می کند؛ قانون مالیات بر عایدی سرمایه نیز کمک می کند تا سرمایه ها به جای سوداگری به سمت 

بازار سرمایه سوق پیدا کند و مسیر درست خود را طی کند./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس 

پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.
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 آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: یک استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با اشاره به اعتراف 
روزنامه اســرائیلی »هاآرتص« به شکست در جنگ با حماس و تأکید گالانت به سختی مقابله ی اسرائیل 
با هفت جبهه به آفتاب یزد گفت: »همه ی این ها نشان دهنده ی این واقعیت است که اسرائیل دارد افکار 
عمومی داخلی را برای پذیرش یک آتش بس موقت و سپس دائمی و در نهایت شکست از حماس آماده 
می کند.« عبدالرضا فرجی راد می افزاید: اســرائیلی ها اگرچه در ابتدای حملات حماس در هفتم اکتبر از 
پیروزی و یکسره کردن کار حماس سخن می گفتند اما در عمل هیچ توفیقی به دست نیاوردند چه در شمال 
غزه و چه در جنوب، ضمن آن که هرچه از جنگ می گذرد افکار عمومی داخلی فشــار بیشتری به دولت 

برای آزادی گروگان ها وارد می آورد که برای نتانیاهو و کابینه ی او چندان خبر خوبی به شمار نمی رود!

<هاآرتص: اسرائیل در ۳ جبهه گیر افتاده است
یک رسانه صهیونیســتی در گزارشی تحلیلی با تاکید بر اینکه »اسرائیل در 
جنگ غزه گیر افتاده اســت«، این وضعیت را ناشی از ایدئولوژی افراط گرایانه 
پشت سیاست های رژیم صهیونیستی دانســت و نوشت که حتی جایگزین 
کردن نتانیاهو هم مشکلات عمیق اسرائیل را حل نمی کند. به گزارش ایسنا، 
روزنامه هاآرتص در گزارش خود با بیان اینکه »نقطه شروع جنگ غزه دلیل 
خوبی برای اندوه و ناامیدی اســت« نوشــت: با گذشت بیش از ۲ ماه از آغاز 
حملات، وضعیت فعلی در غزه در حال تبدیل شــدن به یک مشــکل بزرگ 
است. به هر طرف که بچرخید، متوجه می شوید که اسرائیل گیر افتاده است 
و حتی احتمال وخیم تر شــدن اوضاع هم وجود دارد. به ادعای هاآرتص سربازان ارتش رژیم صهیونیستی 
»به پیروزی های تاکتیکی مانند کشــف تونل ها و جمع آوری اسلحه دست می یابند اما این انتظار که این 
می تواند شکســت حماس را تضمین کند، باتوجه به اینکه این یک جنگ علیه گروهی چریکی اســت، 
ممکن است به واقعیت تبدیل نشود.« شمارش روزانه تلفات در میان نیروهای اسرائیلی علاوه بر حوادثی 
مانند تیراندازی اشتباه به سه اسیر اسرائیلی که منجر به کشته شدن آن ها شد، فشار غیر قابل تحملی را 
ایجاد کرده که اسرائیل در دراز مدت قابل به تاب آوردن در برابر آن نخواهد بود.هاآرتص می نویسد: »روند 
آزادسازی اسرا هم به بن بست رسیده است و ادعای تل آویو مبنی بر اینکه فشار نظامی در واقع شانس اسرا 
را افزایش می دهد، در واقعیت به نتیجه نخواهد رســید. اسرائیل شاید بتواند حماس را از غزه بیرون براند 
اما در این صورت، مسئله اداره این سرزمین مشکل ساز خواهد بود. چه کسی بازسازی نوار غزه را برعهده 
خواهد گرفت، چه کسی آن را مدیریت خواهد کرد و انحصار استفاده از قدرت را در اختیار خواهد داشت؟ 
به عبارت دیگر چه کسی بر آن حکومت خواهد کرد؟ اینها سوالاتی حیاتی برای تضمین امنیت سرزمین های 
 اشغالی و جلوگیری از وقوع هفت اکتبری دیگر هستند. به عنوان مثال، اگر قطر که از حماس حمایت مالی 
می کند یک بار دیگر دست به جیب شود، اسرائیل هیچ درسی نگرفته و هیچ چیز به دست نیاورده است.«

به نوشــته روزنامه چاپ فلسطین اشــغالی، هیچ فایده ای در تکرار آسیب های ناشی از اشغال غزه توسط 
اسرائیل وجود ندارد، هرچند که هنوز بخش قابل توجهی از صهیونیست ها که عمدتاً مربوط به بقای سیاسی 
»بنیامین نتانیاهو« است، آرزوی آن را دارند. حتی برخی از آن ها فانتزی رهایی بخش تجدید شهرک سازی 
در نوار غزه دارند. در شــمال نیز، حزب الله به تحرکات خود ادامه می دهد و احتمال اینکه مذاکرات باعث 
شود نیروهایش از مرز حرکت دهد، کم است. مقامات دولتی خود را متقاعد کرده اند که حزب الله خواهان 
یک جنگ تمام عیار نیست و چند روز جنگ ۶۰۰۰۰ آواره شمالی را به خانه باز می گرداند. این ارزیابی را، 

به ویژه با توجه به تجربه بد اسرائیل از دکترین یک »حماس منع شده« باید بیش از این ها جدی گرفت.
هاآرتص می نویسد به رغم افزایش تهدیدها، در این ماه ها هیچ اقدامی برای آماده سازی جبهه داخلی برای 
مقابله با حزب الله صورت نگرفته است، جنگی که بدتر از جنگ با حماس و یک شکست دیگر خواهد بود. در 
مواجهه با این ۲ جبهه، توجه کافی به کرانه باختری که به طور چشمگیری دفعات حملات و حوادث در آن 
از هفت اکتبر افزایش یافته است، صورت نمی گیرد. سیاست اسرائیل نیز مانند روند جایگزینی نخست وزیر 
نتانیاهو که بیش از نیمی از اسرائیلی ها نه به او باور و نه به او اعتماد دارند، گیر کرده است. حذف او مستلزم 
اعتراضی عظیم و بســیار دردناک است و می توان روی این مسئله حساب کرد که او در تلاش برای حفظ 
بقای خود دست به هر کاری می زند. اما حتی جایگزین کردن نتانیاهو عمیق ترین مشکلات اسرائیل را حل 
نخواهد کرد. بسیاری از منتقدان او در میان راست گرایان از اینکه او راه حل هایی مانند اشغال مجدد نوار غزه 
و تجدید شهرک سازی در آنجا را به آنها ارائه نمی دهد، ناامید هستند. حتی اگر آن ها به نیروهایی بپیوندند 
که برای جایگزینی او تلاش می کنند، ایدئولوژی اصلی آن ها افراط گرایی بنیادگرا یا ایدئولوژی نژادپرستانه ای 
را دیکته می کند که رابطه متقابلی با تشدید احساسات فلسطینی ها دارد. این روزنامه صهیونیستی در پایان 
نوشت: »هیچ پیام بزرگی در مختصر کردن یأسی که به ویژه از هفت اکتبر در حال نمایان شدن است، وجود 
ندارد. با این حال، حقیقت را باید پذیرفت: در حال حاضر هیچ چشم انداز خوبی در برابر ما دیده نمی شود. 

ما گیر کرده ایم.«

<طرف های درگیر از طرح مصر با احتیاط با آن برخورد می کنند
فرجی راد در ادامه با پرداختن به طرح ســه مرحله ای مصر می گوید: مصری ها طرحی ارائه داده اند که در 

سه مرحله اجرایی خواهد شد:
ـ مرحله اول: دو هفته آتش بس، آزادی 4۰ گروگان اسرائیلی و 1۲۰ گروگان فلسطینی

ـ مرحله دوم: مذاکراتی با »ساف« به عنوان میانجی حماس و اسرائیل با مشارکت مصر برای تشکیل یک 
دولت »تکنوکرات« که رویه ای غیر سیاسی داشته باشد و حماس و فتح نیز در آن دخالتی نداشته باشند

ـ مرحلــه ســوم: آتش بس دائمی، پایان جنــگ و تمرکز بر دولتی که غزه و کرانه باختــری رود اردن را 
مدیریت کند. این استاد دانشگاه می افزاید: طرف های درگیر از طرح مصر با احتیاط با آن برخورد می کنند 
 فلذا می بینیم بعد آن که حماس با این طرح مخالفت کرد نتانیاهو و اسرائیل نیز در کابینه آن را مطرح و 
رد کردند اما این نپذیرفتن و رد کردن به معنای خارج شــدن طرح مصر از دســتور کار نیست و دو طرف 

همچنان در تلاش هستند با احتیاط روی طرح سه مرحله ای مصر فکر کنند.

<اعلام بی اعتمادی ضمنی به قاهره و دوحه از سوی تل آویو
این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه در ادامه با اشاره به گفته های وزیر دارایی اسرائیل که مدعی شده:» قاهره و 
دوحه نقشی در آینده غزه نخواهند داشت « به آفتاب یزد گفت: بارها در مصاحبه های مختلف به این موضوع 
یعنی »بی اعتمادی« اسرائیل به قطر و مصر اشاره کرده بودم. تل آویو از این جهت به دوحه اعتماد ندارد زیرا 
معتقد است کمک های اعطایی قطر به غزه در نهایت صرف حفر تونل و تهیه ی ادوات نظامی شده است و 
اما بی اعتمادی به مصری ها به این دلیل است که اسرائیل مدعی است بخشی از تونل ها در سرزمین مصر 
قرار دارد و حفر این تونل ها نتیجه ی نادیده انگاری مقامات قاهره است. این دیپلمات سابق در ادامه اما به 
روزهای آغازین جنگ حماس و اسرائیل می پردازد و خاطرنشان می کند: اسرائیلی ها به این دلیل از همان 
ابتدا به قطر و مصر معترض نشدند و لحن تهدید آمیز به کار نبردند چون می دانند هم قطر و هم مصر از 
متحدان کاخ سفید به شمار می آیند ضمن آن که تهییج و تحریک مصری ها که ارتشی قوی با نیروی هوایی 

آماده در اختیار دارند و نیز این که نیروهای نظامی مصر بر مســائلی که در غزه می گذرد حساسیت دارند 
به نوعی خویشتندارانه رفتار کردند تا جبهه های جدیدی علیه اسرائیل گشوده نشود ضمن آن که تل آویو 

جرأت تعرض به قطر و مصر که می داند آمریکا روی آن ها حساس است، ندارد.

<وزیر صهیونیست: قاهره و دوحه نقشی در آینده غزه نخواهند داشت
 وزیر دارایی رژیم صهیونیستی اعلام کرد که قاهره و دوحه نقشی در آینده غزه پس از جنگ نخواهند داشت.

به گزارش ایسنا، »بتسلئیل اسموتریچ« وزیر دارایی رژیم صهیونیستی در جریان سخنرانی خود در نشست 
حزب »صهیونیســم مذهبی« که ریاســتش را برعهده دارد، اعلام کرد قاهره و دوحه نقشی در آینده غزه 
پس از جنگ نخواهند داشــت و تنها نقش ممکن مصر این است که مرزهای خود را به روی ساکنان نوار 
غزه باز کند. براســاس گزارش خبرگزاری آناتولی، وزیر دارایی رژیم صهیونیستی تصریح کرد: »در جریان 
گزارش هایی از پیشنهادات مقامات مصر و قطر در مورد ادامه جنگ قرار گرفته ام و احتمال می رود کابینه 
جنگ از میان امور دیگر این پیشنهادات را مورد بررسی قرار دهد.« وی افزود: »من می خواهم به صراحت 
بگویم که کابینه جنگ این رژیم پیش از تحقق اهداف خود یعنی »نابودی حماس«، بازگرداندن همه اسرا 
و رفع تهدید از سوی نوار غزه اختیار توقف جنگ را ندارد.« وزیر دارایی رژیم صهیونیستی گفت: »هرکس 
تصور می کند اســرائیل با ترکیب یک دولت حرفه ای که در آن حماس و تشکیلات خودگردان فلسطین 
در پوشــش بوروکرات ها و تکنوکرات ها شرکت می کنند، موافقت خواهد کرد، دچار توهم است.« بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی اخیرا اعلام کرده بود، جنگ در نوار غزه به پایانش نزدیک نیست و 
برای مدت طولانی ادامه خواهد داشت. جنگ در نوار غزه در حالی وارد هشتاد و دومین روز خود شده است 
نیروهای رژیم صهیونیســتی به بمباران شــهرها و استان های شمال و جنوب غزه در بحبوحه یک فاجعه 

انسانی و بهداشتی ادامه می دهند.

<وقتی بایدن می گوید»تلفات انسانی کم شود« یعنی تأثیرپذیری از افکار عمومی
عبدالرضا فرجی راد در ادامه ی مصاحبه ی خود با آفتاب یزد با زیر سؤال بردن رفتار مقامات آمریکایی بر 
پایه ی افکار عمومی جهانی که معتقدند اگر آمریکا بخواهد می تواند به کشتار غیرنظامی ها پایان دهد چون 
بر اسرائیل نفوذ دارد، اظهار می دارد: آن چه مسلم است حواس بایدن به انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا 
نیز جمع است زیرا جانبداری از طرف مقابل اسرائیل)حماس( حتماً روی آرای انتخاباتی بایدن تأثیر منفی 
خواهد گذاشت اما فشار افکار عمومی به حدی است که بازتاب های آن را در اظهار نظر مقامات آمریکایی از 
جمله »جو بایدن« می توان دید زیرا تکرار این بحث که به غیرنظامی ها، زنان و کودکان حمله نکنید یعنی 
متوجه شده است مردم جهان روی کشتار غیرنظامی ها تمرکز کرده و روز به روز بر فشار خود خواهند افزود.

<اسرائیل از بیرون و درون تحت فشار است
فرجی راد با اشاره به آن چه هاآرتص نوشته، گفته های گالانت و اعتراضات عمومی و نیز تلفات بالایی که هر 
روز در رسانه های اسرائیلی اعلام می شود خاطرنشان می کند: همانطور که پیشتر گفتم، اسرائیلی ها برخلاف 
ادعاهایی که تاکنون مطرح کرده اند توفیق چندانی به دست نیاورده اند. در پاکسازی شمال و جنوب غزه 
ناموفق بوده اند، درباره ی تونل ها راه به جایی نبرده اند، با افزایش تلفات فردی و لجستیکی مواجه هستند 
ضمن آن که وقتی یک روزنامه ی معروف منتشــر شده در سرزمین های اشغالی از شکست و گیر افتادن 

می گوید یعنی باید به وخامت اوضاع پی برد.

<ژنرال صهیونیست: هیچ راه حلی برای تونل های حماس وجود ندارد
یک ژنرال صهیونیست تاکید کرد که نباید حرف های ارتش رژیم صهیونیستی و تحلیلگران را باور کرد چرا 

که هیچ راه حلی برای تونل های حماس وجود ندارد.

به گزارش ایسنا، اسحاق بریک، سرلشکر ذخیره ارتش رژیم صهیونیستی گفت: صحبت های ارتش اسرائیل 
و تحلیلگران را باور نکنید. هیچ راه حلی برای تونل های حماس وجود ندارد. تعداد نیروهای حماس که به 
دست نیروهای ما کشته شده اند، بسیار کم هستند. آنطور که سخنگوی ارتش و تحلیلگران ادعا می کنند 
بیشتر جنگ رو در رو انجام نمی شود. بیشتر کشته و مجروحان ما به خاطر بمب ها و موشک های ضد زره 
حماس هستند که آن ها را هدف قرار داده است. به نقل از شبکه خبری الجزیره، وی گفت: کاملا واضح است 
که سخنگوی ارتش و مسئولان ارشد امنیتی و نظامی می خواهند جنگ را به عنوان یک پیروزی بزرگ به 
تصویر بکشند. ایجاد تصویر پیروزی قبل از اینکه حتی به تحقق اهدافمان نزدیک شویم، ممکن است بسیار 
آسیب زننده باشد. نابودی تونل های حماس سال ها طول خواهد کشید و منجر به کشته شدن تعداد زیادی 
از اسرائیلی ها می شود. افسرانی که در غزه می جنگند گفته اند هرگز ممکن نیست مانع این شد که حماس 

جنبش خود را بازسازی کند.

<خیلی ها درگیر هستند اما جنگ همچنان کنترل شده است
عبدالرضا فرجی راد در واکنش به این پرسش آفتاب یزد که؛ از ابتدا همه از تلاش برای فراگیر نشدن جنگ 
حماس علیه اسرائیل گفتند اما می بینیم سوریه، لبنان، یمن، عراق در کنار حماس، مستقیم و غیر مستقیم 
وارد جنگ شده اند، آیا این جنگ همچنان کنترل شده است یا فراگیر شده؟ می گوید: در مورد عراق که باید 
گفت رویارویی آن ها با آمریکا است و نه اسرائیل هرچند این رویارویی از نظر روانی بر جنگ حماس علیه 
اسرائیل تأثیر خواهد گذاشت. در باره ی یمن و سوریه و لبنان نیز همه ی تمرکز به کنترل شده باقی ماندن 
جنگ است حتی فشارهای امریکا به اسرائیل نیز همین معنا را در بر می گیرد که کشتارها افکار عمومی 
جهانی را بیشتر از این جریحه دار نکند اما آن چه الآن مهم است رسیدن به یک آتش بس حتی موقت برای 
یکی ـ دوهفته است تا بتوانند در باره ی مراحل بعدی و حتی رسیدن به یک آتش بس دائمی بیاندیشند.

وی ادامه می دهد: اگرچه حماس و اسرائیل، توأمان طرح مصر را رد کرده اند اما همچنان به ان فکر می کنند 
و فکر می کنم طی روزهای آینده یک آتش بس هرچند کوتاه مدت برقرار شود.

عبدالرضا فرجی راد با تأکید بر این مسئله که:»بعید می دانم جنگ فراگیر شود« می افزاید: قدر مسلم این 
که این جنگ با این تلفات نمی تواند برای چندین ماه ادامه پیدا کند. بر اساس گفته های گالانت هم می توان 
به این تحلیل رسید که اسرائیلی ها به دنبال برون رفت از این بن بست هستند زیرا کنترل شرایط داخلی در 
اسرائیل نیز اندک اندک سخت و سخت تر می شود، تلفات اسرائیلی ها رو به فزونی است، روحیه ی سربازان 

اسرائیلی به شدت پایین آمده و اعتراضات نیز در حال شدت گرفتن است.

<مخالفت »ساف« با طرح مصر برای اداره کرانه باختری و غزه پس از پایان جنگ
در پی مطرح شدن اخباری مبنی بر ارائه ابتکارعملی توسط مصر برای پایان دادن به جنگ غزه و تشکیل 
یــک دولت »تکنوکرات« برای مدیریت این باریکه و کرانه باختری، کمیته اجرایی ســازمان آزادی بخش 
فلسطین )ســاف( مخالفت خود را با چنین طرح ها و ابتکارعمل هایی اعلام کرد. به گزارش ایسنا، کمیته 
اجرایی ساف با برگزاری نشستی به ریاست محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین جنایات 

وحشیانه رژیم صهیونیستی علیه ملت فلسطین به ویژه در نوار غزه را محکوم کرد.
طبق گزارش خبرگزاری معا، در این نشســت صحبت ها درباره وجود یک ابتکارعمل چند مرحله ای برای 
آینده فلســطین که شامل تشــکیل دولتی فلســطینی برای مدیریت کرانه باختری و نوار غزه به دور از 
ایفای نقش سازمان ساف می شود، مورد بررسی قرار گرفت. کمیته اجرایی ساف مخالفت خود را با چنین 
ابتکارعملی اعلام کرد و تصمیم گرفت کمیته ای از اعضای خود تشــکیل دهد تا خطرات ناشی از چنین 
ابتکار عملی را پیگیری کند؛ چراکه به اعتقاد آن این اتفاق بر منافع عالی ملت فلســطین و حقوق مسلم 

ملی آنها تأثیر می گذارد.
ســاف همچنین بر ادامه هماهنگی ها برای متحد کردن موضع اعراب در راســتای مقابله با تجاوزات رژیم 
صهیونیستی مورد حمایت آمریکا تاکید کرد. کمیته اجرایی سازمان آزادی بخش فلسطین در نشست خود 
بر لزوم اتخاذ تمامی اقدامات لازم از سوی جامعه جهانی و نهادهای بین المللی برای تامین سریع و کامل 

نیازهای غذایی و بهداشتی در تمامی مناطق نوار غزه و مداوای مجروحان تاکید کرد.
در این نشست همچنین جنایات رژیم صهیونیستی علیه اسرای فلسطینی محکوم و حاضران خواستار توقف 
فوری موج بازداشت فلسطینی ها در کرانه باختری و قدس اشغالی شدند. پیشتر رسانه های عربی اعلام کرده 
بودند که مصر طرح سه مرحله ای را برای پایان دادن به جنگ غزه پیشنهاد کرده است. در این طرح اینگونه 
برنامه ریزی شــده اســت که پس از آتش بس در غزه و در نتیجه گفت وگوی ملی میان فلسطینی ها تحت 
نظارت قاهره، یک دولت »تکنوکرات« برای اداره نوار غزه و کرانه باختری تشــکیل شود. در همین راستا، 
خبرگزاری رویترز گزارش داد که دو جنبش حماس و جهاد اسلامی فلسطین پیشنهاد مصر را رد کرده اند.

<دودوزه بازی اسرائیلی ها و حواس جمع حماس
فرجی راد در پاســخ به آخرین پرســش آفتاب یزد مبنی بر این که؛ آیا ممکن اســت بعد آزادی تمامی 
گروگان های اســرائیلی، حتی با وجود برقراری آتش بس دائمی، اســرائیل دست به یک حمله گسترده و 
همه جانبه علیه حماس و باقی فلسطینی ها بزند؟ می گوید: اسرائیلی ها مزه تلخ غافلگیر شدن توسط حماس 
را در هفتم اکتبر و تلفات بالا چشیده اند ضمن آن که حماس نیز به این آسانی تمامی »آس« های خود را 
از دست نمی دهد. سنوار آدم سرد و گرم چشیده و باتجربه ای است و برای تمامی گزاره ها حتماً راه حلی در 
نظر خواهد گرفت فلذا معتقدم اگر آتش بسی برقرار شود آزادی گروگان ها به گونه ای صورت خواهد پذیرفت 
که اسرائیل نتواند علیه حماس و فلسطینی های کرانه باختری رود اردن دست به حملات ویران کننده بزند 
ضمن آن که در چنان شرایطی ممکن است صحنه ی جنگ به گونه ای رقم بخورد که حتی اسرائیل نیز 

قادر به مدیریت آن نباشد!

 طرح مصر، اعلام بی اعتمادی ضمنی به قاهره و دوحه از سوی تل آویو و اذعان اسرائیلی ها به شکست در گفتگوی آفتاب یزد با عبدالرضا فرجی راد، استاد ژئوپلیتیک دانشگاه 

افکارعمومیاسرائیلبرایپذیرششکستآمادهمیشود
اسرائیل و نتانیاهو همه را به دردسر انداخته اند؛ از بایدن تا اتحادیه اروپا!

طرف های درگیر از طرح مصر با احتیاط استقلال می کنند

فرجی راد: اگرچه آتش جنگ به دیگر نقاط غرب آســیا کشیده شده)سوریه، 
لبنان، یمن، عراق و حتی سفارتخانه های اسرائیل در برخی کشورها( اما همچنان 

همه در تلاش هستند تا جنگ از کنترل خارج نشود

فرجی راد در پاسخ به این پرسش آفتاب یزد مبنی بر این که؛ آیا ممکن است 
بعد آزادی تمامی گروگان های اسرائیلی، حتی با وجود برقراری آتش بس دائمی، 
اسرائیل دست به یک حمله علیه حماس و باقی فلسطینی ها بزند؟ می گوید: 
اســرائیلی ها مزه تلخ غافلگیر شدن توسط حماس را در هفتم اکتبر و تلفات 
بالا چشیده اند ضمن آن که حماس نیز به این آسانی تمامی »آس« های خود 
را از دست نمی دهد.سنوار آدم سرد و گرم چشیده و باتجربه ای است و برای 
تمامی گزاره ها حتماً راه حلی در نظر خواهد گرفت فلذا معتقدم اگر آتش بسی 
برقرار شــود آزادی گروگان ها به گونه ای صورت خواهد پذیرفت که اسرائیل 
نتواند علیه حماس و فلسطینی های کرانه باختری رود اردن دست به حملات 
ویران کننده بزند ضمن آن که در چنان شرایطی ممکن است صحنه ی جنگ به 

گونه ای رقم بخورد که حتی اسرائیل نیز قادر به مدیریت آن نباشد!

»آگهی ابلاغ اتهام«

وزارت راه و شهرسازی
مرکز نوسازی و توسعه منابع انسانی

شناسه آگهی:1630039م.الف:3768

باستناد ماده 17 آئین نامه اجرایی قانون رسیدگی به تخلفات 
عمومی  های  دادگاه  دادرسی  آئین  قانون   73 ماده  و  اداری 
نظری  حمید  آقای  به  بدینوسیله  مدنی,  امور  در  انقلاب  و 
بر  دایر  ایشان  اتهامی  پرونده  که  گردد  می  ابلاغ  کمیشانی، 
ارتکاب غیبت غیرموجه در هیأت بدوی/ تجدیدنظر رسیدگی 
راه و شهرسازی )شعبه 3  وزارت  اداری کارمندان  تخلفات  به 

مرکز( مطرح رسیدگی می باشد.
تواند  می  نامبرده  شود،  می  منتشر  نوبت  یک  در  آگهی  این 
حداکثر ظرف مهلت 10 روز از انتشار آگهی لایحه دفاعیه کتبی 
 – – میدان آرژانتین  خود را به دفتر هیأت، به نشانی تهران 
ابتدای بزرگراه آفریقا – دست راست فرعی اول – ساختمان 
مرکزی وزارت راه و شهرسازی – طبقه دوم بال جنوبی – اتاق 

207 تسلیم نماید.
بدیهی است پس از انقضای مهلت مذکور موضوع اتهام، ابلاغ 
و  رسیدگی  موضوع  به  مقررات  طبق  هیأت  و  محسوب  شده 

تصمیم لازم را اتخاذ خواهد نمود.

لاوروف در گفتگو با امیرعبداللهیان عقب نشینی کرد؟
ادامه از صفحه اول:

امیدوارم با این اتفاقات آن هایی که از روابط اســتراتژیک با روســیه صحبت می کردند درس بگیرند.« این 
دیپلمات در ادامه افزود: »لازم است که با همه ی کشورهای دنیا تا جایی که منافع ملی ایران را تامین کند 

رابطه ای متوازن داشته باشیم تا کسی نتواند ما را در بلوک های تاریخی قدرت قرار دهد.«

< این هشدارها را باید جدی گرفت؟
به نظر می رسد باید تذکر سبحانی را فنی تر بررسی کرد. یعنی آیا از منظر قوانین حقوق بین الملل این سخن 
لاوروف در گفتگو با امیرعبداللهیان ناقض امضای آن بیانیه از سوی وی است؟ وزیر خارجۀ روسیه گفته است 
که ما به »حاکمیت ایران« احترام می گذاریم. با توجه به امضای آن بیانیه از سوی روسیه، موضع روسیه را به 

این صورت می توان صورت بندی کرد:
- روسیه به حاکمیت و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران احترام می گذارد.

-ادعای امارات نسبت به جزایر ایرانی باید در دیوان بین المللی دادگستری بررسی شود.
در صورتی که این دیوان حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه را تایید کند، روسیه نیز به حاکمیت جمهوری 

اسلامی ایران بر این جزایر احترام می گذارد.

< طفره روسی!
در واقع موضع روســیه این است که حاکمیت ایران نسبت به جزایر سه گانه، محرز نیست. اگر این 
حاکمیت محرز شود، مســکو نیز به آن احترام خواهد گذاشت. اینکه ما فقط به گفت وگوی تلفنی 

لاوروف و امیرعبداللهیان دلخوش باشیم، ساده لوحانه است. باید موضع روسیه را چه در گفت وگوی 
تلفنی لاوروف-امیرعبداللیهان و چه در بیانیۀ مجمع همکاری عرب-روسیه لحاظ کنیم. این مواضع 
ظاهرا متناقض، واقعا متناقض نیســتند. یعنی احترام روســیه به حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه 
»مشروط« است. مشروط به تایید این حاکمیت در دیوان بین المللی دادگستری. به خوبی پیداست 
که روســیه در این ماجرا شریک دزد و رفیق قافله اســت. یعنی در ادعای امارات شراکت دارد و با 
ایران رفاقت. اما این رفاقت چنان نیســت که دولت روســیه از امضای بیانیه ای که ناقض تمامیت 
ارضی ایران است، خودداری کند! معنای این رفتار سیاسی چیزی جز این نیست که رابطه با امارات 
و ســایر کشورهای عربی منطقه برای روسیه مهم تر از آن است که آن را با تاکید بر تمامیت ارضی 

ایران مخدوش کند.

< باز هم مرور کنیم
یک بار دیگر گفتگوی تلفنی مرور شــود: ســرگئی لاوروف در گفت وگوی تلفنی با امیرعبداللهیان 
گفته اســت: »ما در مذاکرات تنظیم بیانیه پایانی نشســت مراکش به صراحت، احترام به حاکمیت 
و تمامیــت ارضی ایران را مورد توجه قرار دادیم.«، اما واقعیت این اســت که آثار این »توجه« در 
بیانیۀ مذکور پیدا نیســت. اگر ادعای لاوروف صحیح باشــد، ماجرا از این قرار بوده که روســیه در 
مذاکرات با کشــورهای عربی خواســتار احترام این کشــورها به تمامیت ارضی ایران شده اند، ولی 
آن ها به خواســتۀ روسیه وقعی ننهاده اند و روسیه هم بیانیۀ مطلوب کشورهای عربی را امضا کرده 
اســت! البته بر روس ها ایراد چندانی نیســت. آن ها به منافع ملی خودشــان می اندیشند. ولی آیا 
 بازنگری در روند رو به رشد پیوندهای سیاسی عمیق ایران و روسیه، درنگی در راستای منافع ملی

 ایران نیست؟



آفتاب یزد - رضا بردســتانی: در حالی که زلنسکی و اوکراین 
پس از نزدیک به ۷۰۰ روز جنگ با روسیه از سوی آمریکا و متحدان 
کاخ سفید - تقریباً - به حال خود رها شده اند، جبهه ای جدید، برای 
رویارویی آمریکا و روسیه در شرق اروپا گشوده شده است؛ بلگراد، اما 
به نظر می رسد تیر غربی ها برای به کرسی نشانیدن خواست خود در 
صربستان به سنگ خورده است. شاید در هفته ها و ماه های پیش رو، 
با فروکش کردن جنگ روســیه علیه اوکراین بازهم در صربســتان 
شاهد ناآرامی هایی از این دست که اتفاق افتاد اما کنترل شد، باشیم! 
در همین رابطــه، »ماریا زاخارووا« ســخنگوی وزارت امور خارجه 
روسیه مدعی شد: »تلاش های غرب برای متزلزل کردن وضعیت در 
صربستان با استفاده از روش های کودتای »میدان« در کی یف واضح 
و آشکار بود«. او در یک موضعگیری دیگر به خبرگزاری تاس گفت: 
»غرب آشکار و شفاف و با الگوبرداری از »کودتا« در اوکراین در پی 

ایجاد تشنج سیاسی در صربستان است. «

< انتخابات صربستان زیر سایه تورم، خشونت 
         و شکل گیری ائتلاف اپوزیسیون جدید برگزار شد

ده روز قبل، صرب ها )روز یکشــنبه ۱۷ دسامبر/ ۲۶ آذر ماه( کم تر 
از ۱۸ ماه پس از آخرین انتخابات قانون گذاری در این کشــور برای 
برگزیدن نمایندگان جدید پارلمان به پای صندوق های رای رفتند. 
این انتخابات که با رای گیری برای گزینش اعضای شوراهای محلی 
نیز همزمان شــده بود در شرایطی ویژه، متاثر از بالارفتن بی سابقه 
نرخ تورم و تظاهرات گسترده علیه خشونت هایی که زمینه ظهور یک 
اپوزیسیون جدید را در این کشور فراهم کرده، برگزار شد. اگرچه نام 
الکساندر ووچیچ در فهرست های انتخاباتی برای رای گیری پارلمانی 
و محلی ثبت نشده بود، با این وجود آن رقابت تا حد زیادی به عنوان 
یک همه پرسی در خصوص میزان اقبال به دولت او تلقی می شد. آن 
طور که رسانه ها گزارش داده بودند، آخرین نظرسنجی ها حکایت از 
آن داشت که حزب ترقی خواه صرب تحت رهبری الکساندر ووچیچ، 
رئیس جمهوری راستگرا و ناسیونالیست صربستان می تواند با کسب 

۴۰ تا ۴۵ درصد آرا اکثریت را در پارلمان جدید از آن خود کند. 
آقای ووچیچ روز رای گیری در حالی که عازم شعب انتخاباتی برای 
رای دادن بــود، گفت که انتظار »حضوری خوب و کســب پیروزی 
قاطــع« در انتخابــات را دارد. رئیس جمهوری صربســتان که در 
هفته های قبل از انتخابات حضوری پررنگ در رسانه ها داشت، افزود: 
»دولت وظایف مهم زیادی در آینده دارد که باید به انجام برساند.« 
وی در عین حال هشــدار داده بود در صورت تمدید نشــدن دوره 

ماموریت اکثریت فعلی، کشور دچار هرج و مرج خواهد شد. 
در مقابل آقای ووچیچ، ائتلاف جدید نیروهای اپوزیسیون قرار داشت 
که از دل تظاهرات گســترده علیه خشونت های اخیر در این کشور 
بیرون آمده بود. این خشــونت ها در پــی دو تیراندازی که یکی از 
آن ها در یک مدرســه ابتدایی روی داد و در مجموع جان ۱۹ نفر را 
گرفت به اوج خود رسید و صربستان را به شدت تحت تاثیر قرار داد. 
در همان زمان یکی از نامزدهای ائتلاف جدید نیروهای اپوزیسیون 
موسوم به »صربستان علیه خشونت« که خود نامزد انتخابات است، 
گفته بود: »امیدوارم در پایان روز، شاهد مشارکت قوی در بلگراد و 
سراسر کشور باشیم و رای دهندگان آزادی کامل برای انتخاب خود 

داشته باشند.« 
در جریان آخریــن انتخابات قانونگذاری که همزمــان با انتخابات 
ریاست جمهوری و شهرداری ها در آوریل ۲۰۲۲ برگزار شد، حزب 
ترقی خواه صرب و متحدانش ۱۲۰ کرســی از ۲۵۰ کرسی پارلمان 
را به دســت آوردند و الکساندر ووچیچ مجددا برای دومین دوره به 
عنوان رئیس جمهوری صربستان انتخاب شد. اپوزیسیون صربستان 
پس از خشونت ها و تیراندازی های اخیر خواستار برگزاری انتخابات 
جدید قانونگذاری شد؛ الکساندر ووچیچ نیز از آن استقبال کرد و به 
امید تقویت جایگاه دولت و تشــدید کنترل ها بر کشور، ابتدای ماه 

نوامبر برای این انتخابات فراخوان داد. 
ائتلاف اپوزیســیون با شعار »زندگی بدون ترس از صاحبان قدرت« 
اعلام کرد به دنبــال بازگرداندن آرامش به جامعه و بهبود وضعیت 
اقتصادی در این کشور است که به شدت از نرخ بالای تورم، به ویژه 
افزایش قیمت مواد غذایی رنج می برد. به گزارش خبرگزاری فرانسه، 
نرخ تورم سالانه در فصل بهار از ۱۵ درصد در این کشور فراتر رفت 

و در نوامبر گذشته به ۸ درصد کاهش یافت. 

< ادعای پیروزی حزب الکساندر ووچیچ در انتخابات پارلمانی صربستان؛ 
        روسیه استقبال کرد

یک روز بعد از برگزاری انتخابات )دوشنبه ۲۷ آذر( الکساندر ووچیچ، 
رئیس جمهوری راستگرا و ناسیونالیست صربستان حزب خود را در 
انتخابات پارلمانی این کشــور برنده اعــلام کرد و گفت که »حزب 
ترقی خواه«، »اکثریت مطلق« را در پارلمان کشورش به دست آورده 
اســت. حزب »ترقی خواه« صربستان که تحت رهبری آقای ووچیچ 
فعالیــت می کند، پیش بینی کرده بود که این حزب، ۴۷ درصد کل 
آراء را به دست می آورد. در پی اعلام پیروزی حزب آقای ووچیچ در 
انتخابات پارلمانی صربستان، روسیه از نتایج این انتخابات استقبال 
کرد. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین در گفتگو با خبرنگاران 
با اســتقبال از پیروزی حزب آقای ووچیــچ، ابراز امیدواری کرد که 
مسیر دوســتی و همکاری روسیه و صربستان که به گفته او کشور 

»دوست« و »برادر« است، ادامه پیدا کند. 
پوپولیســت های حاکم بر صربســتان در حالی مدعــی پیروزی در 
انتخابات پارلمانی این کشــور شده اند که برخی گزارش ها از وجود 
تخلفــات انتخاباتی در روز رای گیری حکایت داشــتند. آنا برنابیچ، 
نخست وزیر صربستان گفت که احزاب مخالف به رهبری »صربستان 

علیه خشونت« حدود ۲۳ درصد آرا به دست خواهند آورد. 
به این ترتیب، حزب رئیس جمهوری صربستان حدود ۱۳۰ کرسی 
از ۲۵۰ کرســی پارلمان این کشور را به دست خواهد آورد. احزاب 
مخالف دولت صربستان تلاش کردند که حزب رئیس جمهوری این 
کشور را در بلگراد به چالش بکشند، زیرا به نظر برخی از تحلیلگران 
سیاســی، پیروزی مخالفان در پایتخت می توانــد به طور جدی به 

دولت آقای ووچیچ خدشه وارد کند. 
آقــای ووچیچ با این ادعــا که حزب او در رای گیــری در پایتخت 
صربستان هم پیشــتاز اســت، گفت که نتیجه ائتلاف ها مشخص 
خواهد کرد که چه جریانی در بلگراد دســت بالاتری خواهد داشت. 
احزاب مخالف به رهبری »صربستان علیه خشونت« پیش بینی های 
انتخاباتــی حزب حاکم را رد کرده و مدعی وجود تخلفات انتخاباتی 
شــده اند. آن ها اعلام کرده اند که شــمارش آرا را »با همه ابزارهای 

دموکراتیک« به چالش می کشند. 
میروسلاو الکسیچ، رهبر اپوزیسیون صربستان گفت که افرادی که 
در بلگــراد زندگی نمی کنند را با اتوبوس هــا، وانت ها و خودروها به 

بلگــراد آورده اند تا رأی خود را در پایتخت این کشــور به صندوق 
بیندازند. او در ادامه مدعی شــد کــه ۴۰ هزار مدرک هویتی برای 
افرادی که در پایتخت زندگی نمی کنند، صادر شــده اســت. نرخ 
مشــارکت رای دهنــدگان در این انتخابات پیش از بســته شــدن 
حوزه های رای گیری، حدود ۵۵ درصد بود که تقریباً مشــابه میزان 
ثبت شده در انتخابات سال ۲۰۲۲ بوده است که حزب آقای ووچیچ 
به پیروزی رسید. صربستان، کشــوری که روابط گرمی با روسیه و 
ولادیمیر پوتین دارد، از ســال ۲۰۱۴ کاندیدای عضویت در اتحادیه 

اروپا است. 

< انتخابات تمام شد، اعتراضات آغاز! 
        تجمع هزاران نفری معترضان در بلگراد؛ مسکو: تحریک به ناآرامی ها 

        در صربستان از خارج صورت می گیرد
چندین هزار نفر روز دوشنبه در مقابل ساختمان کمیسیون مرکزی 
انتخابات در بلگراد، پایتخت، تجمع کردند تا بار دیگر اعتراض خود 
را نســبت به انتخاباتی که در اوایل ماه جاری میلادی برگزار شد و 
ناظــران بین المللی آن را ناعادلانه خواندند، ابراز دارند. معترضان به 
سمت ایستگاه اصلی پلیس راهپیمایی کردند زیرا معتقد بودند افراد 
بازداشت شده توسط پلیس در آنجا نگهداری می شوند. پیش از این، 
پلیــس اعلام کرد که ۳۸ نفر در جریان اعتراضات مخالفان به نتایج 
انتخابات و پس از آن بازداشــت شــده اند. پلیس گفت که در این 

درگیری ها هشت مامور زخمی شده اند. 
معترضان شیشــه های ورودی اصلی شهرداری را شکستند و پس از 
آن پلیس حوالی ســاعت ۱۰ شب با اسپری فلفل تلاش کرد آن ها 
را متفــرق کند. ایویکا ایوکوویچ، رئیــس اداره پلیس، گفته که دو 
نفر از هشــت پلیس زخمی جراحات جدی دارند. ایوکوویچ در یک 
کنفرانــس خبری گفت: »ما به کار برای حفــظ صلح و نظم ادامه 
خواهیم داد و انتظار داریم که شــاهد دســتگیری های بیشتری در 

رابطه با اعتراضات شب گذشته باشیم.« 

< واکنش رسمی روسیه: نیروهای تحت حمایت خارجی ها 
         در تلاش برای ایجاد مشکل در صربستان هستند

روسیه، متحد صربستان، گفته که نیروهای تحت حمایت خارجی ها 
در تلاش برای ایجاد مشکل در صربستان هستند. دمیتری پسکوف، 
سخنگوی کرملین در این خصوص گفت: »فرایندها و تلاش هایی از 
سوی نیروهای سوم، از جمله از خارج، برای تحریک چنین ناآرامی 
در بلگراد وجود دارد. ما شک نداریم که رهبری صربستان حاکمیت 

قانون را تضمین خواهد کرد.« 
احزاب اپوزیســیون پلیس را به اســتفاده از زور بیش از حد متهم 
و در شــبکه های اجتماعی تصاویری از ضرب و شــتم معترضان از 
ســوی نیروهای پلیس در خیابان ها منتشــر کرده انــد. آنا برنابیچ، 
نخست وزیر مستعفی صربســتان از روسیه به خاطر ارائه اطلاعات 
در مورد فعالیت های برنامه ریزی شــده توسط مخالفان تشکر کرد. 
این سیاستمدار صرب که همجنس گرا بودنش در زمان حضورش در 
قدرت مورد توجه قرار گرفته بود در یک برنامه تلویزیونی درخصوص 
کمک های همچنین روسیه گفت: »می دانم که این اظهارنظرها من 

را بین غربی ها محبوب نخواهد کرد.« 
صربستان که خواستار پیوستن به اتحادیه اروپا است، در برابر فشار 
کشــورهای غربی برای اعمال تحریم ها علیه روسیه مقاومت کرده 
است. مسکو دهه ها است که یکی از نزدیک ترین متحدان صربستان 
اســت، به ویژه پس از سال ۱۹۹۹ که روسیه با حملات هوایی ناتو 
علیه یوگســلاوی که صربســتان و مونته نگرو را تشــکیل می داد، 

مخالفت کرد. 
در همین رابطه یک هیئت نظارتی بین المللی گفت که حزب حاکم 
صربستان از طریق ســوگیری رســانه ای، نفوذ نامناسب الکساندر 
ووچیچ رئیس جمهوری این کشــور و اقدامات غیرقانونی در فرآیند 
انتخابات مانند خرید رای به صــورت غیرقانونی در انتخابات پیروز 
شــده است. مقامات صربســتان اما هرگونه تخلف را رد کرده اند. بر 
اســاس نتایج اولیه کمیســیون انتخابات ایالتی، حزب پوپولیست 
حاکم صرب پیشــرو )SNS( در انتخابــات پارلمانی زودهنگام ۱۷ 
دســامبر ۴۶.۷۲ درصد از آرا را به دســت آورد. حزب صربستان در 
برابر خشونت با ۲۳.۵۶ درصد آرا در رتبه دوم و حزب سوسیالیست 

صربستان با ۶.۵۶ درصد آرا در رده سوم قرار گرفتند. 

< قدردانی بلگراد از حمایت مسکو از تمامیت ارضی صربستان
وزیر خارجه صربســتان در دیدار با فرستاده روسیه در بلگراد ضمن 
قدردانی از حمایت مسکو از تمامیت ارضی این کشور، درباره تقویت 
همکاری های دوجانبه گفت وگو کرد. به گزارش ایسنا، ایویچا داچیچ، 
معاون اول نخست وزیر و وزیر امور خارجه صربستان با سفیر روسیه 
در بلگراد دیدار کرده و از حمایت مسکو از تمامیت ارضی صربستان 

قدردانی کرد. 
طبق گزارش خبرگزاری تاس، صدها معترض صربستانی همزمان با 
تشدید خشونت هایی که رئیس جمهوری صربستان آن را »مداخله 
خارجی« خواند، تلاش کردند به مجلس بلگراد نفوذ کنند. اعتراضات 
ضد دولتی پس از آن در صربستان آغاز شد که اپوزیسیون، »حزب 
حاکم پیشــرو صربستان« )SNS( را به »ســرقت آراء« در جریان 
انتخابات پارلمانی هفته گذشــته متهم کرد. این انتخابات منجر به 
 )SPN( »پیروزی حزب حاکم بر ائتلاف »صربستان علیه خشونت
شــد که طرفدار اتحادیه اروپاست. داچیچ درباره دیدار خود با سفیر 
روسیه گفت: درباره مســائل عمده، منافع مشترک و همکاری های 
مضاعف در صحنه بین المللی رایزنی کردیم. او همچنین از حمایت 
منسجم و قاطع روسیه از تمامیت ارضی صربستان و حق حاکمیت 

این کشور قدردانی کرد. 

< زاخارووا: غرب پشت »انقلاب رنگی« در صربستان است
ســخنگوی وزارت خارجه روسیه گفت، تلاش معترضان صربستانی 
برای هجوم به ســاختمان مجلس شــهر بلگراد، بخشــی از توطئه 
کشــورهای غربی جهت براندازی دولت صربســتان بود. به گزارش 
ایســنا، »ماریا زاخارووا« ســخنگوی وزارت امور خارجه روســیه 
ضمن موافقت با اظهار نظرات »الکســاندر ووچیچ« رئیس جمهوری 
صربســتان، تاکید کرد: تلاش های غرب جمعی برای متزلزل کردن 
وضعیت در صربســتان با استفاده از روش های کودتای »میدان« در 

کی یف آشکار و واضح بود. 

< صربستان از خنثی سازی »انقلاب رنگی« خبر داد و از روسیه تشکر کرد
صدها معترض ضد دولتی هم زمان با تشــدید خشــونت هایی که 
رئیس جمهوری صربســتان مداخله خارجی را عامل آن دانســت و 
آن را تلاشــی برای »انقلاب رنگی« خواند، تلاش کردند به مجلس 
شــهر بلگراد نفوذ کنند. به گزارش ایسنا، معترضان صربستانی در 
حالی که درب شیشــه ای پارلمان بلگراد را می شکســتند و شعار 
می دادند »برو بیرون« و »این صربســتان است!«، مدعی شدند که 
قصد دارند نهادها را »آزاد« کنند. بر اســاس ویدیوهای منتشر شده 
از این ناآرامی ها، پلیس صربســتان داخل ساختمان سنگر گرفت و 
در را با پشــت و سپرهایشان نگه داشتند. دست کم دو افسر پلیس 
در این درگیری ها مجروح شــدند. معترضان با پرتاب آجر از آن ها 

می خواستند ساختمان را ترک کنند و »در کنار مردم بایستند.« 
رادومیر لازوویکا، نماینده مجلس ملی صربستان که رئیس مشترک 
جبهه چپ-ســبز )ZLF( است، مدعی شــد که مخالفان صرفا به 
دنبال »دفاع از نهادها« هستند و از »ژاندارمری و همه نیروهایی که 
از زور استفاده می کنند خواست تا پناه بگیرند و به مردم اجازه دهند 
از بالکن مجلس صحبت کنند.« در حالی که معترضان به شکستن 
شیشــه ها با چوب و تخریب این ساختمان دولتی ادامه می دادند، او 

گفت: »هیچکس خواهان آسیب یا خشونت نیست.« 
پس از رســیدن نیروهــای کمکی پلیس ضد شــورش، مقامات به 
ســرعت جمعیت را متفرق کردند و حداقــل ۳۵ »عامل محرک« 
را دســتگیر کردند. همچنین الکســاندر ســاپیچ، رئیس شــورای 
موقت بلگراد، ویدیویی از عواقب این رخداد را به اشــتراک گذاشت 
که تخریــب داخل و خارج ســاختمان قانونگذاری صربســتان را 
نشــان می دهد. الکســاندر ووچیچ، رئیس جمهوری صربســتان از 
پلیس به دلیل مقاومت در برابر آنچه »حملات وحشــیانه« خواند 
 و همچنیــن تــلاش برای »حفظ اســتقلال و حاکمیت کشــور« 

تمجید کرد. 
رئیس جمهوری صربســتان به دنبال وقوع خشونت ها گفت: »امروز 
تلاشــی برای تصرف نهادهای دولتی به زور انجام شد... کسانی که 
سوگند مبارزه با خشونت را می خورند، نشان داده اند که اراذل واقعی 
هســتند.« ووچیچ که رهبری »حزب حاکم پیشرو صربستان« را بر 
عهده دارد، گفت که قبل از وقوع این اتفاقات، از آن ها مطلع شــده 
بود. او در سخنانی با اشاره به تحرکات معترضان گفت: »هیچ انقلابی 
در جریان نیســت. هیچ چیزی به خواســت آن هــا پیش نمی رود. 
کسانی که )اپوزیسیون( سوگند می خورند با خشونت مبارزه کنند، 

نشان داده اند که اراذل واقعی هستند.« 
ووچیچ با اســتناد به گزارش های ســرویس های اطلاعاتی خارجی، 
مدعی شد که این اعتراض توسط قدرت های غربی حمایت می شود 
که خواهان برکناری او به دلیل روابط صمیمانه اش با روسیه و امتناع 
از دســت کشیدن از ادعای صربستان در مورد کوزوو هستند. او در 
ادامه از »سرویس های خارجی« که به نامشان اشاره ای نکرد، تشکر 
کرد که به سرویس های امنیتی صربستان اجازه دادند »دقیقا بدانند 

اراذل و اوباش واقعا به دنبال چه کاری هستند.« 
بعد از الکساندر ووچیچ که بابت کمک سرویس های خارجی تشکر 
کرد، آنا برنابیچ، نخست وزیر صربستان از سرویس های امنیتی روسیه 
که به بلگراد در مورد شورش های برنامه ریزی شده در پایتخت این 
کشور هشدار داده بودند، قدردانی کرد. نخست وزیر صربستان گفت: 
»فقط می توانم از شما تشکر کنم و این احتمالاً مورد پسند غربی ها 
نخواهد بود. زمانی که دولت صربستان تلاش کرد تا سطح هشدار را 
بالا ببرد، برخی گفتند که این »روایت نادرست روس هاست که اخبار 

جعلی منتشر کنند« اما اینطور نبود. «
اصطلاح »انقلاب رنگی« یک واقعه اعتراضی را توصیف می کند که 
توســط یک دولت غربی - معمولا ایالات متحــده - تأمین مالی و 
سازماندهی می شود. این انقلاب ها با هدف سرنگونی رهبران مخالف 
منافع ایالات متحده، معمولا توســط سازمان های اطلاعاتی آمریکا 
حمایت و توســط مجموعه ای از ســازمان های غیردولتی با بودجه 

ایالات متحده سازماندهی می شوند. 
در حالــی که این اصطلاح پــس از »انقلاب رُز« در ســال ۲۰۰۳ 
در گرجســتان به طور گســترده ای شناخته شــد، اولین استفاده 
موفقیت آمیــز از تاکتیک هــای انقلاب رنگی در ســال ۲۰۰۰ در 
یوگســلاوی اتفاق افتاد، زمانی که یک جنبش دانشــجویی تحت 
حمایت ایالات متحده اسلوبودان میلوسویچ را مجبور به استعفا کرد. 
رئیس جمهوری صربستان پیشــتر در اوایل همین سال در جریان 
اعتراضات »ضد خشــونت« گفته بود: »صربســتان از انقلاب های 
شما خسته شــده است. صربستان از ورود کســانی که تحت نفوذ 
 خارجی هستند و نابود کردن هر چیزی که صربستانی است، خسته 

شده است.«

< رئیس جمهور صربســتان از تلاش ها برای 
یک »انقلاب رنگی« در این کشــور خبر داد، 
وزارت  زاخارووا« ســخنگوی  »ماریا  همزمان 
امور خارجه روســیه مدعی شد: »تلاش های 
غرب بــرای متزلــزل کــردن وضعیت در 
صربستان با اســتفاده از روش های کودتای 
 »میــدان« در کی یف واضح و آشــکار بود«. 
او در یک موضعگیری دیگر به خبرگزاری تاس 
گفت: »غرب آشکار و شفاف و با الگوبرداری 
از »کودتــا« در اوکراین در پی ایجاد تشــنج 

سیاسی در صربستان است. «

< اصطلاح »انقلاب رنگی« واقعه ای اعتراضی 
را توصیــف می کند که توســط یک دولت 
غربی - معمولا ایالات متحده - تامین مالی و 
با هدف  انقلاب ها  این  سازماندهی می شود. 
سرنگونی رهبران مخالف منافع ایالات متحده، 
معمولا توسط ســازمان های اطلاعاتی آمریکا 
حمایت و توســط مجموعه ای از سازمان های 
غیردولتی با بودجه ایالات متحده سازماندهی 

می شوند

آفتاب یزد بررسی می کند

صربستان در مسیر اوکراین؟! 
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اعتماد به نفس کاذب!
ادامه از صفحه اول:

متاســفانه اصرارها و سماجت های رســانه ای نیز 
کارگشا نیســت زیرا مرغ مقام مسئول یک پا دارد 
ولاغیر. اگر این مســئولان از نظر روانشناسی و روان 
شناختی نیکو تر عمل می کردند نباید بدون بررسی و 
بعضا براساس اطلاعات غلط همکاران خود از اساس 
مشــکلات در جامعه را که توسط رسانه ها گزارش 
می شود، رد کنند.در اینجا به نمونه هایی در این زمینه 

اشاره می کنیم:
 ۱-دیــروز در روزنامــه به یکی از این موارد اشــاره 
شد. وقتی نماینده مجلس به جای نظارت بر دولت 
می گوید خود مردم از وزیر بپرســند چرا وضعیت 
خودرو به این شکل است این یعنی این نماینده دچار 
اعتماد به نفس کاذب است.مشکل کیفیت وکمیت در 
مورد خودرو موضوع غیر قابل کتمانی نیست اما شاهد 
هستیم که کماکان از وزیر گرفته تا وکیل محکم بر 
سرجای خود نشسته اند و در تداوم وعده های قبلی 
باز هم وعده می دهند. این درحالیست که این بازار 

شایسته ایرانی ها نیست.
 ۲-وعده دادند هر سال یک میلیون مسکن می سازند 
تا بازار مسکن سر و ســامان بگیرد. اما اخیرا، مرکز 
آمار ایران گزارش مربوط به تحولات بازار مسکن در 
آبان ماه را منتشر کرد. بر این اساس، متوسط قیمت 
آپارتمان به حدود متری ۸۰ میلیون تومان رسیده 
است. همچنین تورم ماهانه و سالانه مسکن در این 
بازه نســبت به ماه قبل افزایش یافته است. در این 
شرایط اولین گامی که دولت برای کاهش التهابات این 
بازار برداشت، جلوگیری از انتشار آمارهای مربوط به 

این بخش بود. اقدامی که به سرگردانی بیشتر فعالان 
این حوزه دامن زد. در حالی که هنوز سنگینی تورم بر 
شانه های بازار مسکن سنگینی می کرد. اقدام بعدی 
که دولت در این راستا انجام داد و از ابتدای تابستان 
سال جاری تاثیرات خود را نمایانگر کرد، اعمال رکود 
در بازار بود. تورم ماهانه قیمت آپارتمان های مسکونی 
شهر تهران در آبان ماه ۱,۵درصد بوده که در مقایسه 
با همین اطلاع در ماه قبل ۲.۱واحد درصد افزایش 
داشته اســت. این یعنی نه شعارهای دولت محقق 
شد و نه اقدام خاصی برای تحقق این شعارها صورت 

گرفته است. 
۳-نــرخ تورم از جمله موضوعاتی بــود که قرار بود 
کنترل شود اما حداقل در مورد مواد غذایی و خوراکی 
این مهم رخ نداده و با این وجود به طور کل دولت در 
این زمینه اعتماد به نفس بالایی دارد و مدعی کنترل 
آن است.این درحالیست که تورم مواد غذایی ایران 
در کنار لبنان، آرژانتین و زیمبابوه به یکی از بالاترین 
نرخ های تورم های مواد غذایی در جهان تبدیل شده 
اســت. تورم مواد غذایی یعنی مردم نسبت به سال 
گذشته خود، هزینه بیشتری برای غذا پرداخته اند.

کارشناسان موثرترین عوامل در تورم مواد غذایی را 
همه گیری کرونا و حمله نظامی روسیه به اوکراین 
می دانند. در کشــورهایی نظیر ایران، مصر، لبنان و 
برخی کشورهای دیگر خاورمیانه و شمال آفریقا نیز 
ســطح بالای تورم مواد غذایی تا حد زیادی به دلیل 
وابســتگی شــدید تامین کالاهای اساسی از محل 
واردات اســت. تورم مواد غذایی از آن جهت اهمیت 
زیادی دارد که ایــن افزایش قیمت، مانع اصلی در 
قدرت خرید و دسترسی آحاد جامعه به مواد غذایی و 

در نتیجه بروز سوءتغذیه است. 

دختری با کفش های کتانی!
ادامه از صفحه اول:

که اینجا وقتی هوای پرواز به سرت بزند باید بی بال 
و بی پر تا جزیره خاموش نیستی قدم برداری و پشت 
به ماه شــب چهارده برای مرگ، غزل های عاشقانه 

بخوانی. 
حالیه در غبار سیاهی و آلودگی به عکس هایش که از 
قاب ها بیرون زده، بس که برنا و یگانه اند زل می زنیم 
و اشکی می ریزیم و دختری با کفش های کتانی که 
از مرگ دریبل وحشتناکی خورد تا اورلپ جانانه اش 
به ســوی زندگی خنثی شــود را به یاد می آوریم. 
همو که خــودش را، رویاهایــش را، خواب هایش 

را و مداد رنگی هایــش را در دوراهی باغچمک بم 
جاگذاشــت و رفت تا دل آسمان خون شود از این 
هجرت دهشتناک و وطن خسته تر از هروقت دیگر 
چنگ بزند صورت خون آلودش را و به وقت بدرقه 
ملیکا کِل بکشــد برای عروس آتش در فراســوی 

نخلستان های عزادار. 
بدرود دختر زیبا. اگرچه ناخواســته و ندانسته دل 
به دار مکافات ســپردی اما از ازل تا ابد، از اینجا تا 
دوردســت جان مایی، جان مام خون جگر شــده 
میهن و جان تمام کاکلی های باکره ناشاد در مردمک 
چشم های کم سو و بی روحمان. سفرت بخیر اما تو و 
دوستی خدا را... چو از این کویر وحشت به سلامتی 

گذشتی... به شکوفه ها به باران، برسان سلام ما را...

آقای وزیر کشور؛ 
شما نگران خزر هستید ما نگران کویر!

ادامه از صفحه اول:
هشتم: چندی اســت روزنامه آفتاب یزد بر 
اساس رویه ای که در پیش گرفته، بسیاری از 
یادداشت و گزارش های انتقادی را علاوه بر 
مسئولان مربوطه، به آقای مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور، دستگاه های قضائی و نظارتی 
و چند جای دیگر ارسال می کند تا در موقع 
لزوم بتوان از آن به عنوان مستنداتی که هیچ 

تردیدی در آن وجود ندارد بهره برد.
نتیجه ی بحث: خطاب مان به دولت، سازمان ها 
و دستگاه های نظارتی - قضائی و بخش تولید 
است که در زیر فشار سنگین تحریم و رکود و 
تورم در تلاش هستند تا چرخ اقتصاد مملکت 

حتی برای ثانیه ای متوقف باقی نماند.
برخلاف برخی شیطنت ها، سنگ اندازی ها، 
تخریب و تهدید ها، آفتاب یزد مجدانه خود 
را در مسیر حمایت از تولید )بخش معدن، 
فولاد، کاشی و سرامیک و...( قرار داده اما در 
کنار این همراهی و حمایت هایی که بی هیچ 
انجام رســیده، نمی توانیم  به  چشمداشتی 
مجموعه ای از نگرانی های خود درباره ی بلایی 
که دارد بر سر بیابان و کویرهای ایران می آید را 
ابراز نکنیم. بارها گفته، نوشته و تأکید کرده ایم؛ 
آیندگان حتماً از ما خواهند پرسید در کنار 
این برداشت های بی رویه و بدون ملاحظات 
زیست محیطی به اسم تولید و اشتغال، چرا از 

دارایی های طبیعی خود مراقبت نکردید.
مسئولان محترم دستگاه های قضائی، نظارتی، 
مقننه و مجریه آیا واقف به این مسئله هستند 
و دم فرو بسته اند یا حتماً باید فاجعه ای مانند 
خشک شــدن دریاچه ارومیه یا خشکسالی 
ویران کننده ای که بخش هایی از مناطق کشور 

از جمله شرق، شمال شرق و جنوب شرق را 
تهدید می کند رخ بدهد؟

مسئولان محترم دستگاه های قضائی، نظارتی، 
مقننه و مجریه آیا واقف به این مسئله هستند 
و دم فرو بسته اند یا حتماً باید در باره ی برخی 
مباحث از جمله حقآبه ایران از رود هیرمند 
به مرحله ی چالش و تنش برســد تا فکری 

برداریم؟
مسئولان محترم دستگاه های قضائی، نظارتی، 
مقننه و مجریه آیا واقف به این مسئله هستند 
و دم فرو بسته اند یا حتماً باید اتفاق شرمسار 
کننده ای در کویر و بیابان های ایران رخ بدهد 

تا دور هم جمع شوند برای چاره جویی؟
حرف این نوشــتار در یک جمله نیز قابل 
خلاصه شدن است و آن این که؛ آقای وزیر 
کشور، آقای معاون رئیس جمهوری و رئیس 
ســازمان حفاظت از محیط زیست، وزرای 
صمت، نیرو، میراث فرهنگــی و نیز آقای 
معاون محترم اول رئیس جمهور؛ نگرانی برای 
 خزر وقتی مسموع و قابل تأمل خواهد بود

که نیم نگاهی به ویران سازی صنایع و معادن 
در حوزه ی بیابان ها و کویر داشته باشید. شما 
را نمی دانیم اما ما بعد بررســی های میدانی 
به واســطه ی آن چه دیدیم که قطعاً فراتر از 
فاجعه است دیگر خواب به چشم مان نیامد 
می خواهیم اســتدعا کنیم ســری به کویر، 
حدفاصل ساغند تا سیاهکوه بزنید ببینیم شما 
هم همچون ما، خواب به چشمان تان حرام 
می شود یا این که به این نتیجه برسیم نازک 
خیال و حساس شده ایم و بیشتر از آن چه رخ 

داده است، نگرانیم؟!
حرفــی دیگر نمی ماند جز ایــن که؛ آقای 
وحیدی، شما نگران خزر هستید و ما نگران 
بیابان، چه کنیم که شما نگران کویر باشید و ما 

به جای شما نگران خزر؟!

مســعود گیل آبادی رئیس انجمن تولیدکنندگان 
سموم کشور اعلام کرد سالیانه ۳۵ هزار تن آفت کش 
در داخل کشــور استفاده می شود که از نرم جهانی 
پایین تر است که ۹۷درصد تولید داخل و سه درصد 

هم سموم جدید است.
وی اعلام کرد کیفیت کود سم در کشور در شرایط 
بسیار مطلوبی قرار دارد و دارای استانداردهای ثابتی 
بوده که همــان مولفه های تدوین شــده در )فائو( 
می باشــد. اما در بخش ترویج و اطلاع رســانی برای 
مصرف بهینه کود و سم مشکل داریم و باید بیشتر 
کار کنیم. ایشان پیشــنهاد کردند برای حمایت از 
تولیدکنندگان داخلی ارز سموم آماده و وارداتی حذف 

و تعرفه واردات آن ها افزایش یابد.
رئیس انجمن تولیدکنندگان ســموم کشور اظهار 
داشــت: کارخانه های داخل توان تولید ۱۰۰ درصد 
کودهای مصرفی را در داخل دارند با اینکه ۳ میلیون 

تن ظرفیت تولید کود وجود دارد کمتر از یک میلیون 
تــن در داخل تولید می شــود و ۶۷ درصد ظرفیت 

بلااستفاده باقی مانده است.
بــه گفته گیل آبــادی ۳۵ تا ۴۰ هزار تن ســموم 
کشــاورزی در کشور تولید می شود و ۱۷ درصد این 
سموم بصورت آماده از چین و هند وارد می شود که 
بخشی از آن ها هم بی کیفیت اســت. وی در ادامه 
افزود: با وجود ۹ هزار برند تولید که در کشور وجود 
دارد اما برخی از کودهایی که در ایران تولید می شود 
با برچســب کود خارجی در بازار عرضه می شود از 
۶۵۸ ســم ثبت شده در کشور ۱۸درصد آن مربوط 
به سموم پرخطر درصد۲۲ مربوط به سموم متوسط و 

۶۰درصد آن سموم کم خطر هستند.
ما خواستار همکاری موثر وزارت جهاد کشاورزی 
در حــوزه ترویج و اطلاع رســانی مصرف به موقع 
و مفید ســموم هســتیم تا بتوانیم مصرف سموم 
کشــاورزان را ســاماندهی کنیــم و از خروج ارز 
جلوگیــری نماییم. در ضمن دهمین نمایشــگاه 
جامع کشــاورزی از تاریخ ۱۲ تا ۱۵ دیماه ســال 
جاری در محل نمایشــگاههای بین المللی تهران 

برگزار می شود.

تولید کود و سم کشاورزی 
بستر تامین امنیت غذایی

قربانعلی تنگ شیر
استاد دانشگاه

یادداشت
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- کاشف الکل 15 - نوعی شیرینی - کتابی 
از رنه گروسه، مورخ فرانسوی در سال 1950

  1 - از اب�زار باغبان�ی - نمونه کوچکی از 
خانه یا جایی 2 - پهلو - سلطان جنگل 
- برادر لرستانی 3 - فرمانده بدن - گروه 
نوازندگان - حالا 4 - وس�یله بافتن قالی 
- چ�ک - کل�ه - مذهب 5 - مش�اهده 
کردن - پیش�وند نفی - جانوری گردن و 
پا بلند 6 - جمع ضریب - باده عشق روز 
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10 - هن�وز لاتی�ن - نمایش�نامه ای از " 
شکس�پیر " - دی�دار از اماکن مقدس�ه 
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- س�خن چی�ن 12 - چی�ن و چ�روک 
پوس�ت - بل�ه روس�ی - گامت م�اده - 
ش�هر بادگیرها 13 - نوع�ی پارچه نخی 
 نازک - فیلم دیوید فینچ�ر - پول ژاپن
 14 - دوزن�ده لب�اس - ده�ان خودمانی 
- پوس�ت پیرا 15 - مدرسه سبک قدیم 
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وآن چه خود داشت ز...... می کرد ) حافظ (

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفت�اب یزد – گ�روه فرهنگی: پانصد و ش��صت و هفتمین برنامه 
سینماتک خانه هنرمندان ایران دوشنبه چهارم دی ۱۴۰۲ به نمایش 
فیل��م »وال اس��تریت« به کارگردانی الیور اس��تون محص��ول ۱۹۸۷ 
اختصاص داش��ت. پس از نمایش این فیلم، نشس��ت نقد و بررسی آن 
با حضور جواد طوس��ی )منتقد س��ینما و حقوقدان( و مهدی خرمدل 
)مستندساز و روزنامه نگار( برگزار شد. اجرای این برنامه برعهده سامان 
بیات بود. مهدی خرمدل در ابتدای این نشست گفت: درباره این فیلم 
باید بگویم به جز اینکه عنوان »وال اس��تریت«، نام خیابانی در منطقه 
منهتن اس��ت، به عنوان نماد مالی آمریکا نیز شناخته می شود. با این 
حال این عنوان، برای آقای الیور اس��تون معانی بیش از این نیز داشته 
اس��ت. زیرا پدر او یک کارگزار »وال اس��تریت« بوده و از کودکی همه 
بازارهای مرتبط به آن را دیده است. او در مصاحبه ای که بعد از ساخت 
این فیلم انجام داده، به این موضوع اش��اره کرده و گفته است: »زمانی 
که پدرش در »وال استریت« کار می کرده، حس می کرده در حال انجام 
کاری مقدس است.« چون در آن زمان کارگزارهای »وال استریت« پول 
زیادی در نمی آوردند. همچنین به گفته الیور اس��تون، »وال استریت« 
در آن زمان به نسبت زمانی که او تصمیم به ساخت این فیلم می گیرد، 
آنقدر آلوده نبوده اس��ت. او افزود: ش��خصا تجربه کار بورسی داشتم و 
وقتی برای این فیلم دعوت ش��دم تعجب کردم. البته شخصا در بورس 
ضررهای خیلی سنگین کرده ام و تا حدودی مفهومی که در فیلم درباره 
آن صحبت می ش��ود را می فهمم. ساخت فیلم درباره »وال استریت« و 
مفاهیم ریاضی و عددی که در آن اس��ت، شاید خیلی سخت باشد. از 
همین رو، الیور اس��تون مفاهیم دیگری را در کن��ار آن آورده تا بتواند 
مخاطب را حفظ کند. الیور استون با توجه به آشنایی با آن فضا و دیدن 
فضای تازه متوجه تغییر شرایط به نسبت زمان پدر خود شده و سعی 
کرده تا از عناصر جانوری )به عنوان نمادهای استعاری و کنایی( استفاده 
کند. خودش در مصاحبه ها نیز به این موضوع اش��اره کرده اس��ت. این 
مستندساز در ادامه بیان کرد: فیلم به لحاظ صدا بسیار خوب صداگذاری 
شده است. نمادهای فیلم نیز انتخاب کارگردان بوده که از لحاظ تکنیکی 
کاری قوی انجام داده اس��ت. استفاده درس��ت از دوربین رو دست نیز 
ویژگی دیگر این فیلم است. الیور استون تمام این فیلم را در ۹ لوکیشن 
در نیویورک گرفته و در عین حال س��عی کرده تا همه س��کانس ها را 
در لوکیش��ن های واقعی فیلمبرداری کند. به عنوان مثال ۴۵ دقیقه از 
فیلم در تالار اصلی »وال اس��تریت« فیلمبرداری شده که به شدت کار 
س��ختی برایش بوده است. خرمدل در ادامه صحبت هایش گفت: برای 
اینکه بتواند آن تنش موجود در معاملات بورس را انتقال دهد، س��عی 
کرده تا صحنه های بورس را با دوربین رو دستی که تنش را بهتر نشان 
دهد، فیلمبرداری کند. اما در س��کانس های دیگر فیلم، دوربین آرام تر 
می شود. نباید فراموش کنیم که فیلم در سال ۱۹۸۷ ساخته شده است. 

در واقع در آن زمان هنوز امکانات الکترونیکی وجود نداشته و از همین 
رو فیلمبرداری به این صورت، بسیار کار سختی بوده است. اساس »وال 
اس��تریت« و بازارهای مالی بر طمع اس��ت که در فیلم نیز به نمایش 
گذاشته می شود. مثلا سخنرانی که در فیلم می گوید طمع چیز خوبی 
است، برگرفته از سخنرانی واقعی در دانشگاه کالیفرنیا بوده که چند سال 
پیش انجام شده است. او ادامه داد: حتی در بازارهای بورسی نیز منحنی 
ت��رس و طمعی وجود دارد که به عنوان مبنای اینکه بورس چطور کار 
می کند، شناخته می ش��ود. در واقع فیلمساز نیز بنا بر همین موضوع، 
تلاش کرده تا مولفه های بورسی را به نمایش بگذارد و در این راه تا حد 
خوبی موفق بوده اس��ت. بار دراماتیک اثر نیز به حدی جذاب است که 

روایت گیرایی را به مخاطب بدهد. 
جواد طوسی نیز در ادامه این نشست گفت: همیشه عادت دارم که به 
بهانه موضوع محوری بحث، گریزی هم به فضای موجود جامعه خودمان 
بزنم. به هر دلیل در همین ماه اخیر، یک پرونده ای بازتاب رسانه ای پیدا 
کرد. باید پرسید چرا این پرونده مبتنی بر رئالیسم اجتماعی زمان خود 
بوده است؟ و چقدر مبتنی بر رعایت تاکتیکی یک سری از قواعد بازی 
اس��ت که برمبنای آن هر چند وقت یک بار، باید سوژه ای در رسانه ها 
مورد توجه قرار گیرد و این جامعه را تا اطلاع ثانوی، در تداوم التهابات 
پایان ناپذی��رش، معطوف آن موضوع روز کند؟ در ش��رایطی که پس از 
چهل و اندی سال، ما در این حوزه، مشکلات اساسی داریم و هر مدت 
یک بار، ش��خصی حقیقی یا حقوقی به ی��ک پرونده جنجالی تبدیل 
می ش��ود، چقدر این موضوع می تواند آسیب شناسی منطقی سیستم 
اقتصادی ما را در بر داش��ته باش��د؟ او افزود: در این شرایط این سوال 
مطرح می ش��ود که چطور یک سیس��تم که در ابتدای امر، مبتنی بر 
مبانی ارزش��ی خود سنگ یک سری از شعارها چون عدالت اجتماعی، 
جامعه بی طبقه و... را بر س��ینه می زد و می خواست آنها را جامه عمل 
بپوشاند، به چنین وضعیتی رسیده است؟ با این همه هرکدام از گروه ها، 

س��ازمان ها و خود ح��وزه مقتدرانه این دوران، س��عی کرد این جامعه 
بی طبقه توضیح منفرد خودش را داش��ته باشد. اما اگر بخواهیم فراتر 
از ش��عار و به صورت واقعی به ماجرا نگاه کنیم؛ ما هنوز نتوانستیم در 
چرخه عملی و اجرایی به یک نقطه مطلوب و ایده ال آرمانی، خودمان را 
سوق دهیم. فکر می کنم انتخاب فیلم هایی چون »وال استریت« برای 
این برنامه، می خواهد نگاهی همزمانه با جامعه داشته باشد که خیلی هم 
خوب است. این منتقد سینما در ادامه بیان کرد: این سالن یک پاتوق 
فرهنگی بوده که خروجی اش به آسیب شناس��ی و نگاه نقادانه متمایل 
است. آنچه که برای من تاسف برانگیز است، حضور مخاطبان کم برای 
نقد و بررسی فیلمی است که موضوع آن موضوع معاصر دوران ماست. 
این به چه چیزی مربوط می شود؟ این انفعال و بی انگیزگی و استقبال 
نکردن در تریبونی که وجود دارد از کجاست؟ امیدوارم تمهیدی اعمال 
شود و ما بستری را ایجاد کنیم، که جذب حداکثری مخاطب را داشته 
باشیم تا افراد مختلف بتوانند از اینگونه آثار استفاده کنند. طوسی با طرح 
این پرسش که چرا وقتی قرار است اثری مورد نقد و بررسی قرار گیرد، 
با تعداد اندکی مخاطب مواجه می ش��ویم؟ گفت: این موضوع به فضای 
عمومی جامعه ما مربوط بوده که در یک گسس��ت تاریخی قرار گرفته 
است. اکنون این گسست به حوزه فرهنگ و هنر تسری پیدا کرده است. 
به صورتی که اکنون شاهدیم، مسائل دیگری در طبقه بندی جامعه ما 
در اولویت قرار گرفته است. قشر متوسط، مطرح ترین و مهمترین قشر 
جامعه ماس��ت که روز به روز بیشتر رنگ می بازد و خودش را به اقشار 
فرودس��ت نزدیک تر می کند. شما در روزمره آنها می بینید که به قدری 
برای گذران زندگی و به دست آوردن حداقل های معیشتی خود درگیر 
است که به قول معروف عاشقی را از یاد می برد. البته من کاملا به آنها 
حق می ده��م. او ادامه داد: با وجود همه دش��واری ها، ما خودمان باید 
تلاش کنیم تا این فضا را دو مرتبه سر ذوق بیاوریم تا محیط هایی از این 
دست، دوباره بتوانند آن شور و نشاطی که در گذشته آن را می دیدیم 
و ش��اهدش بودیم را به دست آورد و احیا شود. اگر این فضا مهیا شود، 
قطعا ما بهتر می توانیم مطالبات فرهنگی، اجتماعی و سیاسی خود را در 
یک همدلی و همراهی عمومی به سر منزل مقصود برسانیم. این منتقد 
س��ینما در بخش دیگری از صحبت هایش درباره فیلم »وال استریت« 
گفت: الیور استون در این فیلم نیز، کماکان همان شناسنامه همیشگی 
فیلمس��ازی با عقبه خودش را دارد. او در ش��کل ظاهری اینطور نشان 
می دهد که فیلمساز، منتقد به شرایط جامعه خود است و همواره نگاه 
 نقادانه ای به رویدادهای آن جغرافیا دارد. به عنوان مثال ش��ما مدلی از 
پایان بندی که در فیلم »جِی افِ کِی« دارد را در اینجا نیز می بینید. در 
واقع او آدم های جامعه خود را به شمایل نگاری مبدل می کند. این موارد 
فی النفسه، انگار رونمایی از جامعه ای است که حتی در بطنش همچنان 

آشفتگی و دیوانگی افراطی وجود دارد. 

 نقد و بررسی فیلم »وال استریت« به کارگردانی الیور استون 

 فیلمسازی با همان شناسنامه همیشگی 

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

مراس��م یادبود ناصر طهماس��ب روز گذشته ۵ دی ماه در مس��جد حجت ابن الحسن خیابان سهروردی 
برگزار شد. منوچهر والی زاده، محمود قنبری، اکبر منانی، ناصر ممدوح، مازیار میری، همایون اسعدیان، 
مهدی نقویان )رئیس س��یمافیلم(، محمد هاش��می )قائم مقام وزیر ارشاد(، عباس نباتی، محمد شیری، 
حسن روح الامین، محمدحسین فرحبخش، کیانوش گرامی، حبیب اسماعیلی، بهمن هاشمی، علی همت 

مومیوند، حسین چنگی، محمود رضوی و امیرحسین شریفی از جمله افراد حاضر در این مراسم هستند. 
به گزارش ایسنا، ناصر طهماسب متولد ۱۳۱۸ روز جمعه، یکم دی ماه بر اثر سکته مغزی در   ۸۴ سالگی 
دار فانی را وداع گفت. مراسم خاکسپاری این هنرمند و مدیر دوبلاژ فقید شنبه، دوم دی ماه در بهشت 

زهرا)س( برگزار شد.

 ادامه آمدن پيران نزد رستم 
افراس��یاب    فرمای��د  جن��گ  اگ��ر 
نمان��د که چش��م اندر آی��د بخواب 

کش��ید    ببای��د  لش��کر  بن��اکام 
آرمی��د او  فرم��ان  ز  نش��اید 

بمن ب��ر کنون جای بخشایشس��ت   
آرایشس��ت  آوردن  ان��در  س��پاه 

اگ��ر نیس��تی ب��ر دل��م درد و غ��م   
ازی��ن تخم��ه جز کش��تن پیلس��م 

ج��ز او نی��ز چن��دی دلی��ر و جوان   
ک��ه در جنگ س��یر آمدن��د از روان 

ازی��ن پ��س مرا بی��م جانس��ت نیز   
س��خن چن��د گویم ز فرزن��د و چیز

ب��ه پیروزگ��ر ب��ر ت��و ای پهل��وان   
ک��ه از م��ن نباش��ی خلی��ده روان 

ز خویش��ان م��ن ب��د ن��داری نهان   
جه��ان ک��ردگار  از  براندیش��ی 

بروش��ن روان س��یاوش ک��ه مرگ   
مرا خوش��تر از جوشن و تیغ و ترگ 

گ��ر ایدونک��ه جنگی بود ه��م گروه   
تل��ی کش��ته بین��ی بب��الای ک��وه 

کش��انی و سقلاب و ش��گنی و هند   
ازی��ن م��رز تا پی��ش دریای س��ند

ز خ��ون س��یاوش هم��ه بی گن��اه   
س��پاهی کش��یده بدی��ن رزم��گاه 

ت��را آش��تی بهت��ر آی��د ک��ه جنگ   
نبای��د گرفت��ن چنی��ن کار تن��گ 

نگ��ر ت��ا چ��ه بین��ی ت��و دانات��ری   
توانات��ری  دلی��ران  ب��رزم 

ز پیران چو بش��نید رس��تم س��خن   
ب��ن  افگن��د  پاس��خ  آرزو  ب��ر  ن��ه 

ب��دو گفت ت��ا م��ن بدی��ن رزمگاه   
ش��اه  دلی��ران  ب��ا  بس��ته ام  کم��ر 

راس��تی    بج��ز  ت��و  از  ندیدس��تم 
ز ت��رکان هم��ه راس��تی خواس��تی 

پلنگ این شناسد که پیکار و جنگ   
نه خوبست و داند همی کوه و سنگ 

»ميرو« در تدوین 
آفتاب یزد: فیلم سینمایی »میرو« به کارگردانی 
حسین ریگی پس از حدود دو ماه فیلمبرداری 
در شهرس��تان چابهار، در حال تدوین و گذران 
مراحل فنی اس��ت. این فیلم در تلاش است تا 
در موع��د مقرر به بازبینی هیئت انتخاب چهل 
و دومین جش��نواره بین المللی فیلم فجر برسد. 
»میرو« در ژانر کودک و نوجوان تولید ش��ده و 
در بس��تر قصه ای متعلق به دوران دفاع مقدس 

در دهه ۶۰ روایت می شود.

»جاده موج می زند« در ایتاليا 
فیلم کوتاه »جاده موج می زند« به نویس��ندگی 
و کارگردانی عاطفه صالحی منتخب بیس��ت و 
هشتمین دوره جش��نواره کاپری هالیوود ایتالیا 
شد. بیست و هشتمین جشنواره کاپری هالیوود 
۵ تا ۱۲ دی ماه مصادف با ۲۶ دس��امبر ۲۰۲۳ 
تا ۲ ژانویه ۲۰۲۴ در جزیره کاپری ایتالیا برگزار 

می شود./صبا 

»رجز خون« تماشایی شد
مرکز موسیقی حوزه هنری در تازه ترین فعالیت 
موس��یقایی خود نماهن��گ »رجز خ��ون« را با 
خوانندگی غلامرضا صنعتگر پیش روی مخاطبان 
قرار داد. در این نماهنگ فائزه امجدیان ش��اعر، 
شروین معینی آهنگساز و غلامرضا صنعتگر به 

عنوان خواننده حضور دارند./ مهر 

»خيال دشت« در »با« 
نمایش��گاه »خیال دش��ت« ب��ا آث��اری انتزاعی و 
طبیعت محور از صدف کباری که روز جمعه ۸ دی 
در گالری »با« افتتاح می شود تا ۲۲ دی ادامه دارد./مهر

 
»راه و بی راه« در نياوران 

نمایش ش��اد »راه و بی راه« به کارگردانی ابوالقاسم 
انصاری و نویس��ندگی رضا فقیهی برای کودکان، 
از ۱۲ دی در س��الن خ��زر فرهنگس��رای نیاوران 
روی صحن��ه خواهد رفت. در این نمای��ش »راه و 
بی راه« که شخصیت اصلی داستان است، تصمیم 
می گیرد همراه با دوست صمیمی خود که الاغش 
اس��ت به س��فر برود. در طول س��فر با ماجراهای 
بسیار هیجان انگیز مواجه می ش��ود تا اینکه...»راه 
 و ب��ی راه« ت��ا ۱۲ بهمن  در فرهنگس��رای نیاوران 

اجرا می شود./ایران تئاتر

»سرفصل« منتشر شد
هم زم��ان با پنج��م دی  زادروز به��رام بیضایی و 
سالمرگ اکبر رادی بزرگمردان عرصه هنرهای 
دراماتیک ایران، شماره سوم کتاب آواژ با عنوان 
»س��رفصل« با یادک��ردی از نص��رت الله نویدی 
نمایشنامه نویس سال های دور ایران منتشر شد 
و دانلود رایگان آن هم در اختیار علاقه مندان قرار 

گرفت./ایران تئاتر  

»شاعر سينما« منتشر شد
کتاب »من علی حاتمی هس��تم؛ شاعر سینما« 
در ۲۴ صفح��ه، قطع وزیری و به قیمت ۱۵هزار 
تومان با ش��مارگان ۲هزار و ۵۰۰ نسخه از سوی 
انتشارات کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
منتشر شد. کتاب »من علی حاتمی هستم؛ شاعر 
س��ینما« به خاطره های��ی از دوران کودکی علی 

حاتمی کارگردان نامدار ایرانی می پردازد./میزان

 شاهنامه خوانی

 سینما 

 کوتاه از هنر 

  آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی
 به طورفوق العاده صاحبان سهام شرکت خدماتی 
شهرک صنعتی یزد 2 فولاد به شماره ثبت 1203 و 

شناسه ملی 10840452848  
سهامدار محترم ، آقای / شرکت

      بدین وس�یله از کلیه س�هامداران ش�رکت دعوت به عمل می آید 
تا در جلس�ه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده ش�رکت خدماتی 
ش�هرک صنعتی یزد 2 فولاد که در ساعت 09:00 صبح روز شنبه مورخ 
1402/10/16 در محل س�الن کنفرانس مرکز خدمات فناوری و کس�ب 
و کار واقع در ش�هرک صنعتی یزد بلوار س�رو نبش میدان سرو برگزار 
میگردد حضور به هم رسانید ضمناً در اجرای مفاد ماده 99قانون تجارت 
لازم اس�ت برای اشخاص حقیقی صاحب س�هم یا وکیل قانونی و برای 
اشخاص حقوقی نماینده تام الاختیار آن شرکت ،با معرفی نامه مکتوب 
با درج کامل اطلاعات هویتی جهت دریافت برگه ورود به جلسه از سه 
ش�نبه م�ورخ 1402/10/12 لغایت پنج ش�نبه 1402/10/14 به دفتر این 
ش�رکت مراجعه فرمایند.بدیهی است سهامدارانی حق ورود به مجمع 

را دارند که برگه ورود را دریافت کرده باشند
 دستور کار جلسه :

الف ( تصویب بودجه اصلاحی سال 1402 و پیشنهادی سال 1403
ب( تصویب حق الس�هم از مخارج خدمات عمومی مش�ترک و مخارج 

استحصال و توزیع آب در سال 1402 و 1403
ج(سایر مواردی که در اختیار مجمع می باشد

مراسم یادبود ناصر طهماسب برگزار شد

 با تشکر
  هیئت مدیره

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان یزد
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زارچ

هيئت حل اختلاف مقرر ماده ۱۴۷ و ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت
آگهی موضوع ماده ۱۴۷ و ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت

 مصوب سال ۱۳۷۰ مستقر در اداره ثبت شهرستان زارچ
برابر رای شماره ۴۶۰۴ مورخ ۱۳۷۹/۰۵/۳۱ اصلاحی هیئت اول موضوع حل 
اخت��لاف مقرر ماده ۱۴۷ و ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت مس��تقر در واحد ثبتی 
ح��وزه ثبت ملک زارچ تصرفات مالکانه بلامع��ارض متقاضی آقای علی اصغر 
شریفی زارچی فرزند حسن بشماره شناسنامه ۵۰۴۶ صادره از اشکذر کدملی 
۵۵۱۹۵۳۱۰۱۳ چهاردانگ و نیم مش��اع از شش��دانگ خانه مفروز بمساحت 
۳۸۳/۶۰ مت��ر مرب��ع از پلاک ۸۳۳ اصلی واقع در سرچش��مه زارچ خریداری 
مع الواس��طه از مالک رسمی حسن شریفی زارچی محرز گردیده است. ضمنا 
باستناد تبصره ۴ ماده ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت مصوب ۱۳۷۰ رای به تنظیم 
اظهارنامه مفروزی قس��متی از خانه فوق الذکر که فاقد ش��ماره می باش��د به 
مس��احت ششدانگ ۸/۴۰ متر مربع با سهم فوق الذکر متقاضی صادر و اعلام 
می گردد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواس��ت خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه 1402/09/21

تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 1402/10/06
م.الف 1192

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان یزد
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زارچ

هيئت حل اختلاف مقرر ماده ۱۴۷ و ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت
آگهی موضوع ماده ۱۴۷ و ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت

 مصوب سال ۱۳۷۰ مستقر در اداره ثبت شهرستان زارچ
برابر رای ش��ماره ۴۶۰۴ مورخ ۱۳۷۹/۰۵/۳۱ اصلاحی هیئت اول موضوع حل اختلاف 
مقرر ماده ۱۴۷ و ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زارچ 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم شوکت هشتی فرزند احمد بشماره شناسنامه 
۱۳ صادره از یزد کد ملی ۴۴۳۱۲۱۹۸۴۶ یکدانگ و نیم مشاع از ششدانگ خانه مفروز 
بمس��احت ۳۸۳/۶۰ متر مربع از پلاک ۸۳۳ اصلی واقع در سرچش��مه زارچ خریداری 
مع الواس��طه از مالک رسمی حسن شریفی زارچی محرز گردیده است، ضمنا باستناد 
تبصره ۴ ماده ۱۴۸ اصلاحی قانون ثبت مصوب ۱۳۷۰ رای به تنظیم اظهارنامه مفروزی 
قس��متی از خانه فوق الذکر به مساحت ششدانگ ۸/۴۰ با همان سهم فوق الذکر بنام 
متقاضیه صادر و اعلام می گردد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی می ش��ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه 1402/09/21

تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 1402/10/06
م.الف 1191 

ابراهیم اسدی زارچ 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زارچ

ابراهیم اسدی زارچ 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان زارچ

یک جایزه بين المللی برای موسيقی »رقص طبيعت«  
 MusicInMotionCanada پژمان بلورچی جایزه اول مسابقه موسیقی کانادا
را دریافت کرد. این مسابقه که یکی از مسابقات مطرح موسیقی کانادا است،  
هر س��اله با حضور موزیسین هایی از سراسر دنیا برگزار می شود که امسال 
پژمان بلورچی به عنوان یک آهنگساز ایرانی موفق به دریافت جایزه نخست 
این مس��ابقه برای قطعه »رقص طبیعت« ش��ده است. این قطعه که طی 
ماه های گذش��ته جوایز بین المللی دیگری هم دریافت کرده است، در این 
جایزه نظرات هیئت داوران و اهالی موسیقی را به خود جلب کرده است به 
طوری که کریس بیرکت )تهیه کننده موسیقی( درباره این اثر گفته است: 
»این قطعه سازی اصل، منحصر به فرد و خلاقانه است که ملودی های سنتور 
به زیبایی در آن اجرا شده است. به طور کلی چیدمان اثر بسیار خوب بود؛ 
البته در پایان کار ملودی های تکراری شنیدم اما از دف و پرکاشن به خوبی 
استفاده شده بود که پیشنهاد می کنم از ساز داربوکا یا مشابه آن نیز در اثرتان 
اس��تفاده کنید.« وی همچنین گفته است: »رقص طبیعت اثری است که 
می توان در موسیقی فیلم از آن استفاده کرد.« اریک آلپر )روزنامه نگار( نیز 
درباره این اثر گفته است: »عکس  کاملاً با کیفیت روی جلد اثر نشان دهنده 
تعه��د به بخش بصری با کیفیت بالا به طرف��داران و متخصصان صنعت 
موسیقی است که نوازنده تصویر خود را در این طرح جدی گرفته و همین 

مسئله به اعتبار اثرش افزوده است.« / ایسنا



زندگی چهار  شنبه 6 دی 1402    شماره  6754

 آفتاب یزد –  منیرس�ادات ذوالفقاری اجلال منش: بی حس شدن بخشی 
از بدن تاکنون برای همه افراد اتفاق افتاده است اما بی حسی صورت شاید کمتر 
تجربه شده باشد، بنابراین ممکن است موجب نگرانی فرد شود. بی حسی به معنای  
از دست دادن احساس است. بی حسی صورت که دلیل شایع آن بیماری فلج بل 
) بلز( است می تواند نشانه ای از یک وضعیت غیر طبیعی در بدن باشد که می تواند 
کیفیت زندگی افراد را به صورت جدی کاهش دهد لذا با توجه به اهمیت موضوع 
آفتاب یزد در اینباره با دکتر رضا سنجری، جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات و 
دکتر بابک ساعدی، جراح و متخصص گوش و حلق و بینی و دکتر مجید کیهانی 
فرد، متخصص مغز و اعصاب گفتگو کرده است.دکتر سنجری در این باره می گوید: 
تقریبا تمامی افراد تا با بی حسی عصب صورت مواجه می شوند یا این عارضه را در 
نزدیکان خود مشاهده می کنند در ابتدا تصور می کنند که این عارضه به معنای 
سکته مغزی است اما باید گفت که نباید به دلیل شباهت بروز نشانه های مشابه در 
سکته مغزی با ابتلا به فلج بل یا همان بی حسی اعصاب صورت این دو بیماری را 
یکی دانست. وی اظهار کرد: بی حسی عصب صورت ) فلج بل ( زمانی عارض می شود 
که ماهیچه های صورت به دلیل التهاب، تورم یا فش��ار دچار گرفتگی می شوند. 
در اغل��ب مواقع این بیماری یک طرف صورت را درگیر کرده و باعث می ش��ود 
 فرد در طرف آس��یب دیده نتواند حرکات عضلاتی چون حرکت چش��م و لب را 

کنترل کند.

<غالبا بیماری فلج بل در هنگام شب رخ می دهد 
 ای��ن جراح مغز و اعصاب و س��تون فق��رات مطرح کرد: میزان ش��یوع بیماری 
فلج بل در بانوان باردار و مبتلایان به بیماری های دیابت و ایدز بیشتر است. غالبا 
فلج بل در هنگام شب رخ داده و تا چند هفته بعد نیز از بین خواهد رفت.  وی 
ابراز داش��ت: گزارش های به دس��ت آمده دلیل مشخصی را برای به وجود آمدن 
 این اختلال عصبی در اختیار نگذاشته اند اما محققین برخی عوامل خطر ساز و 
زمینه ساز این نوع فلج را مشخص کرده اند که عبارتند از ابتلا به هرپس ساده، ابتلا 
 به ایدز، ابتلا به سارکوئیدوز یا التهاب اندام، احتمال بروز آسیب به اعصاب صورت و 
ابتلا به ضعف عضلانی در زمان تولد است. دکتر سنجری تصریح کرد: از دست 
دادن کنترل اعصاب و ماهیچه های صورت ممکن است زنگ خطری برای بروز 
مشکل حاد تری مثل سکته مغزی باشد لذا نباید از کنار آن به سادگی گذر کرد. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه داد: از نشانه های فلج بل می توان به 
مواردی نظیر بروز فلج یک طرفه بالا و پایین صورت، احساس درد گوش خلفی، 
کم شدن اشک، بروز اختلالات شنوایی، بروز اختلالات چشایی، ضعف عضلات، 
عدم توانایی در بستن پلک، بی حسی گونه و دهان، احساس سوزن شدن صورت، 
آبریزش چش��م، بروز درد در چشم ها، اختلالات بینایی، عدم توانایی در تحرک 
پوست، افتادگی پوست صورت، بی اختیاری در کنترل آب دهان و مشکلات در 
ناحیه چشم اشاره کرد.  وی عنوان کرد: برای تشخیص بیماری فلج بل بیماران 
باید به یک نورولوژیس��ت مراجعه کرده و آزمایش��ات مختلفی را به عمل آورند. 
پزشک در ابتدا بیمار را به لحاظ شنوایی و بینایی معاینه می کند. وضعیت دهان 
و دندان ها را بررسی می کند.آزمایشاتی مانند تست اعصاب جمجمه، تست مغزی 
و آزمایشات حرکتی را برای ارزیابی وضعیت عصب صورت انجام می دهد. دکتر 
س��نجری تصریح کرد: گرچه آزمایش مشخصی برای تشخیص بیماری فلج بل 
وجود ندارد اما می توان از آزمایشات مختلفی برای تشخیص این بیماری استفاده 
کرد که ش��امل آزمایش خون، آزمایشات تست بزاقی، آزمایش تحریک پذیری 
عصبی، س��ی تی اسکن، ام آر آی، الکترومایوگرافی است.این جراح مغز و اعصاب 
و س��تون فقرات متذکر شد: اغلب افرادی که به عارضه بی حسی اعصاب صورت 
مبتلا می ش��وند پس از مدتی به حالت اول خود باز گش��ته و بهبود می یابند اما 
اس��تفاده از دارو درمان��ی و مصرف دارو های ضد ویروس��ی می تواند روند درمان 
را تس��ریع کند. همچنین انجام چندین جلس��ه فیزیوتراپی نیز می تواند مانع از 
پیشرفت آن شود اما در افرادی که به بهبودی کامل دست نمی یابند، انجام برخی 
جراحی های زیبایی برای ایجاد چهره طبیعی تر کمک کننده خواهد بود.وی متذکر 
ش��د: آنچه این فلج را خطرناک می کند احتمال آسیب به چشم ها است زیرا به 
علت عدم توانایی بر حرکات پلک ممکن است چشم ها باز مانده و دچار خشکی 
شوند یا به علت ورود ذرات آلوده، چشم دچار عفونت و تاری شود.دکتر سنجری 
 ادامه داد: برای جلوگیری از این مشکل در روزهای ابتدایی این بیماری، پزشک 
 ب��رای بیماران اس��تفاده از قطره اش��ک مصنوع��ی را تجویز خواهد ک��رد و در 
دراز مدت ممکن اس��ت اس��تفاده از لنز های پلاستیکی را نیز برای جلوگیری از 
خشکی چشم توصیه کند.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: در 
مواقعی ممکن است پزشک شما را جهت درمان بیماری فلج بل به یک نورولوژیست 
 ارجاع دهد تا با آموزش حرکات صورت روند بهبودی را تسریع کند. در این بین

 ممکن است مصرف برخی ویتامین ها مانند ویتامین های خانواده B را نیز برای 
تقویت و محافظت عضلات تجویز کند. وی اشاره کرد: زمانی که عارضه فلج بل 
یا بی حس��ی عصب صورت، دائمی شود پزش��ک انجام برخی جراحی ها را برای 
بهبودی پیشنهاد خواهد داد که از جمله آنها می توان به جراحی ترمیمی عصب، 
جراحی میکروسکوپی برداشت فشار عصبی، جراحی انتقال عصب، جراحی انتقال 
ماهیچه اشاره کرد.دکتر سنجری ادامه داد: در جراحی ترمیمی عصب، با استفاده 
از ترمیم میکروسکوپی عارضه های وارده به اعصاب صورت ترمیم خواهد شد. این 
روش موثرترین روش برای درمان فلج بل است.این جراح مغز و اعصاب و ستون 
فقرات افزود: جراحی میکروسکوپی برداشت فشار عصبی نیز بدین گونه است که 
پوشش استخوانی عصب صورت برداشته شده و فضای کافی برای تحریک و پرش 
اعصاب ایجاد خواهد شد.وی اضافه کرد: در جراحی انتقال عصب نیز در مواقعی 
که امکان ترمیم عصب وجود نداشته باشد، می توان یک عصب جمجمه ای را به 
عصب صورت متصل کرد که کار اعصاب صورت را انجام دهد.دکتر سنجری مطرح 
کرد: در جراحی انتقال ماهیچه ممکن است ماهیچه به همراه عصب ها به ناحیه 
آسیب دیده منتقل شوند. این ماهیچه ها به نواحی کناری دهان متصل شده تا 
نقش اعصاب قسمت پایین صورت را ایفا کنند. ماهیچه های مذکور از قسمت پا 
برداش��ته خواهند شد.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفت: فلج عصب 
صورت یا همان فلج بل ممکن اس��ت برای بسیاری افراد اتفاق افتد، اولین اقدام 
در مواجهه با این پیشامد مراجعه به هنگام به پزشک خواهد بود زیرا نشانه های 
اولیه این بیماری بی شباهت به سکته مغزی نبوده و ممکن است به عنوان زنگ 

هشداری برای برزو خطر دیگری باشد.

<فلج بل شایع ترین علت فلج صورت است
در ادامه نیز دکتر س��اعدی در اینباره خاطرنش��ان کرد: عصب صورت یا عصب 

چهره ای یا فاشیال هفتمین زوج از یازده زوج اعصاب مغزی است. وظیفه اصلی 
این عصب که یک عصب ترکیبی حرکتی- حس��ی است، کنترل ماهیچه های 
حالت چهره اس��ت اما وظایف فرعی دیگری مانند حس چش��ایی در دو س��وم 
جلوی��ی زبان و … را نیز بر عهده دارد.وی بیان کرد: عصب صورت به ما اجازه 
می دهد لبخند بزنیم، چشمان خود را ببندیم، چشمک بزنیم و دیگر احساسات 
خود را بروز دهیم بنابراین وقتی این عصب حیاتی از کار بیفتد علاوه بر بدفرم 
شدن ظاهر چهره و سخت شدن انجام فعالیت های عادی مانند صحبت کردن 
و غذا خوردن، مشکلات روحی روانی متعددی برای ما ایجاد می شود. این جراح 
و متخصص گوش و حلق و بینی افزود: زمانی که عصب صورت دچار مش��کل 
می ش��ود ش��خص دچار عارضه ای به نام فلج صورت می ش��ود. فلج صورت که 
درقدی��م به آن لقوه، کژدهان��ی و کژرویی نیز می گفتند امروزه با جراحی قابل 
درمان است.وی مطرح کرد:عوامل متعددی می تواند باعث اختلال عصب صورت 
ش��ود. مهم ترین علل از کار افتادن عصب چهره ای عبارتند از فلج بل، ضربه یا 
تروما، عفونت، بیماری یا تومور و تومور عصبی یا نوروم اس��ت. دکتر س��اعدی 
عنوان کرد: فلج بل ش��ایع ترین علت فلج صورت اس��ت که معمولا به صورت 
ناگهانی رخ می دهد و موجب التهاب عصب صورت می ش��ود. در بیش��تر موارد 
فلج بل باعث افتادگی عضلات یک سمت صورت می شود و در موارد نادر ممکن 
اس��ت هر دو س��مت صورت دچار افتادگی ش��ود.این جراح و متخصص گوش 
و حلق و بینی می گوید: بیش��تر کس��انی که به فلج بل مبتلا می شوند، درمان 
می شوند اما حدود 15 تا 20 درصد از مبتلایان ممکن است مجبور باشند برای 
همیش��ه با علائم آن زندگی کنند. تاکنون کسی علت فلج بل را به طور دقیق 
نمی داند اما ممکن است یک عفونت ویروسی عامل آن باشد.  وی تصریح کرد: 
یکی از رایج ترین دلایل آس��یب   به عصب چهره ای، شکس��تگی جمجمه است. 
شکس��تگی جمجمه هم به خودی خود می تواند باعث آسیب به عصب چهره 
شود و هم ورم ناشی از آن می تواند باعث اختلال در عملکرد عصب صورت شود. 
آس��یب دیدگی عصب صورت همچنین می تواند در حین برخی از جراحی های 
گوش یا پاراتیدکتومی ایجاد شود، که البته نادر و در صورت وقوع معمولاً موقتی 
است. دکتر ساعدی ابراز کرد: برخی از بیماری ها و عفونت ها نیز می تواند باعث 
آس��یب به عصب صورت شوند، مانند عفونت  های شدید گوش میانی یا سکته 
مغزی. آسیب عصب چهره ای همچنین ممکن است ناشی از تومور های صورت 
باشد که در این صورت ممکن است نیاز باشد بخشی از عصب به همراه تومور 
از بدن خارج شود.این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی بیان کرد: تومور 
عصبی یا نوروم عصب صورت یکی دیگر از دلایل آس��یب عصب صورت است. 
در این حالت رشد غیرطبیعی در خود عصب اتفاق می افتد که باعث فلج شدن 
تدریجی عضلات صورت می ش��ود.وی یاد آور شد: علل دیگر فلج صورت شامل 
س��ندروم رامس��ی هانت، که یک نوع بیماری ویروسی است؛ بیماری های خود 
ایمنی مانند سندروم گلین باره که بر دستگاه عصبی تاثیر می گذارد و ام اس که 
بر مغز و نخاع تاثیر می گذارد؛ تولد )در نوزادان( که باعث فلج موقت صورت در 
بعضی از نوزادان می شود و معمولا خود به خود بهبود می یابد. برخی از نوزادان 
نیز ممکن است به علت سندروم های مادرزادی مانند سندروم ملکرسون روزنتال 
یا سندروم موبیوس دچار فلج صورت شوند. دکتر ساعدی اشاره کرد: نحوه انجام 
جراحی ترمیم عصب صورت به شرایط بیمار و علت آسیب بستگی دارد اما به 
طور کلی جراحان از روش های مختلفی استفاده می کنند که عبارتند از ترمیم 
مس��تقیم عصب، پیوند عصب، جایگزینی عصب اس��ت. این جراح و متخصص 
گوش و حلق و بینی افزود: در روش ترمیم مستقیم عصب قسمت آسیب دیده 
عصب خارج می  ش��ود و س��پس دو س��ر عصب دوباره به هم متصل می شوند. 
این روش نس��بت به دیگر روش ها ارجحیت دارد، به شرط این که بیمار شرایط 
لازم برای این نوع جراحی را داش��ته باش��د. وی گف��ت: در صورتی که پس از 
جدا کردن قسمت آسیب دیده عصب دو سر عصب به هم نرسد روش پیوند یا 
گرافت عصب مورد اس��تفاده قرار می گیرد. در این تکنیک جراح از یک عصب 
اهدایی که از قس��مت دیگری از بدن خود بیمار استخراج می شود برای ترمیم 
عصب آس��یب دیده صورت استفاده می کند.دکتر ساعدی مطرح کرد: در روش 
جایگزینی عصب، عصب س��الم از سمت دیگر صورت برداشته می شود و برای 
ترمیم عصب آس��یب دیده مورد استفاده قرار می گیرد. مزیت این روش تقارن 

بهتر صورت پس از جراحی است.
 این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی تش��ریح کرد: بیشتر بیماران پس 
از جراحی ترمیم عصب چهره ای احساس درد و ناراحتی دارند. پس از جراحی 
حرکت ماهیچه های صورت بهبود می یابند و به تدریج بیمار حالت طبیعی چهره 
خود را بازمی یابد لذا توصیه می شود در هفته های ابتدایی پس از جراحی برای 

کاهش ورم صورت در هنگام استراحت سر خود را بالاتر از بدن نگه دارید.

<بسته به علت فلج صورت درمان فلج صورت متفاوت است
وی متذکر شد: بسته به علت فلج صورت درمان فلج صورت متفاوت است. اگر 
علت فلج عصب صورت، فلج بل باش��د در بس��یاری از موارد بیمار بدون درمان 
بهبود می یابد. همچنین مصرف اس��تروئیدهای خوراک��ی )مانند پردنیزون( و 
داروهای ضد ویروسی در صورتی که بلافاصله بعد از فلج بل انجام شود می تواند 
ش��انس بهبودی کامل را افزایش دهد. برای تقویت عضلات صورت فیزیوتراپی 
نیز می تواند مفید باشد.دکتر ساعدی ادامه داد: از آنجایی که فلج صورت باعث 
عدم توانایی در پلک زدن می شود، چشم همیشه باز می ماند و قرنیه ممکن است 
خشک شود. در این صورت استفاده از اشک مصنوعی و لوبریکانت چشمی یا لنز 
پلاستیکی مرطوب برای محافظت از چشم می تواند مفید باشد. در صورت عدم 
بهبودی کامل بیمار، عمل جراحی ترمیم عصب آسیب دیده موثرترین راه درمان 
خواهد بود.این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی اذعان داش��ت: اگر علت 
فلج صورت، س��کته مغزی باشد درمان همان درمان های رایج برای سکته های 
مغزی اس��ت. در این حالت اگر فلج صورت باعث اختلال در تکلم بیمار ش��ده 
است گفتاردرمانی می تواند باعث بهبود قدرت تکلم او شود.وی افزود: در موارد 
دیگر نیز جراحی یک راه حل موثر در درمان فلج صورت است. علاوه بر جراحی 
ترمیم عصب صورت، جراحی پلاس��تیک و تزری��ق بوتاکس نیز می تواند برای 
کس��انی که عضلات صورت آنها از ش��کل طبیعی خود خارج شده است، مفید 
واقع شود.دکتر ساعدی می گوید: جراحی عصب صورت تحت بیهوشی عمومی 
انجام می ش��ود بنابراین بیمار در هنگام عمل هیچ چیز حس نمی کند اما پس 
از اینکه تاثیر داروی بعد از عمل از بین می رود بیمار ممکن اس��ت کمی درد و 
ناراحتی داشته باشد که با مصرف داروهای ضد درد تسکین می یابد. این جراح و 
متخصص گوش و حلق و بینی خاطرنشان کرد: علائم و نشانه های فلج بل شامل 

بی حس ش��دن کامل یک طرف صورت از بالا تا پایین، ضعف عضلات صورت، 
افتادگی صورت، درد گوش و اختلالات ش��نوایی، اختلالات چشایی،ناتوانی در 
بستن چشم،بی حسی گونه و دهان، آبریزش چشم یا خشکی چشم، تاری دید و 
دوبینی، چشم درد،عدم بالا رفتن یکی از ابروها،عدم تغییر در حالت دهان در یک 
س��مت هنگام لبخند زدن و آبریزش دهان است.وی متذکر شد: کسانی که به 
علت سکته مغزی دچار فلج صورت می شوند معمولاً علائم مربوط به فلج بل را 
دارند اما علاوه بر آنها علائم و نشانه های دیگری را نیز تجربه می کنند که شامل 
گیجی و بی حالی، تغییر سطح هوشیاری، تشنج، سرگیجه، عدم تعادل، ضعف 
در دست ها و پاها در یک سمت بدن و تغییر دید است. دکتر ساعدی گفت: با 
توجه به این که ممکن اس��ت تشخیص سکته مغزی و دیگر عوامل فلج صورت 
مشکل باشد توصیه می شود با مشاهده هریک از علائم فلج صورت فرد را سریعاً  

با اورژانس تماس بگیرید.

<هر ساله حدود 1 نفر از هر 5000 نفر دچار فلج بل می شوند
در ادامه نیز دکتر کیهانی فرد در اینباره ابراز داشت: فلج بل تحت عنوان بی حسی 
یا فلج صورت نیز شناخته می شود، فلج یا ضعف شدید عضلات صورت در یک 
طرف چهره است. اعتقاد بر این است که این فلج در اثر تورم عصبی که عضلات 
صورت را کنترل می کند، اتفاق می افتد.  وی ادامه داد: بیماران مبتلا به فلج بل 
معمولا متوجه می شوند که به طور ناگهانی قادر به کنترل عضلات صورت خود، 
 معمولا در یک طرف صورت نیس��تند. فلج بل باعث افتادگی یک طرف چهره 
می شود؛ این مشکل ممکن است بر تولید بزاق و اشک و حس چشایی نیز تاثیر 
بگذارد.فرد ممکن است در اول صبح که از خواب بیدار می شود دچار بی حسی 
یک طرف صورت شوند. اکثر افرادی که نشانه های ناگهانی را تجربه می کنند، 
فکر می کنند که س��کته کرده اند.این متخصص مغ��ز و اعصاب مطرح کرد: به 
طورکل��ی، اگر ضعف یا فلج تنها روی صورت تاثیر بگذارد، به احتمال زیاد فلج 
بل می باشد. هر ساله حدود 1 نفر از هر 5000 نفر دچار فلج بل می شوند. این 
وضعیت نسبتا نادر است. در موارد بسیار نادر، فلج بل می تواند هر دو طرف چهره 
فرد را تحت تاثیر قرار دهد.وی خاطرنشان کرد: فلج بل ضعفی است که عضلات 
صورت را تحت تاثیر قرار می دهد. این بیماری به طور ناگهانی، معمولا در یک 
طرف چهره ایجاد می شود. دلیل بیماری فلج بل به صورت دقیق روشن نیست 
اما در اغلب موارد احتمالا به علت عفونت ویروسی است و اکثر افراد در طی دو 
تا سه ماه بهبودی کامل پیدا می کنند.دکتر کیهانی فرد گفت: شروع یک دوره 
قرص های اس��تروئیدی در عرض 72 ساعت اول ابتلا به فلج بل یا فلج اعصاب 
صورت، شانس بهبودی کامل را افزایش می دهد. اما تشخیص و درمان فلج بل 
باید توسط متخصص انجام شود، زیرا اکثر مردم نمی توانند تشخیص دهند که 
فلج ش��دن صورت به دلیل فلج بل اس��ت یا سکته مغزی.این متخصص مغز و 
اعصاب تشریح کرد: عصب صورت اغلب عضلات صورت و قسمت هایی از گوش 
را کنترل می کند. عصب صورت از طریق یک شکاف باریک در استخوان از مغز 
به صورت کشیده شده است. اگر عصب چشمی ملتهب شده باشد، در برابر گونه 
تحت فشار قرار خواهد گرفت یا ممکن است درون شکاف باریک در تنگنا باشد. 
این حالت می تواند باعث آسیب به پوشش حفاظتی عصب شود.وی اضافه کرد: 
اگر پوش��ش حفاظتی عصب آسیب ببیند، سیگنال هایی که از مغز به عضلات 
صورت می رسند، ممکن است به درستی انتقال نیافته و منجر به ضعف یا فلج 
عضلات صورت یا فلج بل شوند.دکتر کیهانی فرد اذعان داشت: دانشمندان از علل 
دقیق بیماری فلج بل آگاهی ندارند ولی احتمال می دهند که ویروس دلیل این 
بیماری باشد. کارشناسان معتقدند که این وضعیت توسط یک ویروس، و معمولا 
ویروس تبخال، که عصب را ملتهب می کند، ایجاد می شود. این متخصص مغز و 
اعصاب اضافه کرد: سایر مواردی که به عنوان ویروس فلج کننده صورت شناخته 
می شوند، عبارتند از ویروس آبله مرغان و شینگل،ویروس تبخال، ویروسی که 
منونوکلئوز را )اپس��تین-بار( ایجاد می کند، ویروس سیتومگالو، ویروس معده، 
آنفلوانزای B و بیماری دست و پا و دهان )ویروس کوکساکی( است.  وی اظهار 
کرد: تاکنون دلایل دقیق فلج بل و بی حسی صورت یافت نشده اند. با این حال، 
به نظر می رس��د ارتباطاتی بین میگرن و ضعف صورت و س��ایر اندام های بدن 
وجود دارد.دکتر کیهانی فرد می گوید: برخی مطالعات نشان داده اند افرادی که 
دارای میگرن هستند احتمال بالاتری برای ابتلا به فلج بل دارند. این وضعیت 
برخی افراد را بیشتر تحت تاثیر قرار می گیرد که عبارتند از افراد 15 تا 60 ساله، 
افراد مبتلا به دیابت یا مش��کلات تنفسی فوقانی، زنان باردار، بخصوص در سه 
ماهه سوم، زنان که کمتر از یک هفته قبل زایمان کرده اند می باشد البته لازم 
به ذکر اس��ت که فلج بل یا فلج هفتم صورت به طور مس��اوی بر مردان و زنان 

تاثیر می گذارد.این متخصص مغز و اعصاب ابراز داشت: اعصاب صورت چشمک 
زدن، باز و بسته کردن چشم ها، لبخند زدن، بزاق، اشک ریختن )تولید اشک( و 
اخم کردن را کنترل می کنند. این اعصاب همچنین به عضلات استپ استخوانی 

داخل گوش که در شنوایی دخیل است، متصل هستند.
وی اذعان داشت: نشانه های فلج بل که منجر می شود عصب صورت به درستی 
کار نکند، شامل فلج و ضعف ناگهانی در یک طرف صورت، بستن یکی از پلک ها 
دشوار یا غیرممکن خواهد بود، خارش و سوزش چشم، به دلیل عدم پلک زدن 
و خش��ک ش��دن بیش از حد، تغییر در میزان اشکی که چشم تولید می کند، 
بخش هایی از صورت مانند یک طرف دهان ممکن اس��ت دچار افتادگی شود، 
ترواش آب از یک طرف دهان. میزان بزاق تولید شده تغییر می کند.دکتر کیهانی 
فرد افزود: دش��واری در بیان احساس��ات با صورت، حس چشایی ممکن است 
تغییر کند، گوش آسیب دیده ممکن است منجر به حساسیت به صدا )شنوایی 
بیش از حد( شود. صداها بلندتر به نظر می رسند، درد در جلو یا پشت گوش در 
سمت آسیب دیده و سردرد نیز از دیگر نشانه های فلج بل است. این متخصص 
مغز و اعصاب توضیح داد: جهت تشخیص فلج بل بیمار باید علائم مغزی خود 
را با نورولوژیست مطرح کند. متخصص به دنبال یافتن مشکلات دیگری خواهد 
بود که در تش��خیص فلج صورت کمک می کند؛ مانن��د تومور، بیماری لیم یا 
سکته مغزی. این تشخیص شامل بررس��ی سر، گردن و گوش بیمار می باشد. 
وی اضافه کرد: پزشکان همچنین به دقت عضلات صورت را بررسی می کنند و 
تعیین خواهند کرد که آیا اعصاب دیگری جدا از عصب صورت آسیب دیده اند یا 
خیر. اگر تمام علل دیگر کنار گذاشته شدند، متخصص مغز و اعصاب فلج بل و 
بی حسی صورت را تشخیص می دهد.  دکتر کیهانی فرد متذکر شد: اگر پزشک 
همچنان مردد به تشخیص بیماری فلج بل باشد، ممکن است بیمار را به یک 
متخصص ارجاع دهد. متخصص بیمار را معاینه خواهد کرد و همچنین ممکن 
 اس��ت آزمایشات مختلفی را تجویز نماید که ش��امل الکترومیوگرافی، ام آر ای،

 سی تی اسکن و یا اشعه ایکس است.
 ،)EMG( این متخصص مغ��ز و اعصاب ادامه داد: در آزمایش الکترومیوگرافی
الکترودهایی روی صورت بیمار قرار می گیرند. یک دس��تگاه فعالیت الکتریکی 
اعص��اب و ماهیچه ها در پاس��خ به تحری��ک اندازه گیری می کند. این تس��ت 
می تواند میزان آسیب عصبی و همچنین موقعیت آن را تعیین کند. وی افزود: 
آزمایش��ات ام آر آی، س��ی تی اسکن و یا اش��عه ایکس نیز در تعیین اینکه آیا 
مشکلات اساس��ی دیگر مانند عفونت باکتریایی، شکستگی جمجمه یا تومور 
باعث ایجاد علائم هس��تند یا خیر، مناسب هس��تند. دکتر کیهانی فرد مطرح 
ک��رد: اکث��ر افراد طی 1 تا 2 م��اه بعد از فلج بل بهب��ودی می یابند، مخصوصا 
افرادی که هنوز درجاتی از حرکت در عضلات صورت دارند اما روش های درمان 
بیماری فلج بل عبارتند از هورمون پردنیزولون، مرطوب کننده چشم، جراحی، 
ضد ویروس اس��ت. این متخصص مغز و اعصاب تصریح کرد: درمان فلج بل با 
هورمونی به نام پردنیزولون می تواند روند بهبودی را تسریع کند. مطالعه ای نشان 
داده است که اگر پردنیزولون در مدت 72 ساعت پس از شروع فلج بل استفاده 
ش��ود، به طور قابل توجهی شدت و بروز علامت در 12 ماه کاهش می دهد.وی 
ادامه داد: این اس��تروئید باعث کاهش التهاب می ش��ود که به تسریع بهبودی 
عصب آسیب دیده کمک می کند. پردنیزولون از انتشار موادی که موجب التهاب 
در بدن می ش��وند مانند پروس��تاگلاندین ها و لوکوترین ها جلوگیری می کند. 
بیم��اران دارو را به ص��ورت خوراکی )از دهان(، و معم��ولا دو قرص در روز، به 
مدت 10 روز مصرف می کنند. دکتر کیهانی فرد متذکر شد: اگر بیمار مبتلا به 
فلج بل به درستی پلک نزند، چشم مداوم باز می ماند و اشک ها تبخیر می شوند. 
برخی از بیماران کاهش تولید اشک را تجربه خواهند کرد. هر دو مشکل ممکن 
اس��ت خطر آسیب یا عفونت چشم را افزایش دهند. پزشک ممکن است اشک 
مصنوعی در قالب قطره های چشم و همچنین پماد تجویز کند. قطره های چشم 
معمولا در طول س��اعات بیداری مصرف می گردن��د، در حالی که پماد قبل از 
خوابیدن استفاده می شود. این متخصص مغز و اعصاب اشاره کرد: بیماران مبتلا 
ب��ه فلج بل که نمی توانند در هنگام خواب چش��م خود را به درس��تی ببندند، 
باید از نوار جراحی برای بس��تن آن اس��تفاده کنند.وی افزود: در برخی موارد، 
داروی ضد ویروسی مانند آیسکلوویر ممکن است در کنار پردنیزولون برای این 
بیماران مصرف شود. با این حال، شواهد مبنی بر مفید بودن آنها ضعیف است.

دکتر کیهانی فرد عنوان کرد: درمان خانگی بی حس��ی صورت شامل تمرینات 
صورت،مراقبت از دندان،خوردن غذاهای نرم، مسکن های بدون نسخه، تمرینات 
صورت است.این متخصص مغز و اعصاب افزود: زمانی که عصب صورت شروع 
ب��ه بهبودی می کند، محکم کردن و آزاد کردن عضلات صورت می تواند آنها را 
تقویت کند.اگر احساس کم یا هیچ احساسی در دهان وجود نداشته باشد، غذا 
به آسانی در دهان تجمع می یابد و منجر به پوسیدگی یا بیماری لثه می گردد. 
مس��واک زدن و نخ دندان کش��یدن می تواند به جلوگیری از این مشکل کمک 
کند. وی در پایان گفت: در صورت ابتلا به بیماری فلج بل اگر در بلعیدن مشکل 
وجود داشته باشد، فرد باید غذا را به خوبی جویده و آهسته غذا بخورد. انتخاب 
غذاهای نرم مانند ماست نیز می تواند کمک کننده باشد و برای کاهش هرگونه 

درد نیز از مسکن بدون نسخه استفاده کنید.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

 چگونه بی حسی عصب صورت را درمان کنیم؟ 
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شرح عملیاتردیف
برآورد مبلغ ریالی 

پروژه
مبلغ سپرده شرکت 
در مناقصه   به ریال

محل 
اجرا

حداقل
 رتبه لازم

درصد
 نقد و تهاتر

مدت

1
منا قصه خرید، تهیه، حمل و اجرای 

تراش و روکش آسفالت )شماره 
فراخوان 2002050288000178(

65/000/000/0003/250/000/000
شهر

 فردیس

پروانه بهره برداری تولید 
آسفالت به همراه مالکیت 
کارخانه آسفالت یا رتبه 

4 راه و ترابری

 12/500/000/000
ریال بصورت تهاتر 
 و 52/500/000/000 

ریال بصورت نقد

6 ماه

2

مناقصه خرید خدمات خودرویی 
ایستا، شهر فردیس)ثبت تخلفات 
پلاک خوان سیار()شماره فراخوان 

)2002050288000179

94/450/000/0004/722/500/000
شهر 

فردیس
اساسنامه مرتبط

 با موضوع
12 ماه100 در صد نقد

3
مزایده بازار نقش جهان- غرفه 22 با 
کاربری پیشنهادی- تجدید)شماره 

فراخوان5002050288000034(
540/000/00027/000/000

شهر 
فردیس

1 سال---

4
مزایده بازار نقش جهان- غرفه 23 با 
کاربری پیشنهادی- تجدید)شماره 

فراخوان5002050288000035(
408/000/00020/400/000

شهر 
فردیس

1 سال---

5
مزایده بازار نقش جهان- غرفه 26 با 
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آفت�اب یزد: مؤسس��ه ی خیری��ه ی حمایت از کودکان مبتلا به س��رطان 
»محک«، بیش از س��ه دهه است که با انگیزه ی والای خدمت به هم نوع و 
با اتکا بر کمک های انسان دوس��تانه ی نیکوکاران، فرزندان ایران را در مسیر 
درمان س��رطان همراهی کرده است. آراسب احمدیان، مدیرعامل محک با 
بیان آنکه زیر سقف محک همواره اطمینان از کارآیي و اثربخشي فعالیت ها، 
مهم ترین دغدغه این سازمان است گفت: »والا ترین سرمایه محک، اعتماد 
یاوران س��رزمینمان اس��ت و بزرگ ترین جلوه گاه اثربخش��ی فعالیت های 
محک، آمار بهبودیافتگان این مؤسس��ه خیریه است.«وی با اعلام این نکته 
ک��ه مأموریت محک، حمایت از کودکان مبتلا به س��رطان زیر 18 س��ال 
و خانواده هایش��ان در سراس��ر کشور در هر ش��رایطی اعم از بحران، ثبات، 
جنگ، صلح و... اس��ت، افزود: »با  اعتماد یاورانمان در این س��ال ها، بیش 
از 16000 فرزن��د تحت حمایت محک، بهبود یافته اند. این موفقیت، بدون 
حمایت نیکوکاران گرامی، داوطلبان همراه و تلاش های کارکنان محک که 
از ارزش های این س��ازمان هستند، میس��ر نبوده است.« مدیرعامل محک 
ادامه داد: »بیماری س��رطان کودکان یک بیماری مزمن اس��ت، اما این به 
معنای پایان کودکی نیست. رساندن هر کودک مبتلا به سرطان به مقصد 
سلامتی، به حداقل دو و نیم سال زمان نیاز دارد. محک بر اساس مأموریت 

خود تلاش می کند تا هیچ خانواده ای در مس��یر درمان فرزندش تنها نماند 
و کودکان با مش��ارکت و همراهی خانواده، در تمام مس��یر درمان و در هر 
گوش��ه ای از کش��ور پهناورمان ایران، همه ی حمایت های لازم را به صورت 
جام��ع و یکپارچه دریاف��ت کنند.«احمدیان،  با بیان آنکه هفتم دی ماه، به 
مناسبت تولد نخستین فرزند بهبودیافته ی محک، در تقویم این مؤسسه به 
نام »روز بهبودیافتگان« ثبت شده است ادامه داد: »اکنون بیش از 13000 
کودک در 13 بیمارس��تان در تهران و 28 بیمارس��تان در دیگر استان های 
کش��ور، تحت درمان هس��تند که امیدواریم تمام آن ها با نیت خیر حامیان 
محک، به روزهای خوش سلامتی بازگردند. پویش بهبودیافتگان، هر ساله 
پیام امیدواری را به فرزندان مبتلا به س��رطان کشورمان و خانواده هایشان 
می رساند تا با دلی روشن، مسیر درمان را ادامه دهند.«مدیرعامل محک در 
پایان خاطرنشان کرد: »مؤسسه خیریه محک ضمن ادای احترام و قدردانی 
از حامیان خود می کوشد همه  گام هایی را که با بهره مندی از دانش محققان 
و متخصصان برمی دارد، به ارائه خدمات بهتر به کودکان مبتلا به س��رطان 
سراس��ر ایران تبدیل کن��د. ما در محک امیدواریم با تش��خیص زودهنگام 
س��رطان و همراهی همه نیکوکاران ایران بتوانیم کودکانمان را به روزهای 

خوش سلامتی برسانیم.«

مدیرعاملمحکخبرداد:بیشاز16000کودکمبتلابهسرطانبهسلامتیرسیدهاند
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آفتاب یزد: شما می توانید با انجام تغییرات ساده در سبک 
زندگی خود، تمرکز و حافظه خود را بهبود بخشیده، توان 
حل خلاقانه مســائل را افزایش داده و هوشتان را بهبود 
ببخشید. دنیای امروز از هر زمان دیگری رقابتی تر است. 
بنابراین اگر شما سعی دارید در یک شورای محلی انتخاب 
شوید یا به دنبال یک ارتقا ارزشمند هستید، به استفاده از 

هر برتری ممکن نیاز پیدا خواهید کرد. این یکی از دلایلی است که بسیاری از 
افراد به دنبال باهوش تر شدن هستند. همچنین تقویت قدرت ذهن می تواند در 
آینده مزایایی داشته باشد. به هر حال ممکن است افزایش ضریب هوشی ممکن 
نباشد ولی تحقیقات نشان می دهد که افرادی که اقداماتی برای حفظ سلامت 
مغز خود انجام می دهند می توانند از برخی از نواقص شناختی مرتبط با پیری و 

برخی شرایط پزشکی جلوگیری کنند.

< انواع هوش
در سال ۱۹۸۳، استاد سابق دانشگاه هاروارد، هاوارد گاردنر، نظریه هوش های 
چندگانه را معرفی کرد. او هشــت نوع مختلف هوش را شــرح داد و اشاره 
کرد که افراد ممکن است در یک یا چند حوزه قوی تر و در حوزه های دیگر 

ضعیف تر باشند. این هشت نوع هوش در دسته های زیر قرار می گیرند:
هوش زبانی: افراد باهوش زبانی در کار با کلمات ماهر هســتند. غالبا در 

نوشتن، خواندن یا سخنرانی عمومی بهترین عملکرد را دارند.
هوش منطقی- ریاضی: افرادی که در کار با اعداد ماهر هستند، احتمالا 
نمره های بالایی در این نوع هوش دارند. آن ها قادرند محاســبات را در ذهن 
انجام دهند و معمولا در موارد تحلیلی بسیار قوی هستند. احتمالا الگو ها را 

متوجه می شوند و به راحتی مسائل را حل می کنند.
هوش فضایی: افرادی که می توانند صندوق عقب یک خودرو را برای یک 
سفر جاده ای به شکل بازی تتریس )شکل های هندسی ساده ای که با ترکیب 
چند مربع درست شده اند، از بالای یک صفحه سقوط می کنند و ما باید آن ها 
را طوری بچرخانیم که در پایین صفحه، کنار هم قرار بگیرند و حفره ای باقی 
نماند( پر کنند. احتمالا هوش فضایی بالایی دارند. این هوش به آن ها کمک 
می کند که اشیاء را به صورت سه بعدی ببینند، تصویرسازی کنند و اشیا را 
در ذهــن خود تغییر دهند. این مهارت در زمینه های هنری و همچنین در 

حرفه هایی مانند معماری کارآمد است.
هوش موسیقی: افراد با هوش موسیقی قوی به طور طبیعی به تفاوت های 
تن صدا، ریتم و سایر جنبه های موسیقی توجه می کنند. این ویژگی برای 

خوانندگان، ترانه سراها، و سایر موسیقی دانان مفید است.
هوش جسمانی- حرکتی: افرادی که در کارکردن با دست های خود ماهر 
هستند، به طور معمول دارای هوش حرکتی- جسمانی بالا هستند. آن ها از 
نظر فیزیکی هماهنگ هستند و قادر هستند بدن خود را با حرکات جزئی و 
دقیق حرکت دهند. افرادی با این نوع هوش، ورزشکاران، جراحان و کارگران 

ساختمانی موفقی خواهند شد.
هوش میان فردی: افرادی که هوش میان فردی بیش ازحد میانگین دارند، 
معمولاً توانمندی خوبی در تشخیص نشانه های اجتماعی دارند و به دیگران 
ابراز همدردی می کنند. همچنین آن ها در پروژه های گروهی عملکرد خوبی 
دارند. افراد با این مهارت ممکن است در زمینه های فروش، سیاست، تدریس 

یا خدمات درمانی موفق باشند.
هوش طبیعت شناختی: افرادی که به طور معمول قادر به تشخیص قارچ 
خوراکی لذیذ از قارچ های مسموم در طبیعت هستند، معمولاً می توان گفت 
هوش طبیعت شناختی بالایی دارند. آن ها دارای توانایی ذاتی برای شناسایی 
و تفکیک گیاهان و حیوانات مختلف و درک نیازهای آن ها هستند. این افراد 
ممکن است در زمینه های حمایت از محیط زیست، گیاه شناسی یا هواشناسی 

محققان و فعالان بسیار خوبی باشند.

< ده راه برای باهوش تر شدن
اکنون که شــما یــک درک بهتر از انواع مختلف هــوش دارید، زمان آن 

فرارســیده است که به پیشنهادهایی در مورد چگونگی افزایش هوش در 
هر زمینه بپردازیم.

۱- به علاقه درونی خود به کتابخوانی بپردازید
نه تنها خواندن یک روش عالی برای آرام شــدن و کاهش استرس است، 
بلکه تحقیقات نشان می دهد که خواندن نیز برای افزایش توانایی ذهنی 
شما اهمیت دارد. این به شما کمک می کند تا تمرکز کنید، حافظه بسازید، 
مشــکلات را از دیدگاه های متعدد مشــاهده کنید و ایده های جدید یاد 
بگیرید؛ علاوه بر این، به افزایش دایره واژگان شما نیز کمک می کند. زمان 
کافی برای خواندن تمام کتبی کــه می خواهید وجود ندارد؟ یاد بگیرید 

چگونه سریع تر بخوانید.
۲- به یک فرهنگ لغت انسانی تبدیل شوید

زمانی که دایره واژگان خود را گسترش می دهید، توانایی بهتری برای درک 
مطالبی که می خوانید و می شــنوید پیدا می کنید، همچنین قادربه ابراز 
ایده های خود به صورت واضح و مختصر میشوید. این مهارت ها می توانند 
 به طور چشــمگیری به موفقیــت در محیط های تحصیلــی و حرفه ای 

کمک کنند.
۳ - ذهن خود را سرگرم کنید

اگر از بازی کردن لذت می برید، چرا به بازی های مغزی نپردازید؟ در حالی 
که تاکنون هنوزنظر کاملا قطعی راجع بــه اینکه بازی های آموزش مغز 
واقعاً هوش شــما را افزایش می دهند یا خیر وجود ندارد، تحقیقات اولیه 
امیدوارکننده اســت. یک مطالعه در سال ۲۰۱۹ نشان داد که افرادی که 
در رده سنی ۵۰ تا ۹۳ ساله، بیش از یک بار در روز معماهای عددی حل 
می کردند، عملکرد شناختی برتری در ۱۰ اندازه گیری مختلف داشتند. اگر 
معماهای منطقی، جدول، شبکه های سودوکو، چیستان یا معماهای تفکر 
جانبی حل می کنید، یا حتی یک اپلیکیشــن برای بازی های این چنینی 
دانلود می کنید، مطمئناً مهارت های استدلال، حل مسئله و حافظه خود را 

درگیر کرده و هوش خود را تقویت خواهید کرد.
۴ - حافظه خود را به چالش بکشید

فکــر می کنید حافظه ی یک فیل را دارید؟ اثبــات کنید که خود را با به 
یادآوری اطلاعات به جای جستجو یا نوشتن لیست های طولانی به چالش 
میکشید. گری اسمال، دکترای پزشکی و رئیس گروه روانپزشکی در مرکز 
پزشکی دانشگاه هکنسک و نویسنده کتاب »۲ هفته تا مغز جوانت میگوید« 
اگرتکنیک های به حافظه سپردن را یاد بگیرید، عملکرد حافظه تان بهبود 
خواهد یافت و اگر از آن ها استفاده نکنید، حافظه تان کاهش خواهد یافت.

۵- باغریبه ها صحبت کنید
خب، بدیهی است که ما می خواهیم شما امنیت داشته باشید. شاید بهتر 

باشد به غریبه ها در کوچه های تاریک نزدیک نشوید، 
اما ســعی کنید فرصت هایی برای گســترش دایره 
اجتماعی تان پیدا کنید، حتی اگر این به معنای گفتگو 
با فروشنده فروشگاه محلی یا گفت وگو با پستچی شما 
باشد. یک توده گســترده از تحقیقات نشان می دهد 
که منزوی شــدن از لحاظ اجتماعی می تواند منجر 
به کاهش حافظه، عملکرد اجرایی و سایر جنبه های سلامت مغزی شود. 
همزمان با این کار، هر چه بیشتر با افراد جدید آشنا شوید و با آن ها تعامل 
داشته باشید، بیشتر به دیدگاه ها و تجربیات مختلف نگاه خواهید کرد. شما 

یاد خواهید گرفت به دنیا به نحو متفاوتی نگاه کنید.
۶ - برای پیشرفت کردن مثل کانون یک لیزر متمرکز شوید

ما جامعه ای از افراد چندکاره شــده ایم، اما تحقیقات نشان می دهد که 
ســعی در انجام بیش از یک کار به طور همزمان برای مغزهای ما مضر 
است. هرچه بتوانید از حواس پرتی ها دور شوید و تمرکز خود را به شدت 
افزایش دهید، اطلاعات بیشتری را می توانید جذب کنید و بعدها به یاد 
بیاورید. همچنین قادر خواهید بود تمام توجه خود را به کار در دســت 
اختصاص دهید، که بدون شک به بهبود عملکرد شما کمک خواهد کرد، 

بدون توجه به نوع کار.
۷- یک مهارت جدید یاد بگیرید

نشان داده شده است که یادگیری یک مهارت جدید تغییرات ساختاری 
در مغز ایجاد می کند که به عنوان نوروپلاستیســیته شــناخته می شود. 
نه تنها یادگیری چیز جدید به شکل اتصالات عصبی جدید کمک می کند، 
 بلکه ممکن اســت اندازه بخش هــای خاصی از مغز را نیــز تغییر دهد. 
به عنوان مثال، یک راننده تاکسی که نیاز دارد تا نقشه شهر را حفظ کند، 
احتمالاً یک هیپوکمپوس بزرگتر خواهد داشت؛ این منطقه از مغز مسئول 
حافظه و مسیریابی است. راه های فراوانی برای به کار گیری این اصل وجود 
دارد. می توانید به بازی پیکل بال )نوعی بازی شبیه به تنیس( بپردازید، یاد 
بگیرید تردســتی کنید، سفالگری را امتحان کنید یا یک زبان جدید یاد 
بگیرید. هر چیزی که به شما کمک کند مغزتان را به شکل جدیدی درگیر 

کنید، موثر خواهد بود.
۸- کنجکاو باشید

درباره فواید یک دیدگاه رشدی در مقابل یک دیدگاه ثابت بسیار گفته شده 
اســت. یکی از ویژگی های دیدگاه رشدی، کنجکاوی و پرسش ها در مورد 
اینکه چگونه چیزها می توانند متفاوت یا بهتر باشند است. این ممکن است 
به تفکر خلاقانه بیشتر انگیزه بخشد. داشتن ذهن پذیرا نسبت به ایده های 
جدید همچنین می تواند منجر به آشــنایی با افراد جدید با دیدگاه های 
مختلف شود که، همانطور که در بالا ذکر شد، به حفظ سلامت مغز کمک 
می کند. به علاوه، کنجکاوی شمارا به پرسیدن سوق میدهد که منجر به 

یادگیری اطلاعات جدید می شود که هوش شما را تقویت می کند.
۹- از زامبی ها فرار کنید

اتاق های فرار خیلی بیشتر از یک سرگرمی خوب هستند؛ آن ها می توانند به 
شما کمک کنند تا تمرکز، حافظه، خلاقیت و مهارت های حل مسئله تان را 
به چالش بکشید. علاوه بر این، می توانند به شما کمک کنند که به صورت 
کارآمدتر با همکاران، همکلاسی ها یا دوستان خود کار کنید. در اتاق های 

فرار سعی می کنید از زامبی های خورنده مغز فرار کنید.
۱۰- از منطقه امن خود خارج شوید

اگر همیشه رویای زیپ لاینینگ از طریق جنگل را داشته اید ولی شجاعت 
امتحان آن را نداشته اید، شاید کمک کند که بدانید امتحان کردن چیزهای 
جدید مغز شــما را با افزایش دوپامین - هورمون خوشــحالی - تقویت 
می کند. این همچنین به ساخت اتصالات عصبی جدید کمک می کند و 
خلاقیت را افزایش می دهد. شما می توانید به سادگی یک مسیر پیاده روی 
جدید را طی کنید، غذای جدیدی بخورید، نوع دیگری از موسیقی را گوش 

کنید یا یک نوع دیگری از فیلم را ببینید.
نویسنده: لوری بادگار

7گزارش

۱۷۲۱- وقتــی یــک قوطــی نوشــابه 
۲هزارتومانی ۱۱هزارتومان می شود توجه 
کنید که اقلام دیگر مثل لوازم خانگی چند 
برابر شــده اند؟ تقریبا بایــد با خرید لوازم 

خانگی خداحافظی کرد. 
۱۶۲۱- آدم بــه چه زبانی بگوید؟ اگر قرار 
باشد تورم مهار نشود زندگی بسیار سخت 
یا ســخت تری در انتظــار طبقات ضعیف 
اســت. ممکن اســت زندگی شــان از هم 

بپاشد. فکری به حال مهار تورم کنید. 
۱۶۳۱- قطعا فســاد بزرگی مثل فساد در 
واردات چــای و فروش ارز وارداتی در بازار 
آزاد یک فســاد ســازمان یافته است. یک 
تشکیلاتی در آن دخیل بودند. امیدواریم 
همه عوامل آن به سزای عمل خود برسند. 
۱۵۳۱- بــرای فوتبال مان و موفقیت های 
بین المللی ســرمایه گذاری که باید صورت 
می گرفــت مثل کشــورهای عربی و کره 
و ژاپن در کشــور ما انجــام نگرفت. توقع 
موفقیت فوتبالی هم نمی توان داشت رقبا 

خیلی از ما جلو زدند. 
۱۶۰۱- چرا باید قیمت تن ماهی افزایش 
سه  باره پیدا کند؟ به قوطی ۹۹ هزار تومان 
هم برســد؟ یک تن ماهی هم از سر مردم 

زیاد بود؟ 
۱۶۱۵- آمار ۵ میلیون لیتر قاچاق سوخت 
مشــخص می کند این یک قاچاق سازمان 
یافته اســت که متاسفانه به اقتصاد کشور 

ضرر زیادی می زند. 
۱۵۰۵- با این وضعیتی که فوتبال ما دارد 
و شــرایطی که تیم های باشــگاهی ما در 
مسابقات قهرمانی آسیا دارند بعید می دانیم 

فعلا بتوان امیدی به کسب جام داشت! 
۱۵۱۵- خیلی جالب اســت آقا ذوالنوری 
نماینــده اصولگرای مجلــس می گوید به 
اشــتباه به طرح افزایش سن بازنشستگی 
رأی دادم! بعید است کسی این را باور کند! 
۱۵۲۱- آقای احمد مســعود رهبر جبهه 
مقاومت افغانســتان در آلمان نشســته و 
مبــارزه با طالبان در افغانســتان ســخن 
می گوید گوشه گود نشسته و حرف می زند! 
۱۴۳۱- آقای پزشــکیان نماینده مجلس 
که ردصلاحیت هم شدند! گفتند مملکت 
نیاز به اصلاحات دارد. حرف ایشان درست 

است.

۱۴۴۱- واقعا چه نیازی اســت که لباس 
بیمار در اتاق عمل را طراحی جدید کنند؟ 
آیا این رفتارها بیشتر باعث ابهام و ناراحتی 

نمی شود؟ سراغ چه چیزهایی می روند. 
۱۳۳۱- آمریکا به خاطر حمله یمنی ها به 
کشتی ها در دریای سرخ در ادعایی گزاف 

می گوید مسئولیت نهایی با ایران است! 
۱۳۴۵- چرا آنقدر این لایحه حجاب و عفاف 
بین مجلس و شــورای نگهبان درحال رد و 

بدل است؟ ظاهرا ایرادات به آن زیاد است! 
۱۴۰۱- درگیری خونین بین اتباع مهاجر 
و نوجوان ۱۷ ســاله در میبــد یزد باعث 
نگرانی اهالی منطقه شــده است. نگرانند 

این حوادث تکرار شود! 
۱۲۴۵- در یــک خبری نوشــته بود بازار 
خریــد  و فروش خانه هــای لاکچری در 
تهران تهاتر ملک بــا معدن طلا! آدم چه 

چیزهایی می شنود. 
آفتاب یزد: معادن طلا متعلق به بخش 

خصوصی نمی باشد که معامله گردد. 
۱۳۰۱- چندی پیش رئیس بانک مرکزی 
گفتند مشکلی در بازار ارز نداریم. ارز مفت 
به کسی نمی دهیم. اما ماجرای فساد ارزی 

۳/۵ میلیاردی رخ داد! 
۱۳۲۰- جالب است فقط در عرض یک سال 
قیمت خیار رشد ۱۲۰درصدی داشته. حالا 
تصــور کنید چه افزایــش قیمت هایی در 

کالاهای اساسی اتفاق افتاد؟ 
۱۲۱۵- قبلا دلمان خوش بود اگر نتوانیم 
ماهی بخریم لااقل تن ماهی می خریدیم. 
حالا آنقدر قیمت تن ماهی گران شده که 

آن هم از دسترس ما خارج شد. 
۱۲۲۱- بــا ایــن تــورم فعلــی حقــوق 
۱۰میلیونی یعنی زیرخــط فقر بودن. ای 
کاش جلو تورم را می گرفتند. حالا هم که 
کار از کار گذشته و تورم مهارشدنی نیست. 
۱۲۳۱- چــرا وقتــی نیــاز واردات چای 
کشــور ۳۰۰ میلیون دلار اســت عده ای 
با سوءاســتفاده رقم هــای بالاتری خرید 
می کنند که بخشی از درآمد آن را در بازار 

آزاد بفروشند؟ 
۱۱۴۱- روزنامــه اطلاعات در کنایه ای به 
دولت نوشــته بعد از افشــای فساد بزرگ 
چــای، افتتاح هــای امروز نتیجــه دوران 
زحمت های دولت است اما فسادها مربوط 

به دوران دولت قبل! 
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

ده نکته مهم برای تقویت هوش
مترجم: مائده صنعت پیشه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
رای  برابر  رسمی  فاقد سند  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
شماره ۱402۶0۳0۱0۷۸002۸۶۱ مورخ ۱402/۹/۱ هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
تهران  آباد  یافت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی نظری فرزند قربانعلی 
بشماره شناسنامه ۵4۶ صادره از بیجار در ششدانگ یک قطعه زمین 
قسمتی  در  مربع  متر   ۱20/۳۶ مساحت  به  آن  در  احداثی  بنای  با 
پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی   2 از  فرعی   ۱۱0۵۱ پلاک  از 
۱۶2۹ فرعی از 2 اصلی واقع در بخش ۱2 تهران خریداری از مالک 
است.  احمد و حسن صیقلانی محرز گردیده  و  عزیز  آقایان  رسمی 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
شد.  خواهد  صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۹/2۱
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/۱0/0۶

خداداد بشیری رئیس ثبت اسناد و املاک یافت آباد 
تهران-14980

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
رای  برابر  فاقد سند رسمی  و ساختمانهای  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
شماره ۱402۶0۳0۱0۷۸002۸۵۶ مورخ ۱402/۹/۱ هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
تهران  آباد  یافت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی 
فرزند  قزلباش  علی  زیاد  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات 
نظام بشماره شناسنامه ۱2۷۱ صادره از سلطانیه در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۱۱2/4۳ متر مربع در 
قسمتی از قطعه 2۷ تفکیکی از پلاک 2۹۷۳ فرعی از 2 اصلی مفروز 
و مجزی شده از پلاک ۵۳۶ فرعی از 2 اصلی واقع در بخش ۱2 تهران 
خریداری از مالک رسمی آقای میرزا اسلامی محرز گردیده است. لذا 
به فاصله ۱۵ روز آگهی  نوبت  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
انقضای مدت مذکور  نمایند. بدیهی است در صورت  قضایی تقدیم 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۹/2۱
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/۱0/0۶

خداداد بشیری رئیس ثبت اسناد و املاک یافت آباد 
تهران-14981

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی زراعی، باغات و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
مورخ   ۱402۶0۳0۱۱4۷00224۹۱ شماره  رای  برابر  چون 
 ۱402۶0۳0۱۱4۷0022۵0 شماره  نامه  به  منضم   ۱402/0۸/۳0
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱402/0۸/۳0 مورخ 
مصوب  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  باغات  زراعی،  اراضی 
تهران  زیبادشت  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر   ۹0/۹/20
تصرفات مفروزی و مالکانه خانم اکرم حاجی پور بشماره شناسنامه 
4 و کد ملی 00۵۳۳۵0۸۹۸ فرزند خیر اله نسبت به ششدانگ یک 
مربع  متر   ۷۶/2۱ مساحت  به  آن  در  احداثی  بنای  با  زمین  قطعه 
قسمتی از پلاک 420 اصلی واقع در بخش ۱0 تهران محرز گردیده 
است لذا به منظور اطلاع ذوی الحقوق و شرکای مشاعی مراتب در 
در صورتی  گردد  آگهی می  روزنامه  در  روز  فاصله ۱۵  به  نوبت  دو 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
از  ماه  ،رسید ظرف مدت یک  اخذ  از  اداره تسلیم و پس  این  به  را 
تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  ،اعتراض  تسلیم  تاریخ 
و  واخواهی  وصول  عدم  و  قانونی  مهلت  انقضای  از  بدیهی  نمایند. 
نامبرده صادر خواهد شد. بنام  مالکیت  اعتراض طبق مقررات سند 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۹/2۱
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/۱0/0۶

افشین رسولی كفیل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زیبادشت 
تهران-1498۳

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی زراعی، باغات و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
۱402۶0۳0۱۱4۷0022۵۱مورخ  شماره  رای  برابر  چون 
 ۱402۶0۳0۱۱4۷0022۵2 شماره  نامه  به  منضم   ۱402/0۸/۳0
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   ۱402/0۸/۳0 مورخ 
مصوب  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  باغات  زراعی،  اراضی 
تهران  زیبادشت  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر   ۹0/۹/20
تصرفات مفروزی و مالکانه آقای احمد حاجی پور بشماره شناسنامه 
۳۷۹ و کد ملی 00۳۷444۷۹4 فرزند خیر اله نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۷۸/۸۹ متر مربع 
قسمتی از پلاک 420 اصلی واقع دربخش ۱0تهران محرز گردیده 
است لذا به منظور اطلاع ذوی الحقوق و شرکای مشاعی مراتب در 
آگهی می گردد در صورتی  روزنامه  روز در  فاصله ۱۵  به  نوبت  دو 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
از  از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه  اداره تسلیم و پس  این  به  را 
تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  دادخواست خود  ،اعتراض  تسلیم  تاریخ 
و  واخواهی  وصول  عدم  و  قانونی  مهلت  انقضای  از  بدیهی  نمایند. 
نامبرده صادر خواهد شد. بنام  اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۹/2۱
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/۱0/0۶

افشین رسولی كفیل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زیبادشت 
تهران-14984

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای 
شماره ۱402/۵/7 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  تهران  آباد  یافت  ملک  ثبت 
آقای محمد حسین محمدی فرزند رضا علی بشماره شناسنامه ۱ 
صادره از آوج در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مساحت 74/۹۱ متر مربع در قسمتی از قطعه ۸۹ تفکیکی از پلاک 
۳۹0۳ فرعی از 2 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۵۳۵ فرعی از 
2 اصلی واقع در بخش ۱2 تهران خریداری از مالک رسمی آقایان 
منظور  به  لذا  است.  گردیده  محرز  صمیمی  بهروز  و  ایزد  حسین 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ شود در صورتی که 
آگهی روز اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
مراجع  به  را  خود  دادخواست  ،اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۹/2۱
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/۱0/06

خداداد بشیری رئیس ثبت اسناد و املاک یافت آباد 
تهران-14985



آفتــاب یزد - گروه شــبکه: چندی پیش 
به  ارتباطی  خدمات  ارائه دهنده  اپراتورهای 
رئیس جمهور نامه نوشتند و خواستار افزایش 
صد درصدی قیمت تعرفه های اینترنت شدند. 
این خواسته آن ها در حالی است که وضعیت 
و کیفیت اینترنت مطلوب نیســت و حتی 
این اپراتورها هــم خدمات درخوری را برای 
کاربــران در نظر نمی گیرند. از همین رو این 
نامه با واکنش های انتقادی زیادی روبرو شد 
که همچنان هم ادامه دارد. حالا مســئولان 
دولتی می گویند که کیفیت اینترنت خط قرمز 
ماست و اگر قرار است که این افزایش قیمت 
اتفاق بیفتد، اپراتورها باید یکسری شرایط را 

رعایت کنند.

< کیفیت اینترنت خط قرمز ماست
در همین راســتا وزیر ارتباطات و فناوری با 
اشــاره به افزایش قیمت اینترنت از سوی 
اپراتورها گفت: اپراتورها استدلال می کنند با 
این تعرفه ها نمی توانند خود را توسعه دهند 
و ما در حال بررسی هستیم. به گزارش ایلنا، 
عیسی زارع پور درباره این که مطرح می شود 
قرار اســت تعرفه های اینترنت از ســوی 
اپراتورها گران شود و اینکه چه نظارتی روی 
اپراتورها وجود دارد که با گران شدن تعرفه ها 
کیفیت خودشان را بالا ببرند، گفت: در این 
مورد هنوز تصمیمی گرفته نشده است، اما 
خط قرمز ما کیفیت است. هرچیزی که باعث 
کاهش کیفیت شود، حتما ما برایش تدبیر 
می کنیم. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: الان اپراتورها استدلال می کنند که با 
این تعرفه نمی توانند خود را توسعه دهند و در 

حال حاضر ما در حال بررسی هستیم.

< شروط معاون وزیر ارتباطات
از ســوی دیگر امیر محمدزاده لاجوردی - 
معاون وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
درباره افزایش تعرفه هــای ارتباطی گفت: 

وزارت ارتباطات یــک وزارتخانه تخصصی 
است و سازمان تنظیم مقررات ارتباطات هم 
بررسی می کند؛ که  را تخصصی  موضوعات 
در این راستا بحث افزایش تعرفه ها مطالبه 
اپراتورها بوده و هست. به گزارش ایسنا، وی 
افزود: حتی این مطالبه در ســال های اخیر 
بیشتر هم شده است؛ ما در بازه های زمانی 
مختلف داده های آن ها را دریافت می کنیم و 
متناسب با شرایط تصمیم می گیریم. الان هم 
طبیعتا اپراتورها درخواست داده و داده های 
آماری خود را به رگولاتوری ارائه کرده اند؛ ما 
اختیار و امکانش را برای تغییر تعرفه داریم، 
اما هر نوع تغییر تعرفه ای مشــروط بر این 
است که اگر تغییر تعرفه ای رخ دهد، اپراتور 
این افزایش درآمد را چگونه می خواهد هزینه 
کند. لاجوردی در ادامه صحبت هایش تأکید 
کرد: بنابراین ما از اپراتورها در همه بازه های 
زمانی درخواســت برنامه توسعه ای کرده و 
شاخص های ارتقای شبکه را به آن ها اعلام 
است.  متفاوتی  شــاخص های  که  کرده ایم 
بحث دیگر مرتبط با توسعه فناوری های نو 
و جدید مانند ۵G اســت. وی با بیان اینکه 

در حــوزه ۵G برنامه خــود را به اپراتورها 
اعلام کرده ایــم، اظهار کرد که به طور مثال 
برنامه ریزی ما این است سال آینده باید به 
چه هدف گذاری برسیم. در حال حاضر توپ 
در زمین اپراتورهای تلفن همراه است که آیا 
این شاخص ها را می توانند انجام دهند یا خیر. 
بعضا اپراتورها اعلام می کنند که شاخص های 
گفته شــده از ســوی وزارت ارتباطات و 
رگولاتوری، در بخش پوشــش شــهری، 
روســتایی، جاده ای و... سخت گیرانه است. 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی تصریح کرد: در سال ۱۳۹۶ میزان 
سرمایه گذاری یک اپراتور حدود یک میلیارد 
دلار بود، اما الان سرمایه گذاری اپراتور ما از 
یک میلیارد دلار به ۳۰۰ میلیون دلار تغییر 
کرده است. سرمایه گذاری آن ها طبیعتا باید 
افزایش پیدا کند، اما اینگونه نیســت که ما 
تعرفه تغییر دهیــم و اپراتور هیچ تغییری 
در کیفیت شــبکه و زیرساخت خود ایجاد 
نکند. وی تصریح کرد: بنابراین، این موضوع 
امر جدیدی نیست و سال گذشته و امسال 
شاخص ها در اختیار آن ها قرار داده شده و 
اصرار داریم شاخص های گفته شده الحاقیه 
پروانه آن ها شــود، زیرا در این شرایط اگر 
اپراتور تعهدی کــه داده را انجام ندهد، ما 
می توانیم آن را جریمه کنیم. به عبارتی هر 
دفعه می توانیم اپراتور را تا ۱۰ بار جریمه کنیم 
و در هر بار هم تا پنج درصد درآمدش جریمه 
شود. ما سفت و سخت ایستادگی کردیم، باید 
اپراتورها شــاخص ها را بپذیرند و به صورت 
الحاقیه پروانه آن ها شود تا اگر تعهدشان را 
انجام ندادند، این موضوع قطعا به نفع مردم 
جبران شود. رئیس سازمان تنظیم مقررات 
ارتباطات تصریح کرد: موضوع محدودیت های 
اینترنتی در حوزه کاری من نیست و ما این 
شــاخص ها را بر اساس شرایط موجود برای 
اپراتورها مشخص می کنیم. این شاخاص ها، 
شاخص های فضایی یا براساس شرایط آینده و 
گذشته نیست و شرایط فعلی را می سنجیم و 
معتقدیم اپراتورها می توانند به این ها برسند. 
به عنوان مثال در حوزه شبکه ملی اطلاعات 
شــاخص داریم که باید ۱۰ درصد جمعیت 
شهری ما تا انتهای سال ۱۴۰۴ تحت پوشش 
۵G قرار بگیــرد و اپراتور باید این موضع را 
متعهد شود. وی ادامه داد: ما خودمان می دانیم 
وضعیت شبکه چگونه است و شاخص ها را هم 
خودمان با کمک اپراتورهای ارتباطی تعیین 
می کنیم و مبنای گزارش ســازمان تجارت 
الکترونیکی هم مشخص اســت که دارای 
اشکالات فراوانی اســت و با جست وجو در 
اینترنت می توان فهمید که در جلسه ای که 
برگزار شد، این گزارش صحت دارد یا خیر. 
لاجوردی درباره توسعه هوش مصنوعی در 
یک سال اخیر و تاثیر آن بر توسعه فناوری 
اظهار کرد: خواه ناخواه ما باید بپذیریم هوش 
مصنوعی بســیاری از ابعاد زندگی کاربر را 
تغییر می دهد و طبیعتا مقاومت هایی در این 
راستا وجود دارد، به خصوص در سازمان های 
دولتی که بحث بهره وری با بخش خصوصی 
در آن ها کاملا متفاوت است، عملا مقاومتی 
وجود دارد؛ بنابراین در راســتای استفاده از 
هوش مصنوعی به دلیل اینکه در راســتای 
بهره وری است و استفاده از نیروی انسانی را 

کاهش می دهد، مقاومت وجود دارد.

< نظر کارشناس
اما یک کارشــناس حوزه ای تی در این باره 
به آفتاب یزد می گوید: »در اینجا دو دیدگاه 
مطرح است؛ یکی آنکه دو، سه ساله قیمت 
بســته های اینترنتی و خدمات اپراتورها به 
اندازه تورم موجود در جامعه افزایش نیافته. 
در صورتی که در این چند ســال اخیر تورم 
افزایش یافته و در این میان حقوق پرسنل 
و هزینه های جاری شرکت ها هم چند برابر 
شده است«. امیر حســین زرین بیان کرد: 
»اما دیدگاه دوم، دیدگاه مردم اســت. مردم 
می گویند کــه چه خدماتــی ارائه یا بهتر 
شــده که ما این افزایش قیمت را بپذیریم. 
متاسفانه اپراتورهای ما در چند سال آینده که 
امیدوارم چنین اتفاقی نیفتد، حالتی را مانند 

خودروسازان پیدا می کنند. یعنی می گویند 
همینی که هست کیفیت همین است و در 
عوض قیمت ها بالا می رود. چون رقابت آزادی 
وجود ندارد. در حال حاضر رقابت خاصی بین 
اپراتورها وجود نــدارد. مثلا یکی می گوید 
۵ گیــگ اینترنت ۱۰ هــزار تومان دیگری 
می گوید ۵ گیگ ۹ هزار و هشــتصد تومان. 
در صورتی که خدمات و بستر همان است. 
یعنی اگر اختلالی به وجود بیاید، این اختلال 
برای همه اســت.« وی ادامه داد: »از سوی 
دیگر شبکه های اجتماعی فیلتر هستند و 
ما مجبوریم که از فیلترشکن استفاده کنیم. 
که خب بسیاری از مردم گله مند هستند که 
حجم اینترنت شان توسط همین فیلترشکن ها 
از بین می رود. خدایی نکرده قصد اتهام نداریم 
ولی باید بحث کم فروشی هم مورد بررسی 
قرار بگیرد. برای همــه پیش آمده که یک 
بسته اینترنتی خریداری کرده اند اما چند روز 
بعد با این پیام شما ۸۰ درصد از حجم اینترنت 
خود را مصرف کرده اید روبرو شده اند. جدا 
از بحث کیفیت دارد بحث کم فروشــی هم 
 به وجــود می آید.«. امیر حســین زرین با 
کیفیت  که  می گویند  اینکه مسئولان  بیان 
که  اینجاست  بهتر شود، ســوال  اینترنت 
دقیقا مدنظرشــان از این کیفیت چیست؟ 
اظهار کرد: »می گویند که افزایش ســرعت 
اینترنت بالاســت ولی متاســفانه به دلیل 
اینکه ۹۹درصد مردم در گوشی هایشــان از 
از  نمی توانیم  می کنند  استفاده  فیلترشکن 
این ســرعت بالا بهره ببریم. از سوی دیگر 
گفته می شد اگر از فلان اپلیکیشن استفاده 
کنید اینترنت شما نیم بها استفاده می شود در 
صورتی که حقیقت ندارد و تمام بها محاسبه 
می شود. اینگونه بگویم ما گرانی را داشتیم 
ولی استنباطم این است که با کم فروشی و 
سرعت اینترنت پایین تر روبه رو می شویم«. 
این کارشــناس حوزه ای تــی گفت: »برای 
افزایش سرعت اینترنت اولین چیزی که نیاز 
داریم، نیازهای ســخت افزاری و نرم افزاری 
است. که در نیازهای سخت افزاری به هزارو 
یک دلیل از جملــه قیمت دلار و تحریم به 
راحتی نمی توانیم به، به روزترین آن دست 
یابیم در حوزه نرم افزار هم بیش از ۹۰ درصد 
متخصصین آی تی یا خارج از کشورند یا در 
فرودگاه امام )ره( هستند. بنابراین نمی توانیم 
متصور شویم که ســرعت اینترنت حالت 
آرمانی پیدا کند. ولی قطع به یقین با همین 
وضعیت با افزایش قیمت روبرو خواهیم بود. 
اگر هم این چنین نباشــد کاهش کیفیت 

اینترنت را شاهد خواهیم بود.«

< آقای وزیر! قصد مزاح داشتید؟
همچنین عصر ایران نوشــته است: »وزیر 
محتــرم ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات 
گفته اند: کیفیت اینترنت خط قرمز ماست. 
هرایرانی که داخل ایران با اینترنت سروکار 
 دارد، بر کیفیت نامطلوب، فشــل و اعصاب 
خرد کن اینترنت واقف است. با این حال بد 
نیست به آخرین رده بندی سرعت اینترنت در 
جهان نیز نیم نگاهی بیندازیم تا حرف مان با 
جناب وزیر، مستندتر باشد. بر اساس آخرین 
گزارش تست اسپید که به بررسی سرعت 
اینترنت در کشورهای جهان می پردازد، رتبه 
ایران در اینترنت موبایل از بین ۱۴۲ کشــور 
بررسی شده، ۵۷ است )بعد از زیمبابوه( و در 
اینترنت ثابت بین ۱۸۲ کشور مورد بررسی، 
اوگاندا( است. همچنین  از  )بعد  ۱۵۴ جهان 
سرعت اینترنت موبایل ایران ۸.۵ برابر کمتر 
از سرعت امارات اســت که در صدر جدول 
ســرعت اینترنت موبایل جهان قرار دارد. 
سرعت اینترنت ثابت ایران نیز ۲۰ برابر کمتر 
از سرعت سنگاپور است که رتبه اول سرعت 
اینترنت ثابت جهان را دارد. اگر به وضعیت 
نامناسب ســرعت اینترنت ایران، مسائلی 
مانند اختلالات و قطعی ها و فیلترینگ را هم 
بیفزایید، آنگاه تصویر دقیق تری از آنچه آقای 
وزیر »کیفیت اینترنت« می نامد و آن را خط 
قرمز خود می خواند، به دست خواهد آمد. با 
این اوصاف، این ســوال پیش می آید که اگر 
واقعاً وضعیت آن چه برای وزیر »خط قرمز« 
محسوب می شود، این است، بقیه بخش های 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات که 
جزو خطوط قرمز نیستند چه حال و روزی 
دارند؟ سوال بعدی این است که اگر کیفیت 
اینترنت، خط قرمز نبود، الان در چه وضعیتی 
بودیم؟ آیا مثلاً مانند اوایل اینترنت، باید از 
سوپرمارکت ها، کارت اینترنت می خریدیم 
و با خراشیدن رویش، رمز ورود می گرفتیم؟ 
پرسش دیگر این که اگر وضعیت ناگوار فعلی 
اینترنت ایران، برای عالی ترین مقام اینترنتی 
کشور خط قرمز است، برای همتایان ایشان در 
امارات و سنگاپور که با چندین برابر سرعت 
ایران در صدر جهان هستند، کیفیت اینترنت 
خطِّ چی بوده اســت؟ و جسارتاً سوال آخر 
از جناب آقای عیسی زارع پور این است که 
وقتی می گفتند »کیفیت اینترنت خط قرمز 

شرط گذاری مقدمه گرانی است؟!
مسئولان دولتی می گویند که کیفیت اینترنت خط قرمز ماست و اگر قرار است که در مورد خدمات اپراتورها افزایش قیمت اتفاق بیفتد، 

آنان باید یکسری شرایط را رعایت کنند اما به نظر می رسد دولتی ها در حال آماده کردن مردم برای یک گرانی دیگر هستند

این »دوازده وجهی«
مرموزترین شیء باستانی دنیاست

تعداد کمی از حدود صــد دوازده وجهی رومی 
که تا کنون در نقاط مختلف اروپا پیدا شــده اند 
کاملا ســالم مانده اند. ما تقریباً هیچ چیزی در 
مورد این اشیاء مرموز نمی دانیم، در واقع آنقدر 
کم می دانیم که نظریه هــای مختلف در مورد 
معنــا و عملکرد آن ها خود بــه یک نوع منبع 
سرگرمی تبدیل شده اند. به گزارش فرادید، یکی 
از قوی ترین سرنخ هایی که در اختیار داریم، این 
نقشه است که به ما می گوید این دوازده وجهی ها 
در گوشه ای از امپراتوری روم محبوبیت خاصی 
داشتند: شمال فرانســه و آلمان در دورۀ رومی. 
دوازده وجهی های رومــی که دوازده وجهی های 
گالو-رومی نیز نامیده می شوند، اجسام توخالی 
۱۲ وجهی هســتند که هر ضلع آن ها خود به 
شکل یک پنج ضلعی اســت و تقریباً همیشه 
حاوی یک سوراخ است و لبه های بیرونی آن ها 
به طور کلی دارای برجســتگی های گرد است. 
بیشتر این اشیاء از برنز ساخته شده اند، اما برخی 
هم از سنگ هستند و سوراخ یا دستگیره ندارند. 
دوازده وجهی ها معمولاً به اندازه ی مشت هستند، 
اما ارتفاع آن ها از حدود ۴ تا ۱۱ سانتی متر متغیر 
اســت. اندازه سوراخ ها هم متفاوت است، از ۶ تا 
۴۰ میلی متر. دو سوراخ متضاد معمولاً اندازه های 
متفاوتی دارند. اشیایی از این نوع ناشناخته بودند 
تا اینکه نخستین مورد سال ۱۷۳۹ در آستون، 
هِرتفوردشایر پیدا شــد. در مجموع، دست کم 
۱۱۶ مــورد از مکان هایــی به دور از شــمال 
انگلستان و مجارســتان حفاری شده است. اما 
بیشتر آن ها در گال، به ویژه در حوضچه راین، 
در سوئیس کنونی، شرق فرانسه، جنوب آلمان و 
کشورهای پایین یافت شده اند. برخی از آن ها در 
گنجینه های سکه یافت شدند که نشان می دهد 
صاحبانشان آن ها را ارزشمند می دانستند. قدمت 
بیشتر آن ها را به قرن دوم و سوم پس از میلاد 
می رسد. هیچ اشاره ای به دوازده وجهی از زمان 
رومیان بجا نمانده اســت. هر نظریه ای در مورد 
عملکرد آن ها صرفا بر اســاس گمانه زنی است. 
برخی از این نظریات که تا کنون ارائه شده اند را 

می توان به صورت زیر فهرست کرد:
نوع خاصی از تاس برای یک بازی که از آن زمان 

در تاریخ گم شده است.
یک شئ جادویی، احتمالاً از مذهب سلتیک.

یک اسباب بازی برای کودکان.
وزنه ای برای تورهای ماهیگیری.

سر عصای یک رئیس قبیله.
نوعی ساز موسیقی.

واتس اپ شبیه اینستاگرام می شود
برخــی کاربــران واتــس اپ بتــا در آخرین 
به روزرســانی ایــن برنامــه با رابــط کاربری 
جدیدی روبه رو شــده اند که قسمت استاتوس 
کانال ها در آن شــباهت زیادی به اینستاگرام 
پیدا کرده است. انتظار می رود طی هفته های 
آینده کاربران بیشــتری بتواننــد به این رابط 
کاربری جدید دسترســی داشــته باشند. در 
این به روزرســانی محتوای به روزشده کانال در 
قســمت وضعیت یا همــان Status نمایش 
داده می شــود. در نتیجــه کاربران ســریع تر 
می توانند محتوای به روزشده کانال ها را بررسی 
و مشــاهده کنند. این ویژگی جدید شباهت 
زیادی به اشــتراک گذاری پست ها در استوری 
اینســتاگرام دارد. به گزارش دیجیاتو، به نظر 
می رســد واتس اپ در به روزرسانی نسخه بتا 
بــرای کاربران اندرویدی )نســخه ۲.۲۴.۲.۶( 
رابــط کاربری جدیدی را عرضه کرده اســت. 
همان طور که گفته شــد این رابــط کاربری 
تنها در دســترس تعداد محدودی از کاربران 
نســخه بتای واتس اپ قرار دارد و این شرکت 
در تلاش اســت تا این رابط کاربری را بیشتر 
مورد ارزیابی و بررسی قرار دهد. همانطور که 
گفته شــد، برخی از کاربرانی که نسخه جدید 
واتس اپ بتــای اندروید را دریافــت کرده اند، 
رابــط کاربری جدیــدی را می بینند که نحوه 
مشاهده پســت های کانال را بهبود می بخشد. 
به طورخاص، واتس اپ طرحی اختصاصی برای 
پســت های کانال ایجاد کرده است که اجازه 
می دهد پســت ها در قسمت وضعیت یا همان 
Status نشان داده شود. کاربران نسخه بتا با 
دریافت آخرین نسخه ممکن است به این رابط 
کاربری جدید دسترسی پیدا کنند. البته این 
ویژگی فعلًا تنها در دسترس تعداد محدودی 
از کاربران نسخه بتا قرار دارد. اما انتظار می رود 
طــی هفته های آتی تعداد کاربران بیشــتری 
بتوانند به این ویژگی دسترسی داشته باشند. با 
کمک این قابلیت، کاربران به سرعت می توانند 

پست های کانال های مرتبط را مشاهده کنند.

 

 دیالوگ 

من همه آدمای این شهر رو دوست دارم، چون 
یکیشونو میشناسم!

شبهای روشن/فرزاد مؤتمن

صاحب امتیاز: منصور مظفری روزنامه فرهنگی، سیاسی، اجتماعی 
مدیر مسئول:  منصور مظفری
ارتباط مستقیم با مدیرمسئول: ۰۲۱-۸۸۳۲۸۷۴۳
زیرنظر شورای سردبیری
  تلفن: ۶۱ -۸۸۳۲۲۱۶۰ 
آگهی ها:  ۰۹۲۱۳۵۵۳۱۹۳-۰۹۱۲۸۴۳۷۰۱۸
شهرستانها: ۰۹۱۲۸۴۳۷۰۱۸
چاپ:  صمیم- تلفن: ۴۴۵۸۲۸۱۴
توزیع: موسسه نشرگستر امروز نوین- تلفن: ۶۱۹۳۳۰۰۰ 
تهران: خیابان شهید مطهری،  ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر( 
کوچه ۲۶ پلاك۱۰ طبقه اول واحد یک
دفتر مرکزی یزد: بلوار۲۲  بهمن، تلفکس: ۰۳۵-۳۵۲۴۶۹۱۹
مقالات و نوشتارهای ارسالی به روزنامه افتخاری بوده و درصورت عدم چاپ مسترد نمی گردد
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راهی بزن که آهی بر ســازِ آن توان زد حافظ نامه 
شعری بخوان که با او رَطلِ گران توان زد 

تفسیر: حافظ خطاب به دولت بخاطر افزایش مالیات ها می گوید: راهی 
بروید طرح بدهید که آنقدر مشکل برای مردم درست نکند!

شهردار تهران گفته است: سگ گردانی در شهر 
کار بسیار اشتباه و غیرقانونی است مراجع قانونی 
باید حتما ورود کنند اگر کسی خواست سگ 

گردانی کند، با ضوابط این کار را انجام دهد.
در این زمینه بسیار مهم و کلیدی، سکینه خانوم 
پیرزن همســایه ما گفت: واقعا دچار بی قانونی 
شدیم. بعضی همسایه ها با نگهداری سگ برای 

مردم مشکل ساز شدند.
در همســایگی ما یه زن و شوهرند چندساله 
ازدواج کردند می گم چرا بچه نمیارین؟ دختره 
میگه: »وای خانوم جون کی حوصله بچه داره؟ 
کلی هم هزینه داره«؟ ولی دو تا سگ آورده تو 
خونه، من بدبخت هم باید صبح تا شب واق واق 
اینارو گوش بدم و تحمل کنم. بهشون تذکر هم 
دادم که صدای این ســگ ها رو بگیرید: خانمه 
پاســخ داد: »وا چه حرفها؟ مگه میشه صدای 
واق واق ســگ رو گرفت؟ اگه به بچه هام دائم 
 بگم ســکوت کنن غمباد می گیرن افســرده 

میشن«!
من نمی دونم چرا اینا به ســگ شــون میگن: 
بچه ام؟! این چه فرهنگیه؟ حتی خارجی ها هم 

سگ شون را »بچه ام« خطاب نمی کنن!
بنده پیشنهاد میدم: هر کس که می خواهد سگ 
خریداری کند باید اول رضایت اهالی ساختمان و 
چند تا خانه آنطرف تر را هم بگیرد. فروش سگ 
هم بدون داشتن رضایت نامه محلی و ثبت آن 
در سامانه »خرید سگ« ممنوع باشد! باید به رای 

و نظر مردم در هر موردی احترام گذاشت.
در مورد ســگ های بی صاحب هم پیشــنهاد 
میدهم یک ســامانه پیش فروش ســگ های 
بی صاحب راه بیاندازند مطمئن باشند اسم سامانه 
پیش فروش یا فروش فوری بیاد پول خوبی از 

فروش سگ های بی صاحب گیرشان میاد!
من از تلاش شــهردار محترم و دقت نظر وی 
به مشکلات اصلی شهر که مهم ترین آن شاید 
 معضل ســگ گردانی است تشــکر می کنم! 
چه بسا بررسی قضیه سگ گردانی به مجلس هم 

کشیده شود.
نکته دیگر: پیشــنهاد میدم دولت برای مبارزه 
با ســگ گردانی یه مالیات ســنگین هم برای 
سگ داری ببندد! دولت که برایش مالیات بستن 
مثل آب به آبگوشت اضافه کردن آسون شده به 
این موضوع هم مالیات ببنده! شاید شاهد کاهش 
سگ گردانی شدیم شــاید هم مردم لج کنند 

بیشتر سگ داری کنند! چه میدونم ننه؟!
نکته: یادداشت امروز دست سکینه خانوم افتاد!

خبرچین

به سگ گردانی هم 
مالیات ببندند
 امیر حسین ذاکری 

طنزنویس 
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رئیس پلیس مب��ارزه با مواد مخدر فراجا، گفت: ماده مخدر زامبی، 
جدیدترین و مرگبارترین نوع ماده مخدر شناسایی شده در کشور های 
اروپایی و آمریکا است.رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا گفت: 
ماده مخدر "زامبی" هنوز وارد ایران نش��ده است.به گزارش تسنیم، 
س��ردار ایرج کاکاوند؛ رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا اظهار 
کرد: ماده مخدر "زامبی" جدیدترین و مرگبارترین نوع ماده مخدر 
شناسایی شده در کشور های اروپایی و آمریکا است؛ خوشبختانه تا به 
امروز ماده مخدر "زامبی" هنوز وارد ایران نشده است. وی افزود: البته 

قاچاقچیان مواد مخدر با شیوه و شگرد های "نام گذاری 
عجیب مواد مخدر" سعی دارند تا جوانان را فریب داده 
و آن ها را برای استفاده از مواد مخدر وسوسه کنند.وی 
بیان کرد: جوانان و نوجوانان باید بدانند و هوشیار باشند 
هر ماده مخدری اعتیادآور اس��ت و اسم های عجیب و 

غریب مانند "ماش��روم" و... نمی تواند مجوزی برای عدم وابستگی و 
اعتیاد به این مواد مخدر باش��د. بر اساس این گزارش، "زایلازین" یا 
همان "ترانک"، به دلیل حالت خمیده و بی جانی که مصرف کنندگان 

را در آن ق��رار می ده��د و این که باعث می ش��ود بدن 
مصرف کنندگان در زخم های عمیق قرار بگیرد، به عنوان 
"مواد مخ��در زامبی" لقب گرفته اس��ت. داروی مخدر 
زامبی به مرگبارترین تهدید در آمریکا تبدیل شده که به 
طور تصاعدی در ایالت های این کشور قربانی می گیرد. 
بین سال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۱، مرگ و میر ناشی از مصرف بیش از 
حد "زایلازین"، هزار و ۱۲۷ درصد در جنوب آمریکا افزایش یافت و 

از ۱۱۶ مرگ و میر به نزدیک به هزار و ۵۰۰ نفر رسید.

 مخدر زامبی وارد ایران شده است؟
 گزارش 

 شهرداری 

 بهداشت 
مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت 

حیات وحش محیط زیست:
زمستان آمد اما امید نیامد 

مدی��رکل دفت��ر حفاظ��ت و مدیریت حیات 
 وح��ش س��ازمان حفاظ��ت محیط زیس��ت 
با اش��اره به اینکه با فرا رسیدن زمستان امید 
نیامد، گفت: برای تعیین تکلیف وضعیت رویا، 
جفت ماده امید تک درنای س��یبری، کمیته 
تخصص��ی تصمیم گیری می کن��د. امید تک 
درنای س��یبری است که ۱۵سال یکه و تنها 
از سیبری به ایران آمد و برگشت؛ اما پارسال 
یار خود که درنایی از بلژیک بود را پیدا کرد؛ 
خواستند با هم به سیبری بروند ولی شرایط 
رویا مناسب این سفر طولانی نبود. رویا ماند 
و امید رفت. حال یک سال پراسترس از اینکه 
آی��ا امید باز هم به ایران می آید گذش��ت اما 
حالا که پاییز تمام شد و چهار روز از زمستان 
هم می گ��ذرد خبری از امید نیس��ت.درنای 
سیبری به س��ه جمعیت اصلی شرقی، غربی 
و مرکزی تقسیم می شد که جمعیت مرکزی 
آن به هند مهاجرت می کرد و منقرض ش��د. 
جمعیت غربی به ایران می آمد که الان فقط 
یک درن��ای نر با نام امی��د از آن باقی مانده 
اس��ت که با تلف ش��دن آن این جمعیت نیز 
کامل منقرض می شود اما جمعیت شرقی آن 
هنوز وجود دارد و می گویند که سه هزار درنا 
از آن همچنان به چین مهاجرت می کند.حال 
 در ای��ن میان، نگرانی ایران از این اس��ت که 
ب��ا تلف ش��دن امید کریدور غرب��ی یا همان 
 مس��یر پ��روازی غرب��ی درناه��ای س��یبری 
ب��ه ایران از بی��ن برود و کامل کور ش��ود؛ از 
این رو س��ازمان حفاظت محیط زیست برای 
آوردن جفتی برای امید با بلژیک وارد مذاکره 
 ش��د و در نهایت با انجام اقدامات بین المللی، 
۶ بهمن ۱۴۰۱ جفت امید به نام رویا وارد ایران 
و با رعایت ش��یوه نامه های لازم وارد میانکاله 
شد و در قفسی که از چند ماه پیش برای این 
منظور تهیه شده بود، جای گرفت.از آنجا که 
امید ۱۵ س��ال برای زمستان گذرانی تنهایی 
وارد تالاب میانکاله شد؛ رفتارها و مکان هایی 
که بیشتر در آنها تردد می کند برای سازمان 
محیط زیس��ت شناخته شده است؛ از این رو 
قفس رویا را در همان مکان قرار دادند تا این 
دو درنا هر چه زودتر با هم آش��نا ش��وند که 
ش��اید با جفت شدن با هم بتوانند این مسیر 
پروازی را حفظ کنند و از آنجا که جفت امید 
ماده است، شاید هم امیدی به ادامه نسل این 
گونه ارزش��مند باشد؛ هر چند هدف سازمان 
محیط زیس��ت جفت گیری این دو نیست اما 
اگر این اتفاق هم رخ دهد، جای خوش��حالی 
دارد. هم��ان زم��ان مدی��رکل دفتر حفاظت 
و مدیری��ت حیات وحش س��ازمان حفاظت 
محیط زیست در این باره به ایرنا گفته بود که 
جفت گیری مد نظر ما نیست و نمی خواهیم 
هم این کار را انجام دهیم بلکه هدف ما فقط 
این اس��ت که مس��یر پروازی غربی در ایران 
حفظ ش��ود. این مس��یر پروازی فعلا فقط با 
امی��د برقرار اس��ت که اگر اتفاق��ی برای این 
پرنده بیفتد، این مس��یر کامل از بین می رود 
و کور می ش��ود. می خواهیم مس��یر پروازی 
درناهای س��یبری به سمت جنوب که مسیر 
غربی آن از ایران است، حفظ شود.به هر حال 
در زمان بس��یار کوتاهی بع��د از آمدن رویا، 
امید حضورش را احساس کرد و بنا بر غریزه 
ذاتی خود در صدد جلب توجه درنای جدید 
برآمد. موفق هم ش��د و رویا را با خود همراه 
کرد؛ هر دو، روزها به گش��ت و گذار در تالاب 
می پرداختند و برای سفر طولانی که در پیش 
داشتند، نقشه می کشیدند. با توجه به شواهد 
موجود، مشخص بود که رویا هم قول مساعد 
به امید داده بود. روز موعود فرا رسید. بالاخره 
در ۱۴ اس��فند ۱۴۰۱ یعنی بعد از گذش��ت 
۳۴ روز از روزه��ای در کن��ار ه��م بودن این 
دو پرنده، سفرش��ان را آغاز کردند و هر دو به 
قصد سیبری، تالاب فریدونکنار را پشت سر 
گذاش��تند.بعد از این اضطراب از نوع دیگری 
آغاز ش��د اینکه آیا رویا می تواند در کنار امید 
این مسیر طولانی را طی کند؟ روزها گذشت 
ام��ا خبری از این دو نش��د. ح��الا دیگر باید 
در آذربایج��ان دیده می ش��دند اما این اتفاق 
 نیفتاد. کم کم نگرانی ها شروع شد تا اینکه در 
۲۱ اسفند یعنی ۷ روز بعد از شروع مهاجرت، 
خبر رس��ید که رویا ب��ه تنهایی در تنکابن - 
یکی از شهرهای غربی مازندران - دیده شده 
است؛ این یعنی اینکه تلاش ها نتیجه نداد و 
امید دوباره تنها رف��ت؛ حالا رویا ماند و یک 
سال دیگر انتظار که ش��اید امید بیاید. حالا 
یک س��ال گذشت، پاییز تمام شد و زمستان 
از راه رس��ید اما امید نیام��د، مدیر کل دفتر 
حفاظ��ت و مدیریت حیات وحش س��ازمان 
حفاظت محیط زیست درباره دیر کردن امید 
به تالاب میانکاله به خبرنگار محیط زیس��ت 
ایرنا گفت: امسال فصل پاییز هوا چندان سرد 
نشده بود زمستان هم آمد باز هوا چندان سرد 
نیس��ت، این امکان هم وج��ود دارد که امید 
آمده و وسط راه توقف کرده باشد، این پرنده 
هم تابع اثرات اقلیمی است، البته این قسمت 
خوب ماجرا است که امید در وسط راه مانده 
باشد.غلامرضا ابدالی افزود: اینکه امید دیر به 
ایران بیاید سابقه دارد، به عنوان مثال در سال 
۱۳۸۸ آذرماه به ایران آمد، یک سال هم که 
به نظرم س��ال ۸۷ یا ۸۶ ب��ود، اصلا امید به 
ایران نیامد، حالا شاید اگر یک شوک سرمایی 
ایجاد شود امید بیاید.وی درباره اینکه چرا به 
امید ردی��اب نصب نکرده اید اظهار داش��ت: 
برای امید ردی��اب نصب نکردیم چون از این 
گونه فقط یکی باقی مانده است، برای نصب 
ردیاب باید پرنده را زنده گیری می کردیم که 
این فرایند تا حدودی خطرناک است بنابراین 

ریسک آن را قبول نکردیم. 

شهردار تهران: 
بستر »کودکان کار« در 

پایتخت برچیده خواهد شد
شهردار تهران از برچیده شدن بستر کودکان 
کار در پایتخ��ت خب��ر داد. علیرضا زاکانی با 
اش��اره به اینکه ۱۷ درصد از مس��احت شهر 
تهران بافت ناپایدار اس��ت، اظهار کرد: بافت 
فرس��وده با بافت��ی جایگزین می ش��ود که با 
چارچوب های درست ساخته شود که ایمنی، 
آس��ایش و رف��اه را به دنبال خواهد داش��ت.

به گزارش تس��نیم، وی ب��ه نامه نگاری های 
ش��هرداری با ارتش اشاره کرد و افزود: انتظار 
داریم فارغ از س��لایق آنچه را در ش��هرداری 
انج��ام می ش��ود علم��ی دنب��ال کنی��م، در 
دوشان تپه ده ها س��ال فرود هواپیما به دلیل 
وجود س��اختمان های پیرامون انجام نش��ده 
اس��ت و ای��ن مجموعه از حیّ��ز انتفاع خارج 
شده است.شهردار تهران در ادامه در خصوص 
نرخ گذاری تاکسی های اینترنتی تصریح کرد: 
در این خصوص اختلاف نظر وجود دارد و این 
اختلاف نظر ناظر بر صدور مجوزهاست که از 
وزارت صمت مجوز می گیرند و بر اساس قانون 
باید از شهرداری مجوز دریافت کنند که محل 
سوءاستفاده ش��ده است و بنده موضوع را در 
هیئت دولت مطرح کردم و قرار شد کمیته ای 
ش��کل بگیرد که بنده نیز عضو آن هس��تم و 
قرار است اس��تدلال کنیم که مجوز ها مبنی 
بر حمل ونقل عمومی اس��ت و باید شهرداری 
در این خص��وص تصمی��م بگیرد.زاکانی در 
ادام��ه به موض��وع زباله گردی اش��اره کرد و 
افزود: در حوزه پسماند نیز اختلاف نظر وجود 
دارد و منجر به اس��تثمار کودکان و پیدایش 
کولی کتفی ها ش��ده اس��ت که ما در کمیته 
مربوطه عضو ش��دیم تا ام��ور این دو حوزه را 
پیگیری کنیم.ش��هردار ته��ران در خصوص 
مافیای زباله گفت: اقلام جمع آوری ش��ده از 
س��وی مافیا مورد بررس��ی قرار گرفت و قرار 
است مس��یری را در راس��تای ایجاد خدمت 
ایج��اد کنیم.زاکان��ی در ارتباط با اس��تثمار 
کودکان در سطح ش��هر تهران گفت: برخی 
از اف��راد که در محلات ضایعات را جمع آوری 
و خری��داری می کردن��د کار غیرقانونی انجام 
می دادند و طی بررسی ها مشخص شده است 
که این افراد مجوز را تحت عنوان چیز دیگری 
اخذ کردند و قرار شد جلوی مراکزی که منشأ 
سوءاستفاده و استثمار کودکان با بهای اندک 
شده اس��ت گرفته شود که به زودی بستر آن 
برچیده خواهد کرد و این صورت های زشت از 
گذشته در پایتخت وجود داشته است و آن را 
دنبال کردیم که دیگر شاهد حضور کودکان 

کار در تهران نباشیم.

جان مردم را به دست کسی که 
با تقلب، مدرک گرفته نمی سپاریم

رئیس سازمان نظام پزشکی کشور در واکنش 
به تحصیل داوطلبان شبهه دار در رشته پزشکی 
گف��ت: به هیچ عنوان فردی که تقلبی کرده و 
بهره هوش��ی پایینی دارد، نمی تواند عهده دار 
سلامت مردم شوند.»محمد رئیس زاده« رئیس 
س��ازمان نظام پزشکی کش��ور در گفت وگو با 
ایلنا در واکنش به اظهارات اخیر رئیس مرکز 
حقوقی، لوایح و امور مجلس وزارت علوم مبنی 
بر اینکه تمام داوطلبان ش��بهه دار در رش��ته 
پزشکی هستند و نگرانی ایش��ان از ورود آنها 
به رشته پزشکی و آسیب به این حرفه گفت: 
ما معتقدیم اگر کس��ی با تقلب وارد شده و در 
رشته پزش��کی هم تحصیل می کند و با جان 
مردم سر و کار دارد، حتما باید جلوی ورود او 
گرفته شود. رئیس سازمان نظام پزشکی کشور 
ادامه داد: به هیچ عنوان فردی که تقلبی کرده 
و بهره هوشی پایینی دارد، نمی تواند عهده دار 
س��لامت مردم ش��ود. رئیس س��ازمان نظام 
پزشکی گفت: باید افراد توانمند که از هر جهت 
توانمند هس��تند، وارد جامعه پزشکی شوند، 
البته منظور از توانمند هم فقط افراد با بهره  ای 
کیو نیس��ت، چرا که ما افرادی را داریم که ای 
کیو بالای��ی دارند، اما هوش اجتماعی پایینی 
دارند.دوره پزشکی و علم پزشکی علم دشواری 
اس��ت و نمی توان ساده انگاری درخصوص آن 
داشت. وی تصریح کرد: فردی که با تقلب وارد 
ش��ود، اولا فرد توانمندی نیس��ت و نمی تواند 
دوره ها را با موفقیت طی کند، ثانیا با توجه به 
اینکه با تقلب وارد ش��ده بقیه دوره ها را هم با 
تقلب طی می کند. ما نمی توانیم سلامتی مردم 
را به دست فردی بسپاریم که با تقلب مدرک 
 گرفته اس��ت. در حوزه سلامت باید به مراتب 

سخت گیری ها بیشتر باشد.

9 اجتماعی

آنچ��ه مدافعان مدارس خاص و غیردولتی س��عی در کتمان آن دارند، 
این است که اصل مسئله مخالفت با فعالیت مدارس پولی نیست بلکه 
مسئله آنجاست که به دلیل حضور و فعالیت پررنگ مدارس غیردولتی 
و دولتی خاص، مدارس دولتی عادی به نوعی "ضربه فنی" ش��ده اند!به 
گزارش تسنیم، این روزها فیلم هایی در فضای مجازی منتشر می شود 
که گویای بخش��ی از تفاوت فاحش کیفیت آموزش در برخی مدارس 
کش��ور در مقایسه با مدارس دولتی است و دوگانه "شهریه � کیفیت" 
را بیش از گذش��ته معنادار می کن��د. اگرچه مدافعان بخش خصوصی 
هم��واره منتقدان را متهم می کنند ک��ه "چرا مخالف فعالیت مدارس 
غیردولتی هستید؟" و اخیراً یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
منتقدان را به داشتن نگاه سوسیالیستی محکوم کرد و تأکید کرد »اگر 
بخواهیم کیفیت تمام مدارس دولتی افزایش یابد، مشکلات اقتصادی 
جامعه باید حل شود و درآمدهای کشور افزایش یابد، فعلاً درآمدهای 
کشور پاسخگوی این موضوع نیست؛ از سوی دیگر نمی توان مانع آزادی 
و اختیار مردم ش��د چرا که ش��اید فردی پول دارد و می خواهد برای 
فرزندش سرمایه گذاری بیشتری کند نباید با یک تفکر سوسیالیستی 
بگوییم همه بیایند در مدارس دولتی تحصیل کنند!« اما آنچه مدافعان 
مدارس خاص و غیردولتی به خوبی نسبت به آن آگاه هستند اما کتمان 
را ترجیح می دهند، این است که اصل مسئله مخالفت با فعالیت مدارس 
پولی نیست، مسئله آنجاس��ت که به دلیل فعالیت مدارس غیردولتی 
و دولت��ی خ��اص، مدارس دولت��ی عادی به حاش��یه رفته اند و برخی 
کارشناسان معتقدند به دلیل تعارض منافع موجود در آموزش و پرورش 
و سایر سطوح کش��ور یعنی ورود مسئولان و چهره های سرشناس به 
حوزه مدرسه داری، مدارس دولتی عادی ضعیف نگه داشته می شوند تا 
نه فقط ثروتمندان که حتی خانواده  طبقات متوسط هم برای دستیابی 
به آموزش باکیفیت، ناچار به سمت مدارس پولی بروند! این موضوع شاید 
با این مثال برای مخاطبان ملموس تر شود، در برخی موارد شاهد تقاضا 
برای ثبت نام در مدارس دولتی هس��تیم اما آموزش و پرورش به دلیل 
نداشتن کلاس، بخشی از این نیاز را با افزایش تراکم کلاس ها برطرف 
می کند و مابقی مردم به ناچار به مدارس غیردولتی که دارای ظرفیت 
پذیرش و تراکم کلاس پایین تری هستند، می روند. در حالی که برخی 
انتظار داشتند با کوچ فرزندان خانواده های متمکن به بخش غیردولتی و 
کاهش جمعیت دانش  آموزی مدارس دولتی عادی، وضعیت این مدارس 
بهبود یابد اما اطلاعات منتشرشده توسط وزارت آموزش و پرورش نشان 
می  دهد وضعیت مدارس دولتی بهتر که نشده بلکه تقلای مدارس عادی 
دولتی به جای افزایش کیفیت، معطوف به حفظ بقا شده است! در این 
گزارش ابتدا س��راغ مدارس غیردولتی رفتیم که ش��هریه آنها در سال 
۱۴۰۲ باعث ش��گفتی برخی از خانواده ها شد و برخی والدین به دلیل 
ناتوانی از تأمین پرداخت ش��هریه های عجیب، قی��د تحصیل در این 
مدارس را زدند.طبق گفته های مسئولان آموزش و پرورش، ۴۸ میلیون 
تومان حداکثر رقم شهریه مصوب مدارس غیردولتی برای سال تحصیلی 
جاری است همچنین تا ۳۸ درصد بابت فعالیت های فوق برنامه می تواند 
به این شهریه اضافه ش��ود و براین اساس سقف شهریه به ۶۵ میلیون 
تومان می رسد اما این موضوع در برخی مدارس غیردولتی تهران اصلًا 

مورد توجه نیست.

<ورود به مدرسه ممکن نیست!
نکته بسیار عجیب آن است که برخی مدارس غیردولتی آن قدر مشتری 
و طرفدار برای خود دست و پا کرده اند که حتی اجازه ورود به محوطه 
مدرسه را هم نمی دهند و در همان ابتدا با بیان اینکه ظرفیت تکمیل 
اس��ت، مشتریان خود را پس می زنند! مقصد نخست ما دبیرستانی در 
یکی از مناطق ش��مالی تهران اس��ت که س��اختمان آن مشابه منازل 

مسکونی است اما با متراژ بزرگتر و حیاطی نه چندان بزرگ.

<از شهریه 70 تا 100 میلیون تومانی
این مدرسه برای پایه دوازدهم ۱۰۰ میلیون تومان و برای پایه دهم ۷۰ 
میلیون تومان شهریه دریافت می کند و فعالیت های مدرسه نه از مهر که 
از تابستان شروع می شود و دانش  آموزان این مدرسه در مباحث درسی 
چند ماهی از همتایان خود در مدارس دولتی عادی جلوتر هستند.مدیر 
مدرسه نیز از امتیازات مدرسه همچون فوق برنامه ها و کلاس های ویژه 
پایه دوازدهمی ها برای موفقیت در امتحانات نهایی و کنکور می گوید 
و در آخر هم اس��امی دانش آموزان مدرس��ه را که توانستند در کنکور 
امسال رتبه خوبی به دست بیاورند، نام می برد.او حتی معتقد است که 
نرخ ش��هریه مدرسه بالا نیست و می گوید: در این منطقه نرخ مدارس 
حدود ۱۰۰ میلیون تومان است چون وضع مالی خانواده ها خوب است، 
میزان شهریه برایش��ان اهمیتی ندارد! مقصد دوم ما؛ مدرسه ای است 
که در قالب مجتمع آموزش��ی فعال است و ش��امل سه دوره ابتدایی، 
متوس��طه اول و دوم است، مدرس��ه ای در مجاورت پارک و با فضایی 
بس��یار بزرگ که در همان ابت��دای ورودی حیاط، نگهبان حتی اجازه 
ورود به محوطه مدرس��ه و گفت وگو با مس��ئولان را نمی دهد! بالاخره 
پس از اصرار اجازه می دهند تا تلفنی با مسئول ثبت نام مدرسه صحبت 
کنم، او هم با تکرار این موضوع که ظرفیت تکمیل است، می گوید: از 
بهمن سال ۱۴۰۱ باید برای ثبت نام اقدام می کردید. در نهایت نگهبان 
مدرسه اجازه می دهد به واحد حسابداری مراجعه کنم؛ در حین تردد 
در حیاط مدرس��ه برای رس��یدن به واحد مالی؛ وسعت حیاط مدرسه 
که سرتاس��ر آن با درختانی سرسبز پوش��یده شده است، جلب توجه 
می کند و همین محوطه زیبا به عنوان یکی از عوامل تأثیرگذار در جذب 
دانش آموزان به این مدرس��ه نقش بسیاری دارد. هنگامی که به واحد 
مالی می رس��م، میزان شهریه مصوب مدرسه برای پایه ششم دبستان 
را ۵۵ میلیون تومان اعلام می کند اما این رقم ش��هریه مصوب است و 
عمده مدارس غیردولتی به بهانه کلاس های فوق برنامه، بیش از این رقم 
از خانواده ها دریافت می کنند. این مدرسه علاوه بر استفاده از روش های 
تدریس با مشارکت دانش آموزان، کانون ورزش و هنر، مهارت آموزی و... 

برای دانش آموزان برگزار می کند. هنگام خروج از مدرسه با تعدادی از 
والدین که فرزندشان در دوره ابتدایی مدرسه تحصیل می کند صحبت 
که می کنم، آرامش به دلیل تحصیل فرزندشان در این مدرسه مهمترین 
موضوعی است که بر آن تأکید دارند و یکی از مادران صراحتاً می گوید 
که مدرس��ه با دانش آموزان آنها "انس��انی" رفتار می کند! یعنی همان 
چال��ش در عدم امکان مطالبه گری از مدارس دولتی عادی که موجب 

کوچ اجباری برخی والدین به سمت مدارس غیردولتی شده است.

<شهریه را اعلام نمی کنیم
مدرس��ه س��وم، دبستانی با فضایی نسبتاً کوچک اس��ت که در همان 
ابتدا، اجازه ورود به داخل مدرسه را نمی دهند و نگهبان مدرسه اجازه 
ورود به محوطه را نمی دهد حتی اصرار برای مش��اهده فضای مدرسه، 
صحبت با مدیر و اطلاع از رقم ش��هریه نیز فای��ده ای ندارد و صراحتاً 
می گویند؛ رقم ش��هریه اعلام نمی شود. این مدرسه برای دانش آموزان 
دبستانی، اردوهای مهارت آموزی و آشنایی با مشاغل را برگزار می کند و 
دانش آموزان با حضور در محیط های واقعی کار می توانند برای ساعاتی 
مشاغل مختلف مانند نجاری یا دوخت کیف را تجربه کنند.عمده تفاوت 
ای��ن مدارس با مدارس دولتی ع��ادی، آموزش مبتنی بر بازی و ایجاد 
فضای شاد در دوره دبستان و در دوره متوسطه دوم هم تمرکز بیشتر بر 
یادگیری دانش آموزان با هدف آماده کردن آنها برای کسب نمرات بالا 

در امتحانات نهایی و موفقیت در کنکور است.

<بی عدالتی آموزشی رخ نمایی می کند
وجه دیگر تفاوت ها در مدارس خاص و غیردولتی با مدارس عادی، در 
فضای مدارس و میزان اختیاراتی است که به دانش آموزان اعطا می شود 
مثلاً در شرایطی که ورود موبایل به مدارس دولتی ممنوع است و سر 
همی��ن موضوع اختلافات و گاه درگیری هایی در مدارس میان عوامل 
اجرای��ی و دانش آموزان رخ داده اس��ت اما در برخی مدارس غیردولتی 
این مس��ئله ممنوعیتی ندارد به شرط عدم استفاده در کلاس درس یا 
فوق برنامه هایی همچون برنامه های ورزش��ی، زبان، موسیقی، تقویت 
اعتمادبه نفس، آموزش مهارت هایی همچون فن سخنوری و... طراحی 
می ش��ود. دو مدرسه دیگر در مناطق ۱۳ و ۱۴ تهران نیز مقصد دیگر 
ما بود که با وجود ممنوعیت برگزاری آزمون برای ثبت نام دانش آموزان 
دبستانی، این دبس��تان غیردولتی با برگزاری آزمون از دروس ریاضی 
و علوم ب��رای ثبت نام اقدام کرده اس��ت و دانش آموزانی که در آزمون 
موفق نشوند، ثبت نام نمی شوند! و البته بدون توجه به اثرات این موضوع 
در تلقین احساس شکس��ت به کودک دبستانی و آثار مخرب بر روان 
کودک.شهریه مصوب این مدرسه برای دوره ابتدایی ۳۰ میلیون تومان 
تعیین شده اما شهریه دریافتی از مردم، ۵۰ میلیون تومان است! عمده 
تمرکز این مدرس��ه بر مباحث اخلاقی و اعتقادی دانش آموزان است.

این تنها روایتی است از مجموعه مدارسی است که موفق به بازدید از 
آنها ش��دیم و برخی نمایندگان مجلس از جمله محمدحسن آصفری 
معتقدند که مدارس غیردولتی از همان ابتدای تأس��یس به س��مت و 
سوی سیاسی رفتند و مسئولان مختلف به تأسیس مدرسه اقدام کردند. 
هم اکنون چه میزان بازرسی و نظارت از این مدارس انجام شده است تا 
بدانیم به عنوان مثال؛ یک مدرس��ه در برابر شهریه ۷۰ میلیون تومانی 
که دریافت کرده، به خدمات تعهدشده پایبند بوده است یا خیر؟ آیا با 
صاحبان دانه درشت مدارس غیردولتی که نمی توان به سمت مدارس آنها 
رفت، برخورد شده است؟سازمان تعزیرات نیز از بازگرداندن ۴۳میلیارد 
تومان از شهریه های نامتعارف به اولیای دانش آموزان خبر داده و اعلام 
کرده است: برخی مدارس معروف و بزرگ بیش از ۸۰۰ میلیارد تومان 

جریمه شدند.

ضربه  فنی مدارس دولتی توسط مدارس غیردولتی

شهریه های ۷۰ تا ۱۰۰ میلیونی یک سال تحصیلی
 

مع��اون محیط زیس��ت دریایی حفاظت محیط زیس��ت توضیحاتی 
را درخصوص واقعیت اس��تفاده از سیس��تم ه��ارپ ارائه داد.مجتبی 
ذوالجودی؛ معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت 
محیط زیس��ت در گفت وگو با تسنیم در رابطه با علت کم بارشی های 
اخیر در کش��ور اظهار کرد: علت اصلی به موقعیت جغرافیایی کشور 
ما برمی گردد؛ ایران در منطقه خش��ک و نیمه خشک جهان قرار دارد 
و اگر میانگی��ن بلندمدت بارندگی را نگاه کنی��د، می بینید که جزو 
کشورهایی هستیم که بارندگی کمی دارند و حتی نسبت به کشورهای 
همسایه مان نیز بارندگی کمی داریم. وی ادامه داد: لذا به نظر من علت 
اصلی به موقعیت جغرافیایی کشور ما برمی گردد. پیش بینی شرایط 

بارش ها بس��یار مهم اس��ت و در این خصوص عزیزان ما در س��ازمان 
هواشناس��ی باید تقویت شوند تا بتوانند به بهترین شکل کار خود را 
انجام دهند.معاون محیط دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط 
زیست در رابطه با مقایسه شرایط بارش های ترکیه و ایران گفت: اگر 
میانگین بارش ها را نگاه کنیم، می بینیم که ترکیه همیش��ه شرایط 
بارندگی خوبی داش��ته است و س��امانه های جوی که به منطقه ورود 
پیدا می کنند، معمولاً به سمت ترکیه می روند. ذوالجودی در پاسخ به 
این سؤال که آیا هارپ در رقم خوردن کم بارشی های ایران دخیل بوده 
است، گفت: مطالعاتی در سطح دنیا در این خصوص انجام می شود اما 
برای تأیید شدن آنها زود است. جمهوری اسلامی ایران هم مطالعاتی 

را در خصوص بارورسازی ابرها و کنترل کردن عناصر طبیعی داشته 
است اما به هرحال موضوعاتی مانند هارپ این ها ادعاهایی هستند که 
باید روی آنها مطالعه کنیم تا بتوانیم بگوییم که آیا واقعاً تأثیر گذاشته 
بوده اس��ت یا خیر. وی افزود: کشور آمریکا جزو کشورهای مدعی در 
این موضوعات اس��ت، اما می بیند که در کش��ور خودش در بسیاری 
از س��ال ها خشکسالی و خشک ش��دن دریاچه ها و تالاب ها را داشته 
است. اگر موضوع هارپ و کنترل بارندگی حقیقت داشت، حتماً این 
کشورها برای مسائل و مشکلات محیط زیستی و خشکسالی خودشان 
از آن اس��تفاده می کردند. معاون محیط دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیست تأکید کرد: بسیاری از این کشورها ادعا می کنند 
 که از طریق یونیزاس��یون در ش��رایط عادی نی��ز می توانند بارندگی

 ایجاد کنند.

رئیس ش��ورای ش��هر تهران با بیان اینکه اگر در تهران زلزله ای رخ بدهد، این زلزله فاجعه سال و 
روز نخواهد بود، گفت: زلزله در تهران می تواند فاجعه تاریخ باشد.به گزارش تسنیم، مهدی چمران 

اظهار کرد: پنجم دی ماه سالگرد زلزله بم است.
 زلزله ای که بیش از ۳۰ هزار از هموطنان ما جان خود را از دس��ت دادند که در ادامه این زلزله، 
زلزله های دیگری در اردبیل، کرمانش��اه، خرم آباد، لرستان و... به وقوع پیوست و خساراتی را به بار 
آورد.وی با بیان اینکه هر روز ما در کش��ور ش��اهد زلزله هستیم، گفت: این موضوع برای تهران نیز 
مس��تثنی نیس��ت و ما ش��اهد زلزله در تهران نیز بوده ایم و اگر زلزله در تهران به صورت قوی رخ 
بدهد جمع کردن  آن س��خت و تبعات آن بس��یار وحشتناک خواهد بود.چمران با بیان اینکه زلزله 
تهران را نمی توان زلزله س��ال یا روز عنوان کرد، گفت: زلزله تهران فاجعه تاریخ خواهد بود و خدا 
کند این اتفاق نیفتد البته ما نیز باید به س��مت مقاوم س��ازی ساختمان ها و سایر تاسیسات شهری 

برویم تا در مقابل زلزله تهران شرایط بهتری را داشته باشیم.
مهدی بابایی؛ رئیس کمیته ایمنی ش��ورای ش��هر تهران نیز به امضای تفاهمنامه سه جانبه شورای 
ش��هر تهران، ش��هرداری تهران و جمعیت هلال احم��ر پرداخت و افزود: این اقدام بس��یار خوبی 
اس��ت و آن را ب��ه فال نیک می گیری��م و می تواند در حوزه  آموزش همگانی موثر باش��د.وی گفت: 
در ای��ن زلزل��ه ۳۰ هزار نف��ر از هموطنان را از دس��ت دادیم. بابایی گفت: یک��ی دیگر از اقدامات 
مهم در راس��تای تحقق ش��هر ایم��ن و آماده، موضوع آموزش همگانی اس��ت که مس��ئولیت این 
بر اس��اس قوانین و مقررات به جمعیت هلال احمر س��پرده ش��ده اس��ت و ای��ن مجموعه تلاش 
می کن��د اقدام��ات خوب��ی را انجام بدهد ام��ا به هر حالت نی��از به هم افزایی مدیریت ش��هری در 
این بخش دارد.عضو ش��ورای ش��هر تهران به هم افزایی مدیریت ش��هری و همکاری و همراهی با 
جمعی��ت هلال احمر اش��اره کرد و گفت: این مس��ئله می تواند منجر به افزایش س��رعت آموزش 
 همگانی ش��ود و بس��یار مهم اس��ت و آموزش مربی��ان تخصص��ی می تواند م��ا را در امر آموزش

 کمک کند.

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اقدامات انجام شده در حوزه 
کنترل پس��ماندها به اندازه کافی نیس��ت، گفت: باید مدیریت یکپارچه ای رخ دهد تا شاهد کنترل 
پس��ماندها در پایتخت باش��یم در غیر اینصورت نمی توان با حرف تولید هزاران تن زباله را کنترل 
کرد.سمیه رفیعی در گفت وگو با خانه ملت در مورد رابطه مستقیم تفکیک زباله ها و کاهش زباله 
گردی، گفت: با توجه به سیستم جمع آوری پسماندها در کشور و عدم تفکیک مناسب پسماندها 
از یکدیگر که بر وسعت زباله گردی دامن می زند، تفکیک زباله باید از منازل آغاز شود تا بازخورد 

آن در سطح جامعه نظاره گر باشیم.
 نماینده مردم تهران، ری، ش��میرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
نبود امکانات مناس��ب در جمع آوری زباله ها، اف��زود: مجموعه ای از اقدامات و امکانات وجود دارد 
که با مدیریت صحیح باید در کنار یکدیگر قرار بگیرند تا ش��اهد زباله گردی نباش��یم .وی اظهار 
داش��ت: به دلیل نوع مدیریت و برنامه ای که در هر اس��تان وجود دارد تفکیک زباله ها در تهران و 
س��ایر اس��تان ها متفاوت است، پایتختی که جمعیت روز و شب آن با هم یکسان نیست، بی تردید 
اختلاف بس��یاری در میزان تولید زباله ها و تفکیک آنها با س��ایر استان ها وجود دارد، مدل تفکیک 
از مبدا و جمع آوری پس��ماندها در این ش��هر بسیار پیچیده است. وی با بیان اینکه اقدامات انجام 
پذیرفته در حوزه کنترل پس��ماندها به اندازه کافی نیست، اظهار داشت: باید مدیریت یکپارچه ای 
رخ دهد تا ش��اهد کنترل پس��ماندها در پایتخت باش��یم در غیر اینصورت نمی توان با حرف تولید 
هزاران تن زباله را کنترل کرد و توقع کاهش زباله گردی در س��طح ش��هر را داش��ته باش��یم. وی 
با بیان اینکه مجموعه پس��ماند مس��ئله ای کاملا اقتصادی نیس��ت، تاکید کرد: بخشی از زباله ها و 
پس��ماندها می توانند به ثروت و س��رمایه تبدیل شوند اما از نگاه محیط زیستی رقم چندان بالایی 
نیس��ت، مجموعه ای از امکانات در تفکیک و جمع آوری پس��ماندها می تواند قابلیت تبدیل شدن 
 زباله ه��ا به ثروت را بالا برده به گونه ای که از همین ثروت می توان در چرخه مدیریت پس��ماندها

 استفاده کرد.

آیا "هارپ" علت کم بارشی امسال ایران بوده است؟!

رئیس شورای شهر تهران:

 خدا کند اتفاق نیفتد
 اما زلزله تهران فاجعه تاریخ خواهد بود

 رئیس فراکسیون محیط زیست:

با توجه به پیچیده بودن معضل پسماند پایتخت
 امکانات مناسبی در این زمینه وجود ندارد

نکته بسیار عجیب آن است که برخی مدارس 
برای  طرفدار  و  مشتری  آن قدر  غیردولتی 
خود دست و پا کرده اند که حتی اجازه ورود 
در  و  نمی دهند  هم  را  مدرسه  محوطه  به 
همان ابتدا با بیان اینکه ظرفیت تکمیل است، 

مشتریان خود را پس می زنند!
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با توجه به مکاتبه وزیر صمت و د ر خواست تامین ارز خودروسازان 
مونتاژی از سامانه نیما و اخذ ما به التفاوت نرخ از آن ها، عملا رویه ی 
تامین ارز واردات از محل صادراتِ اشخاص )خود و غیر( با شکست 

دیگری روبرو شده است.
علی آبادی، وزیر صمت در نامــه ای که اخیرا به معاون اول رئیس 
جمهور ارسال کرده با اشــاره محدودیتهای مربوط به ارزحاصل از 
صادرات اشخاص خواستار تامین ارز خودروسازان مونتاژی، از سامانه 

نیما شده است.
همچنین وی در این نامه ذکر کرده با توجه به وجود مابه تفاوت بین 
قیمت ارز حاصل از صادرات و ارز سامانه نیما، مابه التفاوت مذکور 
از خودروســازان مونتاژی در دستور ستاد تنظیم بازار قرار گیرد. به 
نظر می رسد نکته ضمنی که در نامه ی اخیر وزیر صمت به معاون 
اول رئیس جمهور وجود دارد، عدم کارایی رویه ی تامین ارز واردات 

از محل صادرات خود و غیر است.

< ناکارآمدی رویه واردات از محل صادرات اشخاص 
        در حوزه واردات قطعات خودرو

بــا توجه به صراحت نامه وزیر صنعت، معــدن و تجارت در مورد 
ناکارآمدی رویه واردات از محل صادرات اشخاص به نظر می رسد 
تجربه رویه تامین ارز واردات از محل صادرات خود و غیر، امتحان 
خود را پس داده و تجربه های گذشته )به عنوان مثال در حوزه ی 

واردات تلفــن همراه( نشــان می دهد که این رویــه چندان رویه 
مناسبی نبوده است.

شــهریور ماه امسال مرتضی احمدی معاون برنامه ریزی و مقررات 
سازمان توسعه تجارت در مکاتبه با رئیس سازمان توسعه تجارت 
ایران پس از حدود یک ســال در خصــوص نتایج رویه واردات در 
برابر صادرات خود نکاتی مطرح کرده بود که عملا نوعی افشاگری 
در خصوص تبعات جدی یک رویه رانتی و انحصارگونه محســوب 

میشد.
در این مکاتبه تاکید شده بود: در حال حاضر ثبت سفارش گوشی 
تلفــن همراه بالای ۶۰۰ دلار، صرفــاً از محل صادرات خود مجاز 
می باشد، این سیاست به عنوان یک مشوق صادراتی جهت افزایش 
صادرات کالا در نظر گرفته شــده اما با گذشت حدود یک سال از 
اتخاذ این سیاست، دو مشکل جدی به عنوان تبعات سیاست فوق 

ایجاد شده است؛
۱- هویت فروشی میان صادرکنندگان کالا
۲-عدم ورود تخصصی به موضوع واردات

لازم به ذکر اســت، این اظهارات کارشناسی که از سوی سازمان 
توسعه تجارت انجام شده، نشان می دهد که عملًا سیاست واردات 
در برابر صادرات خود شکست خورده و نه تنها سبب بروز انحصار در 
بازار تلفن های همراه بالاتر از ۶۰۰ دلار به ویژه آیفون های آمریکایی 

شده است بلکه در نهایت به زیان مصرف کننده بوده است.

< دستور تغییر رویه واردات از محل صادرات غیر 
         بعد از حدود ۴ ماه اجرایی نشد

با توجه به مکاتبه دفتر مقررات صادرات و واردات با مدیر کل دفتر 
فناوری داده و اطلاعات و امنیت فضای مجازی ســازمان توســعه 
تجارت، تغییر محل تامین ارز گوشــی تلفن های همراه بالای ۶۰۰ 
دلار صرفا برمبنای ارز صادراتی غیر جهت اعمال در سامانه جامع 

تجارت ابلاغ شده است.
در این مکاتبه با اشاره به دستورات مرتبط با تغییر محل تامین ارز 
تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار صرفاً بــه »ارز صادراتی غیر« ابلاغیه 

اعمال تغییرات در سامانه جامع تجارت ارسال شده بود.
با توجه به این مکاتبه می توان دریافت که مقرر شــده بود مســیر 
واردات تلفن های همراه بــالای ۶۰۰ دلار که تا پیش از این صرفا 
براساس رویه واردات در برابر صادرات خود انجام می شد به واردات 
براســاس ارز صادراتی غیر تغییر پیدا کند این درحالی است که تا 

کنون این دستور عملیاتی نشده است.
به گزارش تســنیم؛ به عبارت دیگر بــا توجه به صراحت نامه وزیر 
صمت در خصوص ناکارآمدی و محدودیتهای رویه رانتی واردات از 
محل ارز اشخاص در حوزه واردات قطعات خودرو، هم اکنون رویه 
واردات از محل صادرات غیر اجرایی در حوزه تلفن همراه نیز نشده، 
و کمافی السابق همچنان واردات تلفن همراه از محل ارز حاصل از 

صادرات خود تامین می شود.

مدیر شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران منطقه خلیج فارس 
گفت: روزانه نزدیک به ۵۲ میلیون لیتر انواع فرآورده نفتی از طریق 
خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه خلیج فارس به مبادی مصرف 

انتقال داده می شود.

محمد تصریح کرد: فرآورده های نفتی انتقال یافته از طریق خط ۲۶ 
اینچ بندرعباس - رفســنجان شامل نفت سفید، بنزین و گازوئیل 
بوده اســت که فرآورده بنزین بیشترین حجم انتقال فرآورده را به 

خود اختصاص داده است.

به گزارش میزان؛ نصر بیان کرد: منطقه خلیج فارس یکی از مناطق 
دوازده گانه شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران است که با 
بیشــترین حجم انتقال فرآورده های نفتی نقش بسیار مؤثری در 

تامین انرژی کشور به عهده دارد.

مدیــرکل بنــدری و دریایی 
مجموع  گفت:  بنادر  سازمان 
تخلیه و بارگیــری کالاهای 
نفتــی و غیرنفتی طی ۹ ماه 
امســال رشــد ۶.۱ درصدی 

داشته است.
عــادل دریــس، مدیــرکل 

بندری ســازمان بنادر دریانوردی گفت: میزان 
تخلیه کالاهای نفتی تا پایان آذر ماه امســال 
در بنادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر 
و دریانوردی معــادل ۲۰ میلیون و ۹۸۱ هزار 
و ۳۷۳ تــن، میزان تخلیــه کالاهای غیرنفتی 
معــادل ۳۶میلیون و ۴۶۲ هــزار و ۳۷۳ تن و 
مجموع تخلیه کالاهای نفتی و غیرنفتی معادل 

۵۷میلیون و ۴۴۳ هزار و ۷۴۶ تن بوده است.
به گفتــه وی میزان بارگیــری کالاهای نفتی 
در بنادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر و 
دریانوردی تا پایان آذر ماه، معادل ۶۱ میلیون 
و ۷۴۱ هــزار و ۱۹۸ تــن، میــزان بارگیری 
کالاهای غیرنفتی ۵۳ میلیــون و ۵۸۲ هزار و 
۱۰۷ تن و مجمــوع بارگیری کالاهای نفتی و 
غیرنفتی معادل ۱۱۵ میلیــون و ۳۲۳ هزار و 
۳۰۵ تن بوده اســت کــه در مجموع حاکی از 
رشــد ۵.۳درصدی در بخش کالاهای نفتی و 

رشد ۲۱.۳ درصدی در بخش 
کالاهای غیرنفتی است.

او می گویــد: مجموع تخلیه 
و بارگیــری کالاهــای نفتی 
تــا پایــان آذر مــاه، معادل 
هــزار   ۷۷۲ و  ۸۲میلیــون 
و ۵۷۱تــن و جمــع تخلیه 
و بارگیــری کالاهای غیرنفتــی ۹۰ میلیون و 
۴۴هــزار و ۴۸۰ تن بــوده؛ همچنین مجموع 
تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتی در 
مدت زمان معادل ۱۷۲ میلیون و ۷۶۷ هزار و 
۵۱ تــن بوده که حاکی از رشــد ۶.۱ درصدی 
در بخــش تخلیه و بارگیــری کالاهای نفتی و 
غیرنفتی، رشد ۸.۶ درصدی در بخش تخلیه و 
بارگیری کالاهای غیرنفتی و رشد ۳.۵ درصدی 
در بخش تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته است.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ او گفت: 
میــزان تخلیــه و بارگیری صــورت گرفته در 
بخش عملیات کانتینــری نیز تا پایان آذر ماه، 
 TEU ۳۵۴ معادل ۱ میلیــون و ۹۱۷ هزار و
بود که در قیاس با عملیات کانتینری طی مدت 
مشابه سال گذشته، رشد ۴.۳ درصدی را نشان 

می دهد.

وزیــر نفــت در دیدار بــا وزیر امــور خارجه 
نیکاراگوئه از آمادگی شرکت های توانمند ایرانی 
برای حضور در طرح های پالایشگاهی و تأمین 

فرآورده های نفتی این کشور خبر داد.
جواد اوجی در دیدار با دنیس مونکادا گفت: در 
ســفر اخیر خود به نیکاراگوئه در زمینه تأمین 
سوخت و فرآورده های نفتی و نیز صدور خدمات 
فنی و مهندســی مذاکرات خوبی با وزیر انرژی 

این کشور آمریکای مرکزی انجام شد.
وی با اشــاره به توانمندی شــرکت های ایرانی 
برای بازســازی و احداث پالایشگاه های نفتی 
نیکاراگوئه اظهار داشت: این شرکت ها می توانند 
در زمینــه تأمین تجهیــزات و خدمات فنی و 
مهندســی به پروژه های پالایشــی نیکاراگوئه 

همکاری کنند.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه ایران و نیکاراگوئه از 
نظر اعتقادی و مبارزه با استکبار جهانی همسو 
و هم نظر هستند، گفت: انقلاب اسلامی ایران و 
انقلاب نیکاراگوئه تقریباً از نظر زمانی یکی بوده 
و امروزه به انقلاب های »دوقلو« معروف هستند.

اوجی با بیان اینکه روابــط ایران و نیکاراگوئه 
در دولت سیزدهم نسبت به گذشته پیشرفت 
داشــته، افزود: به نظر می رسد برای تسریع در 
توافق های دو کشور تشکیل هیئت های فنی و 

تخصصی ضروری باشد، از این رو آماده استقبال 
از هیئت های تخصصی نیکاراگوئه هستیم.

وزیر امور خارجــه نیکاراگوئه نیز در این دیدار 
با تأکید بر اینکه حضور مسئولان صنعت نفت 
در این کشــور برای اجرای توافق های گذشته 
ضروری به نظر می رســد، گفت: در بازگشــت 
به نیکاراگوئــه از روحیه همکاری و توان بالای 
متخصصان و کارشناسان ایرانی برای حضور در 
پروژه های پالایشی نیکاراگوئه به رئیس جمهوری 

خود گزارشی ارائه خواهم داد.
دنیس مونــکادا با تأکید بر اینکــه پروژه های 
پالایشــی برای این کشور بسیار مهم و حیاتی 
اســت، اظهار کرد: ما به شدت منتظر برگزاری 
کمیسیون مشترک دو کشور برای بهره مندی 
و تسریع در استفاده از توان تخصصان صنعت 

نفت ایران در پروژه های پالایشی خود هستیم.
به گــزارش مهــر؛ وی با یــادآوری اینکه این 
چهارمین ســفر وی طی دو ســال و نیم اخیر 
به ایران اســت، تصریح کــرد: وزیر نفت ایران 
در ســفری که به نیکاراگوئه داشتند از نزدیک 
به صــورت تخصصی از وضــع و نیازهای ما در 
حوزه پالایش نفت مطلع شــدند، امیدواریم در 
آینــده نزدیک دو طرف بتواننــد در این حوزه 

همکاری خوبی داشته باشند.

رشد ۶.۱ درصدی تخلیه و بارگیری کالا 
در بنادر کشور

حضور شرکت های ایرانی 
در صنعت نفت نیکاراگوئه
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مالیات

حمل و نقل

اشتغال

بازار

عضــو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای 
اسلامی به بیان توضیحاتی درباره اهمیت رهایی 
بودجه از درآمدهای نفتی پرداخت و گفت: باید 
به ســمت درآمدهای پایدار مالیاتی با تکیه بر 
مبــارزه با فرار مالیاتی و شناســایی بخش های 

زیرزمینی اقتصاد حرکت کنیم.
حجت الاسلام سید سلمان ذاکر عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شــورای اســلامی، درباره ی 
میزان وابستگی بودجه ی کشور به نفت و اهمیت 
رهایــی از بودجه مبتنی بــر درآمدهای نفتی، 
گفت: هر سال باید ما از وابستگی به درآمدهای 
نفتی به میزان ۱۰ درصد فاصله می گرفتیم. ولی 
متاسفانه به این برنامه توجهی نشد و در بحث 
جلوگیــری از فرارهای مالیاتی هم خیلی موفق 

نبوده ایم.
ایــن نماینده مجلــس در ادامه ضمن تاکید بر 
اهمیت توجه بــه بودجه ریزی بــدون نفت و 
کسری تراز عملیاتی گفت: بودجه ریزی بدون 
نفت جز تاکیدات مقام معظم رهبری بوده است. 
ولی در این ســال ها نتوانسته ایم به این موضوع 

جامه عمل بپوشانیم.
ذاکــر در ادامه بیان کرد: تحقق قوانین مالیاتی 
و میــزان اجرای آن هــا هم در کشــور پایین 
اســت. ما در مجلس یازدهم قانــون مالیات بر 
خانه هــای خالی، ماشــین های لوکــس و... را 
مصوب کردیم ولی به عنوان مثال از قانون اخذ 
مالیات از ماشین های لوکس فقط ۳۰ درصد از 
ماشین های لوکس مالیات گرفته شده، در این 
شــرایط ۷۰ درصد دیگر بــه معنی عدم اجرای 

قانون مالیات ها در کشور است.
این نماینده مجلس یازدهــم توضیح داد: برای 
رهایــی از بودجه بــدون نفت باید به ســمت 
شناسایی منابع پایدار مالیاتی برویم و منابع نفتی 

را صرف توسعه زیر ساخت ها در کشور کنیم.
ذاکر ادامه داد: اما در رفتن به سمت درآمدهای 
مالیاتی نباید به ســمت افزایش مالیات اقشار 
کم درآمد و تولیدی هستند مثل اصناف خرده 
مالک برویم، بلکه باید به این ســمت برویم که 
فرارهای مالیاتی را شناســایی کنیم. همچنین 
باید مالیات از بخش زیرزمینی اقتصاد اخذ شود.

این نماینده مجلس یازدهــم بیان کرد: دولت 
باید هم و غمش را روی این موضوع بگذارد که 
از اقتصاد رانتی فاصله بگیرد و بیشتر به سمت 
استفاده از منابع پایدار مالیاتی و منابع درآمدی 

از سوی معادن توجه کند.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس بیان کرد: 
در رفتن به ســمت درآمدهای مالیاتی باید به 
وضعیت اقشــار کم درآمد نیز توجه شــود. در 
برنامه ی ۵ ساله ی هفتم جهت دهی هزینه های 
مالیاتی خیلی خوب تنظیم شــده اســت که 
مالیاتی که گرفته می شود با به مردم اعلام شود 

که در چه حوزه ای هزینه می شود.
به گزارش تســنیم؛ نماینده مــردم ارومیه در 
مجلس بیان کرد: حرکت به سمت درآمدهای 
مالیاتی اقدام مناسبی است اما باید چندین سال 
زمان بگذاریم تا بتوانیم از وابســتگی بودجه به 
نفت بکاهیم و کشــور را به این صورت به نحو 

احسن اداره کنیم.

معاون اجرایــی رئیس جمهور تاکید کرد: طرح 
قطــار سریع الســیر تهران - قــم - اصفهان از 
اولویت های مهم دولت سیزدهم است و باید در 

صدر طرح های عمرانی استان قرار گیرد.
محسن منصوری با هدف بررسی روند پیشرفت 
برخــی طرح های کلان عمرانی و زیرســاختی 
استان اصفهان و پیگیری و بررسی مصوبات سفر 

دور اول رئیس جمهور به اصفهان سفر کرد.
وی پیش از ورود به اصفهان و در میانه مســیر، 
از طرح قطار سریع السیر تهران -قم - اصفهان 
بازدید کرد و از نزدیک در جریان میزان پیشرفت 
این طرح قرار گرفت و در جمع خبرنگاران گفت: 

طرح قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان از 
اولویت های مهم دولت سیزدهم است و باید در 

صدر طرح های عمرانی استان قرار گیرد.
ادامه داد:  نهاد ریاســت جمهوری  سرپرســت 
در اصفهان چند طرح مهم داریم؛ مســئله اول 
آب اســت که طرح های مختلفی در این زمینه 
دنبال می شود. زیرسازی ۱۵۰ کیلومتر از ۲۵۰ 
کیلومتر مسیر اصفهان-قم از این طرح ریلی، با 

پیشرفت ۷۰ درصدی همراه شده است.
بــه گزارش ایلنا؛ به گفته منصوری، با دســتور 
رئیس جمهور، موانع و مشــکلات تأمین مالی 

طرح در شورای اقتصاد حل و فصل شد.

معاون اشتغال وزارت کار درباره جزئیات آمار 
ثبتی در سامانه جســتجوی شغلی گفت: در 
حال حاضر، ۲۲۱۰۰۰ فرصت شــغلی در این 
سامانه ثبت گردیده است و در برابر ۱۸۰ هزار 
نفر جویای کار، ۸۵۳۰۰ درخواست شغلی در 

سامانه ثبت شده است.
توســعه  معاون  بیرانوند،  کریمــی  محمــود 
کارآفرینی و اشتغال در باره سامانه جستجوی 
شغل گفت: بازار کار از بسیاری جهات با سایر 
بازارها متفاوت اســت. اگرچه منابع اطلاعاتی 
نظرســنجی،  سرشــماری،  مانند  متفاوتــی 
آمارهــای ثبتــی و... در خصــوص وضعیت 
عرضه و تقاضای نیروی کار در کشــور موجود 
اســت، لیکن آمارهای موجود کلیه بخش ها و 
جنبه های مختلف بازار کار را پوشش نمی دهد.

وی ادامــه داد: بســیاری از کارجویــان بــه 
دلیل عــدم دسترســی کافی و بــه موقع به 
موقعیت های شــغلی خالی مورد تبعیض قرار 
می گیرنــد، در اینجا نقش مدیریــت بازار به 
عنوان ارائه دهنــده اطلاعات عرضه و تقاضای 
نیروی کار برای بسیاری از کارجویان خصوصا 
برای جوانان و مهاجرینی که تازه وارد بازار کار 
می شوند تاثیر گذار و حیاتی است تاعدم تقارن 

اطلاعات بازار کار ارائه شده از سوی بازیگران 
را مرتفع نماید.

معاون اشــتغال وزارت کار ادامــه داد: برای 
دســتیابی به این مهم این ســامانه طراحی 
گردیــد که قرار اســت در آینــده نزدیک در 
چندین فاز ســامانه جستجوی شغل توسعه و 

تکمیل گردد.
وی افــزود: انتظار می رود بــا بهره برداری از 
قابلیت های ســامانه جســتجوی شغل، تولید 
و انتشــار آمار و اطلاعات واقعــی، صحیح و 
قابل اســتناد از عرضــه و تقاضای نیروی کار 
تســهیل گردیده و امکان دستیابی به تصویر 
و مختصات ســیمای بــازار کار در ســطوح 
مختلف اســتانی، منطقه ای و کشوری فراهم 
و فرآینــد سیاســتگذاری و هدفگذاری کلان 
 اقتصادی در حــوزه اشــتغال و رفع بیکاری 

بهبود یابد.
به گزارش تسنیم؛ به گفته ی بیرانوند در حال 
حاضر، ۲۲۱۰۰۰ فرصت شــغلی در ســامانه 
ثبت گردیده اســت و ۱۸۰ هــزار نفر جویای 
کار، ۸۵۳۰۰ درخواست شغلی در سامانه ثبت 
 شــده است. آدرس ســامانه جستجوی شغل

https://shoghl.mcls.gov.ir/ است.

لوازم خانگی  بازار  بررسی 
نشــان می دهد در بخش 
لباسشــویی  و  یخچــال 
کاهش قیمت ها از ۱ تا ۱۰ 
میلیون تومان بوده است و 
در تلویزیون نیز قیمت ها تا 
۶ درصد کاهش پیدا کرده 
اســت، با این وجود هنوز 
مــردم تمایلی بــه خرید 

ندارند.
چند ماهی است که رکود 
خانگی  لــوازم  بــازار  در 
تشدید پیدا کرده و کسبه 
در  اعتباری  فروش های  با 

صدد فــروش محصولات خود هســتند. از آن 
طرف هم تولیدکنندگان تغییری در قیمت های 
خود اعمال نکرده و عملًا کاهش قیمت ها فقط 

در بازار به وجود آمده است.
کســبه معتقدند اگر تخفیف ندهیم نمی توانیم 
محصولات را فروخته و از پس دخل و خرج خود 
بر بیاییم از آن طرف معوقات خریدهای قبلی از 
تولیدکنندگان زمان بر شده و همین امر عاملی 
می شــود تا در ازای تاخیرهــا جریمه پرداخت 
کنیم. بررســی بازار لوازم خانگی نشان می دهد 
در بخش یخچال و لباسشویی کاهش قیمت ها 

از ۱ تا ۱۰ میلیون تومان 
بوده است و در تلویزیون 
نیز قیمت هــا تا ۶ درصد 
کاهش پیدا کرده اســت. 
با این وجــود هنوز مردم 
تمایلی به خرید نشــده و 
انتظار برنامه های  بازار در 
دولت برای رونق معاملات 

است.
تولیدکننــدگان هــم در 
ایــن شــرایط رکــود به 
طرح های فروش اعتباری 
رو آورده اند تا شاید از این 
طریق نســبت به فروش 
محصــولات خود اقدام کنند اما ســود های بالا 
در این طرح ها عاملی شــده تا مردم رغبتی به 
شــرکت و خرید محصولات نداشته باشند و به 
دنبال طرح هایی با ســود کم باشند؛ به همین 
منظور در میان تولیدکنندگان رقابتی در اعلام 
طرح های فروش که برای مشتری جذاب باشد 

به وجود آمده است.
به گزارش تسنیم؛ در حال حاضر در بازار لوازم 
خانگی جنس به وفور یافت می شود اما مشتری 
وجود ندارند و به نوعی همه منتظر ثبات بیشتر 

قیمت ها هستند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار از آغاز همکاری با مجموعه پلیس 
امنیت اقتصادی خبر داد و گفت: بر اســاس تفاهم نامه صورت گرفته 
قرار است با مجرمان بورسی که فرایندهای بسیار پیچیده ای در حوزه 

بازار سرمایه دارند، برخوردهای بسیار جدی صورت گیرد.
مجید عشــقی در مراسم آشــنایی با مفاهیم و کلیات بازار سرمایه 
ویــژه پلیس امنیــت اقتصادی فراجا که در محل ســازمان بورس و 
اوراق بهادار برگزار شد، با اشاره به تفاهم نامه سازمان بورس و پلیس 
امنیت اقتصادی که مهرماه سال جاری به امضا رسید، گفت: همکاری 
نزدیکی با مجموعه پلیس آغاز شده و طبق این تفاهم نامه قرار است با 
مجرمانی که فرایندهای بسیار پیچیده ای در حوزه بازار سرمایه دارند، 

برخوردهای بسیار جدی صورت گیرد.
وی، پیشگیری از تخلفات را اولویت مهم سازمان بورس و اوراق بهادار 
برشــمرد و افزود: در مدیریت حقوقی-انتظامی، اداره ای تحت عنوان 
پیشگیری در این سازمان وجود دارد که وظیفه آن شناسایی جرایم، 
انتقال آن به معاونت های نظارتــی و در نهایت اصلاح رویه و قوانین 

مربوط به تخلف و جرم است.
عشقی عنوان کرد: هیئت رسیدگی به تخلفات نیز پرونده ها و شکایات 

را جمع بندی و علت تکرار تخلف ها را آسیب شناسی می کند.

< پیشگیری از وقوع جرایم و تخلف در بازار سرمایه
وی با تاکید بر اینکه در ســازمان بورس تمامــی رویه ها اصلاح و 
آموزش هــای لازم بــه ذینفعان ارائه و وظایف هر کدام مشــخص 
می شــود، گفت: وقوع برخی تخلفات و جرایم در حوزه شرکت های 
بورســی و اعضای هیئت مدیره آن به یکی از مشــکلات سازمان 
بورس تبدیل شده که تعقیب کیفری آن ها در سازمان و یا محاکم 

انجام می شود.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه بر بحث پیشگیری از وقوع 
جرایم و تخلف در بازار سرمایه تاکید کرد و افزود: با توجه به جمعیت 
حدود ۸۵ میلیون نفری ذینفعان بورس و بازار سرمایه، اهمیت برخورد 
با تخلفات و برخی جرایم که منافع افراد زیادی را به خطر می اندازد، 
قابل توجه اســت چرا که حمایت از حقوق ســهامداران اصلی ترین 

وظیفه ســازمان بوده و بهتر اســت با شــناخت برخی ساختارهای 
مختلف، وظایف خود را به درستی انجام دهیم.

< فعالیت غیرمجاز نهادهای مالی در استان ها
وی تصریح کرد: فعالیت غیرمجاز برخی نهادهای مالی در اســتان ها 
به یکی از جرایم اصلی در بازار ســرمایه تبدیل شــده و شاهد پذیره 
نویسی های عمومی از سوی برخی افراد حرفه ای و یا شرکت هایی در 
استان ها هستیم که بدون مجوز سازمان بورس اقدام به پذیره نویسی 

کرده و منافع مردم را به خطر می اندازند.
عشقی تاکید کرد: پذیره نویسی عمومی تحت هر عنوانی باید با مجوز 
سازمان بورس و اوراق بهادار باشد که با توجه به پرونده های مختلف 
در این زمینه، این سازمان از پلیس امنیت اقتصادی درخواست کمک 

و رسیدگی به این پرونده ها را دارد.

< توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار بر توسعه سرمایه گذاری غیر مستقیم 
در سطح بازار ســرمایه تاکید کرد و گفت: یکی از برنامه های اصلی و 
جدی سازمان بورس، این است که با کمک نهادهای مالی تحت نظارت 
ســازمان و بهره مندی از ابزارهای مالی جدید و همچنین صندوق های 

ســرمایه گذاری، سرمایه گذاری غیر مستقیم در بازار سرمایه را توسعه 
دهد. وی، ایجاد بسترهای لازم به منظور مشارکت مردم در پروژه های 
واقعی و یــا فعالیت های اقتصادی را از دیگر قدامات ســازمان بورس 
برشمرد. عشقی برخورد قانونی با پذیره نویسان متخلف را اقدام مهم دیگر 
سازمان بورس ذکر کرد و توضیح داد: به منظور ایجاد بستر و فضایی امن 
برای سرمایه گذاری های مردم، با پذیره نویسان متخلف برخورد می شود 

تا سهامداران در فضای شفافی سرمایه گذاری کنند.

< مستندسازی پرونده ها
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار در ادامه صحبت های خود به 
تفاهم نامه آموزشی با پلیس اشاره کرد و گفت: پس از دوره آشنایی با 
مفاهیم و کلیات بازار سرمایه ویژه پلیس امنیت اقتصادی، با تشکیل 
گروه های کوچک و تخصصی، روند همکاری و تعامل سازمان بورس 
و پلیس ادامــه خواهد یافت و امید می رود در بحث مستندســازی 

پرونده ها نیز اقدامات قابل توجهی صورت گیرد.
وی بیان کرد: با استفاده از ظرفیت بازار سرمایه می توان تمام اشخاص 
تحت نظارت شرکت های بورسی و نهادهای مالی را که ممکن است 
پرونده هایی داشته باشند بر اساس مستندات به درستی پیگیری کرد. 
البته ناگفته نماند، برخوردهای تخلفاتی از مجازات هایی که در دادگاه 

اعمال می شود، بازدارنده تر است.

< کاهش فعالیت مجرمانه
عشــقی مطرح کرد: در بحث مربوط به تحقیقات مقدماتی و تعقیب 
متهمان نیز همکاری ها باید گســترده تر شود و با ساز و کار روان تر و 

فرایند مشخص تر، روند همکاری ها تسریع یابد.
به گــزارش ایرنا؛ رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار در پایان 
خاطرنشــان کرد: زمانی که متخلفان احساس کنند که به تخلفات و 
جرایم موجود در بازار سرمایه رسیدگی می شود، فعالیت های مجرمانه 
کاهش می یابد و فضای سالم تری با همکاری پلیس امنیت اقتصادی 
در بازار سرمایه ایجاد خواهد شد و مشارکت مردم در سرمایه گذاری ها 

نیز افزایش می یابد.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد

برخورد جدی با مجرمان بورسی 
با همکاری پلیس امنیت اقتصادی

انتقال روزانه ۵۲ میلیون لیتر فرآورده نفتی از منطقه خلیج فارس

بلاتکلیفی دستور اصلاح تامین ارز از »صادرات خود«

شکست رویه رانتی، این بار در حوزه واردات خودرو

راهکار رهایی از بودجه ریزی بدون نفت، درآمدهای پایدار مالیاتی است

معاون اجرایی رئیس جمهور:
قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان از اولویت های مهم دولت است

ثبت بیش از۲۲۱ هزار فرصت شغلی در سامانه جستجوی شغلی

بازار داغ تخفیف در بازار راکد لوازم خانگی



 فرهنگی چهار  شنبه 6 دی 1402    شماره  6754

شرق:سیاستدیرینروسیهبهسادگی
تغییرنمیکند

1-حفظ تمامیت ارضی کشور و دفاع 
از مرزه��ای تغییر ناپذیر ایران یکی از 
مهم تری��ن و ابتدایی ترین وظایف دولت ها اس��ت. 
واکنش جدی و چند وجهی به امضای بیانیه روسیه 
که در این بیانیه به صورت جدی و ما بازای عینی 
می تواند هش��دار جدی به روس��یه باشد که بابت 
خط��ای فاحش روی داده از مل��ت ایران به صورت 
رس��می عذر خواهی کند. احضار سفیر روسیه به 
وزارت خارجه و صدور بیانیه رسمی و اعلام هشدار 
جدی به روسیه هم از اقدامات متعارف دیپلماتیک 

است که باید فوری در دستور کار قرار گیرد.
2-روسیه کشور بد سابقه ای در تاریخ سیاسی ایران 
در 220 س��ال گذشته اس��ت. فرقی هم نمی کند 
روس��یه به دست تزارها اداره شده یا کمونیست ها 
بر روسیه حاکم بوده اند یا اینکه جمهوری یلتسینی 
و پوتینی بر روسیه حکمفرما باشد. در دوره تزاری 
بخش بزرگی از ایران جدا و به روسیه ضمیمه شد. 
در انقلاب مشروطه روس ها و حتی در دوره نصب 
شوس��تر فجایع بزرگی در ای��ران آفریدند و مردم 
رش��ت و تبریز و قزوین را با خشونتی وصف ناپذیر 
روب��ه رو کردن��د. در دوره کمونیس��تی هم به ویژه 
با اش��غال ایران در جن��گ دوم جهانی فرقه های 
تجزیه طلبی را در تبریز و مهاباد تأسیس کردند و 
بر آن بودند تا شمال ایران را به بهانه دریافت امتیاز 
نفت شمال ایران به تجزیه طلبان بسپارند. در دوره 
جنگ هشت ساله تحمیل ش��ده به مردم ایران نیز 
شوروی بزرگ ترین و مهم ترین منبع تأمین کننده 
اس��لحه برای رژیم عراق به رهبری صدام حسین 
بود. در زمان یلتس��ین نیز روس��یه ضعیف اجازه 
ابتکار عم��ل ایران در قفق��از را گرفت و حتی در 
مناسبات ایران و ارمنستان و خطوط انتقال انرژی 
به ارمنس��تان با بازی های روشن و شفاف مانع از 
تقویت نفوذ ایران ش��د. در دوره پوتین نیز روسیه 
پای هر پنج قطع نامه علیه ایران را امضا کرد و در 
نتیجه تحریم های سنگینی بر ایران تحمیل شد. 
ملت ایران در این ایام اگرچه شاهد حذف بخشی از 
این تاریخ جفای روسیه به کشورمان در کتاب های 
درس��ی بوده است که روسیه با امضای بیانیه های 
پی در پی ض��د ایرانی منافع خود را دنبال می کند. 
تنوع بخش��ی روسیه به دوس��تان خود در گستره 
جهانی، بخشی از سیاس��ت های معمول روس ها 
اس��ت و تنگ تر کردن حلقه دوس��تان سیاس��ت 
سال های س��ال ایران؛ در نتیجه کش��وری که در 
مناسبات جهانی تنها است، نیازمند روسیه است 

که شاید در شرایط سخت به کار آید!
3-بازبینی تجارب سیاست خارجی کشور نیازمند 
بهره گیری از خرد جمعی و استفاده از ظرفیت های 
کشور است. این مهم نیازمند بازبینی موانع توسعه 
روابط با دیگر کش��ورها به ویژه کشورهای غربی و 
اروپایی بر پایه منافع ملی است. روسیه نشان داده 
که کشوری نیست که در روزهای سخت بر پیمان 
خود استوار باشد و از ایران دفاع کند. تنوع بخشی به 
کانون های قدرت جهانی که دارای روابط دوستانه 
با ایران هستند، به کش��ور قابلیت مانور بیشتری 
در س��طح بین المللی می دهد و در نتیجه قدرت 
بیش��تری می دهد. در غیر این صورت کش��ور مان 
همچنان نیازمند کمک از کشورهای پیمان شکنی 
است که در روزهای دشوار، منافع خود را حتی به 
قیمت قربانی کردن دیگر کشورها ترجیح می دهند. 
سیاست مداران و روسیه پژوهان و آشنایان با تاریخ 
معاصر ایران، این را به خوبی می دانند که سیاست 
دیرین روس��یه درباره دیگر کشورها از جمله ایران 
به سادگی تغییر نمی کند؛ مگر آنکه در عمل روسیه 
نش��ان دهد که چنین نیست. درباره ایران، روسیه 
به عنوان گام نخس��ت در ترمیم اش��تباهات خود 
باید از ملت ایران بابت امضای بیانیه ضد ایرانی به 
صورت رس��می پوزش خواهی کند. وزارت خارجه 
نیز به ش��یوه های مختلف باید ب��ه صورت جدی 

منافع ملی را مدنظر قرار داده و اقدام کند.

خراسان:راههاینرفتهدرتجارتبااوراسیا
مروری ب��ر ش��کل گیری اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا و پیوستن ایران به 
این اتحادیه نشان می دهد که اقتصاد ایران در حال 
ایجاد ظرفیت جدیدی برای همکاری های تجاری 
است، اما به دلایلی از این ظرفیت نتوانسته در حد 
مورد انتظار بهره برداری کند. حدود 9 سال قبل بود 

که اتحادیه اقتصادی اوراسیا ایجاد شد. 
ای��ن در حالی اس��ت که اقتص��اد اوراس��یا دارای 
محصولاتی اس��ت که می تواند بخ��ش مهمی از 
نیازهای کلی��دی وارداتی ایران را تامین کند و در 
مقابل بازار مناسبی برای صادرات محصولات ایرانی 
باش��د.به عنوان مثال برخی کشورهای عضو این 
اتحادیه جزو صادرکنندگان عمده محصولاتی نظیر 
نهاده های دام و طیور و دانه های روغنی هستند که 
جزو مهم ترین اقلام وارداتی کشورمان است و سهم 
ویژه ای در تامین امنی��ت غذایی دارد و چنان که 
در س��ال های اخیر دیده ایم، اختلال در دسترسی 
کشورمان به این محصولات چه تاثیر مخربی بر روند 
تولید گوشت سفید و قرمز، لبنیات و روغن داشته 
اس��ت. در نقطه مقابل نیز بارها بر نیاز کشورهای 
اوراسیا به ویژه روسیه به محصولات جالیزی ایران و 
همچنین امکان صادرات محصولاتی نظیر خشکبار 

و لوازم خانگی تاکید شده است.
با این ح��ال آخرین آمار از تجارت ایران با اعضای 
اوراس��یا نشان می دهد واردات ما از اعضای اوراسیا 
3.5 برابر صادرات به این کشورهاس��ت. براس��اس 
اع��لام گمرک در 7 ماهه نخس��ت امس��ال، 921 
میلیون دلار صادرات ایران به کش��ورهای اوراسیا 
و در همین مدت 3.3 میلی��ارد دلار واردات ایران 
از ای��ن کش��ورها بوده اس��ت. در حقیقت تجارت 
دوجانبه ایران و اوراس��یا به نفع اوراسیا در جریان 
است. اگرچه واردات برخی محصولات استراتژیک و 

غذایی از این کشورها فرصت مناسبی برای ارتقای 
امنیت غذایی ایران است، اما در مجموع دو مسئله 
مهم پیش روی تجارت ایران با اوراسیاس��ت که 
باید برای آن تدبیر شود. نخست، زیرساخت های 
ناکافی حمل و نقل بین اعضا و دوم، مسئله تسویه 

ارزی تجارت دو طرف.
در زمینه زیرس��اخت های حمل و نقل، مهم ترین 
اقدام می تواند تکمیل راه آهن رش��ت - آس��تارا و 
اینچه برون - گرمسار باشد که بتواند ضمن اتصال 
ریلی بین ایران و آس��یای میانه، این کش��ورها را 
به خلیج فارس و مس��یر کوتاه تر و ارزان تر تجارت 
دریایی با جنوب و جنوب ش��رق آسیا برساند. لذا 
ت��لاش جدی تر ب��رای اجرایی ش��دن برنامه های 
توسعه این خطوط ریلی و تقویت ناوگان ترانزیتی 
و زیرس��اخت های جاده ای در این ارتباط ضروری 

است.
در زمینه تسویه تجارت دو کشور، پیمان های پولی 
دوجانبه و تهاتر مهم ترین مس��یر اس��ت، اما باید 
دقت داش��ت که اتکا به تسویه با درهم امارات که 
مهم ترین ضعف نظام ارزی کش��ور در حال حاضر 
است، اثر خود را بر تجارت کم جان ایران و اوراسیا 
نیز گذاشته اس��ت. عبور از این وابستگی مستلزم 
ش��کل گیری یک نظام تس��ویه ارزی بین ایران و 
اعضای اوراسیاست که باید برای آن روی ارز واسط 

و روش هایی از جمله تهاتر فکر جدی کرد.
در ه��ر حال تجارت با اوراس��یا، فرصتی اس��ت 
که نبای��د از دس��ت داد و در آن دچار انفعال و 
روزمرگی ش��د. باید فراتر از دستگاه های متولی 
از وزارتخانه ه��ای خارجه، صمت، اقتصاد و راه و 
شهرسازی و بانک مرکزی، متولی مشخصی برای 
این موضوع ایجاد شود تا بتواند همه دستگاه های 
داخلی را پای کار بیاورد و تجارت ایران با اوراسیا 

را به جایگاهی مطلوب برساند.

قدس:پرعقابآمریکایی
درچلهکمانفلسطینی

س��ه روز پی��ش ب��ود ک��ه گردان ه��ای 
القسام)شاخه نظامی حماس( اعلام کرد 
با استفاده از موشک های 2 تنی آمریکایی که رژیم 
صهیونیستی به سمت منازل غیرنظامیان شلیک 
کرده بود، توانسته پنج تانک اسرائیلی را منهدم کند 
و سرنوشت دردناکی برای سرنشینانش رقم بزند. 
قسمت جذاب ماجرا مثل همیشه، مستندنگاری 
و انتش��ار ویدئویی از مراحل انجام این پروژه بود. 
پروژه ای با عنوان »السبیل« که سال ها بود توسط 
واحد رزمی مهندسی مقاومت با جمع آوری بمب ها 
و خمپاره های عمل نکرده از دریا و خشکی انجام 
می شد. خمپاره های سنگین وزنی که باید با ظرافت 
از دل دری��ا یا منازل غیرنظامیان بیرون کش��یده 
می شدند تا بعدها در ساخت موشک های مقاومت 

به کار گرفته شوند. 
احتمالاً مهم ترین دلیل عصبانیت صهیونیست ها از 
انتشار این ویدئو نیز باید همین باشد که هیچ وقت 
فکر نمی کردند، مطابق این ویدئو، مقاومت بتواند 
در باریکه غزه گلوله های 155 میلیمتری توپخانه  
این رژیم را در س��اخت موشک هایی به کار بگیرد 
که به واسطه آن بعدها بتواند تل آویو را زیر حملات 
راکتی اش قرار دهد. عجیب ترین قسمت این ویدئو 
اما استخراج گلوله های ناو بریتانیایی بود که در سال 
1917 و در خلال جنگ جهانی اول در س��واحل 
دیر بلح غرق شده بود. این یعنی مقاومت فلسطین 
داشت سوخت موشکش را از خمپاره ای می گرفت 
که قدمتش از تاریخ شکل گیری رژیم صهیونیستی 

بیشتر بود. 
القسام فاش کرد نتایج پروژه »السبیل« و استفاده 
از گلوله های عمل نکرده در موش��ک هایش برای 
اولین بار در سال 201۸ و حمله به مواضع نظامی 
اشغالی در عسقلان به کار گرفته شده بود و اینکه 
استفاده از خمپاره های عمل نکرده در همان زمان 
نقش پررنگی در افزایش برُد موشک ها و کمک به 

پایداری آتش مقاومت داشته است. 
قصه سه روز پیش یعنی منهدم کردن پنج تانک  
و همچنین خودروهای نظامی رژیم صهیونیستی 
با آنچه از بمب 2تن��ی عمل نکرده آمریکایی از 
منازل غیرنظامیان استخراج شده بود، عجیب مرا 
به یاد داستان تحسین شده »پر عقاب« حبیب 
احم��دزاده انداخت. پروژه »الس��بیل« مقاومت 
فلسطین در غزه، مو به مو شبیه قصه ای بود که 
حبی��ب احمدزاده به عنوان یک رزمنده نوجوان 
از یک ش��هر محاصره ش��ده یعنی آبادان روایت 
کرده بود. قص��ه ای که در خلال جنگ 22 روزه 
و حمله اس��رائیل به غزه و محاصره این باریکه، 
ب��ه نظریه پردازان جهان ارس��ال ش��د و با پیام 
تمجیدآمیز نوام چامس��کی نی��ز در همان زمان 
همراه ش��د. خواندن و مرور این داس��تان کوتاه 
در این روزها، ناخودآگاه قصه این روزهای غزه را 
در خاطر پررنگ می کند. قصه ای که می شود به 
ج��ای »آبادان« در محاصره، »غزه« را به جایش 
گذاشت و به جای دیده بان ایرانی، رزمنده شجاع 
فلس��طینی را به جایش نشاند که این طور سرباز 
اس��رائیلی را خطاب قرار می دهد:» اگر به گلوله 
اول رسیدی به دقت نگاه کن! چه می بینی؟ بله، 
یکی از گلوله های خودتان… اشتباه نکن… از 
ش��ما به غنیمت نگرفتیم. با دقت بیشتری نگاه 
کن! یکی از ده ها گلوله ای است که بر سر ما فرود 
آورده ای��د. و از معدود آن ها ک��ه هر روز منفجر 
نمی شوند. تنها کافی اس��ت از دل خاک بیرون 
کش��یده شوند، ماس��وره به حالت ضامن قبل از 
شلیک در اید و فشنگ پرتاب با یک پوکه  از نیم 
بریده شده  کالیبر 50 تعویض شود… و بعد…

س��ه گلوله در روز بدست  می آید. سه گلوله ای که 
تا دیروز در دس��تان شما بود و امروز در دستان ما. 
راس��تی آرم پرچم ش��ما عقاب است! شاید همان 
عقاب معروفی که باور کرده بود امروز همه  ش��هر 

و دیار ما زیر پر و بال او است.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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موس��یقی ارمنی سابقه ای چند هزار س��اله دارد. دودوک به عنوان 
یک س��از ارمنی، دارای سابقه ای کهن اس��ت که به حدود 1200 
سال پیش از میلاد، یعنی تقریبا 3200 سال قبل، برمی گردد. نمونه 
دیگر، سنج هایی هستند که به قرن هفتم پیش از میلاد، تعلق دارند 
و در منطقه ای به نام کارمیر بلور )تپه قرمز( که به آن تیشبانی نیز 
می گویند، در ارمنس��تان، کشف شده است. هدف از این یادداشت، 
البته بررسی این قدمت نیست، بلکه صرفا به نقش و تاثیر ایرانیان 
ارمنی در پیش��رفت، رش��د، بلوغ، بالندگی و پویایی هنر موسیقی 

ایران در دوران معاصر پرداخته خواهد شد.

*یحییتارسازوارتقاکیفیتساختتاردرایران
هوهانس آبکاریان معروف به »استاد یحیی تارساز« را به عنوان یکی 
از نخس��تین س��ازندگان حرفه ای  آلات و ادوات موسیقی در ایران 
می شناسند که از همان ابتدای کار، روند کیفی ثابت و مستمری را 
برای کار خود در نظر گرفت و بیش��ترین تلاش را برای بهتر شدن 
فرآیند س��اخت و در نتیجه، بهب��ود کیفیت تار به کار برد. کیفیت 
کار این اس��تاد به گونه ای بود که تارِ یحیی را اشرف تارها و صدای 
آن را یکی از بهترین صداهای س��اطع ش��ده از ساز تار می دانند و 
این واقعیت، به صورت مکرر در منابع مختلف آمده اس��ت. انتخاب 
چوب، طرز ساخت کاسه، شیوه نصب دسته به کاسه، نسبت اندازه 
دسته به کاسه و همچنین تراش داخل کاسه در تارهای ساخت او، 
بسیار دقیق و حساب شده بوده است. در منابع، نقل شده است که 
در سال 1312 یعنی دو سال پس از فوت وی، تارِ یحیی حدود ۴0 
تومان قیمت داشته و این در حالی است که سایر تارهای حرفه ای 
15 تومان و تارهای دارای کیفیت پایین بین 3 تا 5 تومان بوده اند. 
اس��تاد یحیی که در منابع گوناگون، تاریخ تولد او 125۴ یا 1255 
در اصفهان ذکر شده است، طی عمر حدود 5۶ سال خود، تارهای 
بس��یار مرغوب و ش��اخصی را تقدیم جامعه هن��ری کرد و فرآیند 
ساخت تار را بهبود بخشید و سرانجام نیز در شهر زادگاهش، چشم 

از جهان فروبست.

*سلسلهرهبرانارکسترازقاجارتادهههایمعاصر
اولین ارکس��تر نظام در زمان قاجار توس��ط س��رتیپ س��وقومون 
سیمونیان، معروف به »سلیمان خان«، تاسیس شده است. اهمیت 
ای��ن موضوع از آن جهت اس��ت که منابع معتب��ر، عمدتا از چهار 
ارکس��تر مهم در زمان قاج��ار یاد می کنند ک��ه حکومت وقت به 
نوعی در تاس��یس یا تامین هزینه های آنها نقش داشته است. این 
چهار ارکس��تر عبارتند از ارکستر نظام، ارکستر دارالفنون، ارکستر 
سلطنتی و ارکستر هنرستان عالی موسیقی. بنابراین، یکی از چهار 
ارکستر مهم دولتی در زمان قاجار توسط »سلیمان خان« تاسیس 
ش��ده است. لازم به ذکر است که »هنرس��تان عالی موسیقی« در 
زمان قاجار به نام »مدرس��ه موزیک« تاس��یس شد و بعدها نام آن 
به »مدرسه موس��یقی دولتی«، سپس »هنرستان موسیقی« و در 
نهایت »هنرس��تان عالی موس��یقی« تغییر کرد. لِ��وُن گریگوریان 
نیز در ردیف اولین های موس��یقی در ایران اس��ت. او برای بار اول 
در کشور، ارکستر سمفونیک تش��کیل داد و آثار مشهور متعددی 
را ب��ه روی صحنه برد ک��ه از آن جمله می توان به اپرای مش��هور 
»آنوش« که تصنیف آهنگساز شهیر ارمنی »آرمن تیگرانیان« است 
و لیبرتوی آن، بر اس��اس اثری به همین نام از ش��اعر و نویس��نده 
معروف ارمنی »هوهانس تومانیان« اشاره کرد. لوُِن گریگوریان که 
متولد 12۶5 در تبریز بود، مقدمات موس��یقی را تا سطح متوسط 
در زادگاهش آموخت و س��پس برای ادامه تحصیل به شهر تفلیس 
رفت و نزد »واسیلوف« ویولونیست مشهور روس، تعلیم دید و بعد 
از آن، تحصیلات خود را در شهر بروکسل ادامه داد و پس از پایان 
تحصیلات، مجددا به تفلیس برگش��ت و مدت��ی را نیز در آنجا به 
کسب تجربه بیش��تر در زمینه موسیقی سپری کرد و سرانجام به 

شهر زادگاهش، بازگش��ت. وی ارکسترها و گروه های کُر متعددی 
را در ش��هرهای رش��ت و تبریز تش��کیل داد و در این دو ش��هر به 
تدریس موس��یقی پرداخت و س��رانجام در س��ال 133۶ در تهران 
درگذش��ت. روبنِ گریگوریان نیز از بزرگان موسیقی کشور و فرزند 
خلف پدرش، لوُِن گریگوریان بوده است. وی در سال 129۴ زمانی 
که پدرش برای بار دوم، چند س��الی در تفلیس سکنی گزیده بود، 
ب��ه دنیا آمد و در س��ال 129۶ به همراه پدر ب��ه تبریز رفت. روبن، 
دانش آموختۀ هنرستان عالی موسیقی در تهران بود و بعدها، خود، 
مدیر همین هنرس��تان عالی ش��د. وی رهبری ارکستر سمفونیک 
تهران و کفالت اداره موس��یقی کشور را برعهده داشت و مدتی نیز 
نوازنده و کنسرت مایستر ارکستر سمفونیک شهر بوستون در آمریکا 
بود. روبن گریگوریان در س��ال 1370 در بوستون درگذشت. روبن 
گریگوریان، نخستین فردی اس��ت که بسیاری از ترانه های محلی 
ایران را از اقصی نقاط کشور، جمع آوری کرده و برای چهار صدا به 
منظور اجرای گروه کُر تنظیم کرده است. هرایر گالستیان، از جمله 
کسانی اس��ت که در جمع آوری این ترانه ها با وی همکاری داشته 
است. روبن گریگوریان از آهنگساز شهیر ارمنی »آرام خاچاطوریان« 
تاثیر پذیرفته بود اما سبک خاص خود را برای آهنگسازی و تنظیم 
داشت. وی مقالات و کتاب های بسیاری را نیز در زمینه موسیقی به 

رشته تحریر درآورده است.

*پدرترانهسازینوینایران
واروژان هاخباندی��ان با نام هنری »واروژان« از آهنگس��ازان بزرگ 
کشور و یکی از بنیانگذاران موس��یقی پاپ در ایران است. واروژان 
ک��ه متول��د 1315 در قزوین بود، در هنرس��تان عالی موس��یقی 
ته��ران تحصیل ک��رد و از دانش و تجربیات اس��اتید بزرگی مانند 
روبِ��ن گریگوریان، بهره فراوانی ب��رد. وی در طول عمر کوتاه خود، 
آهنگسازی حدود 25 فیلم سینمایی و چندین مجموعه تلویزیونی 
از جمله سریال »سلطان صاحبقران« به کارگردانی علی حاتمی را 
به انجام رساند. واروژان در سال 135۶ در تهران، زمانی که در اوج 
خلاقیت بود، به علت س��کته قلبی، چشم از جهان فروبست. منابع 
معتبر مختلف از وی با عناوینی مانند »پدر ترانه سازی نوین ایران« 
یاد کرده اند. گورگن مُوسسیان به عنوان یکی از موفق ترین رهبران 
گروه کُر در کشور شناخته می شود. وی که متولد 1321 در همدان 
بود، در زمان های مختلف، رهبری گروه کُر صدا و س��یما، رهبری 
گروه کُر ارکس��تر سمفونیک تهران و همچنین چند گروه کُر دیگر 
را ب��ر عهده داش��ت. او زحمات فراوانی برای گروه های کُر کش��ید 
و در دوران وی، یکی از حرفه ای ترین گروه های کُر تش��کیل ش��د. 
گورگن موسس��یان در سال 1393 در شهر لس آنجلس درگذشت. 
لوریس چکناوریان که احتمالا بیشتر خوانندگان این مقاله، وی را 
می شناسند و حداقل با برخی آثار ارزشمند او آشنا هستند، متولد 
131۶ در بروجرد اس��ت. وی در آکادمی موس��یقی وین، دانشگاه 
موتس��ارتیوم زالتسبورگ و دانشگاه میشیگان به تحصیل موسیقی 
پرداخت و در س��ال های مختلف، ارکسترهای بسیاری را در ایران، 

اتریش، انگلیس، آمریکا و ارمنستان، رهبری کرده است. وی علاوه 
بر آنکه رهبر ارکس��تر بسیار موفقی در عرصه بین المللی است، در 
زمینه آهنگس��ازی نیز بس��یار موفق عمل کرده و آثار بس��یاری از 
جمله تعداد قابل توجهی اپرا، باله، س��مفونی، اوراتوریو، س��وئیت، 
کنسرتو و موسیقی فیلم تالیف کرده است. چکناوریان با وجود این 
که فرصت های بسیاری برای مهاجرت داشته اما همواره خدمت به 
فرهنگ و هنر کشور را ترجیح داده است. اپراهای رستم و سهراب، 
رستم و اس��فندیار، پردیس و پریسا، سیاوش، ضحاک و همچنین 

اپرای شمس و مولانا از آثار لوریس چکناوریان هستند. 
آندره گالستیان، پژوهشگر موسیقی در ادامه یادداشت خود در ایرنا 
نوش��ته است: در انتها لازم اس��ت از چند استاد دیگر نیز یاد کنم. 
مگردوم کاراپتیان، از اولین رهبران ارکس��تر در کشور بود و اولین 
ارکستر سازهای زهی را در ایران و در شهر اصفهان، تاسیس کرد. 
گوهار آبیان، اولین بانوی فارغ التحصیل هنرس��تان عالی موسیقی 
تهران بود که بعدها فعالیت های بسیاری در زمینه موسیقی داشت. 
نیکول گالاندریان از آهنگسازان برجسته بود؛ به گونه ای که برخی 
منابع ذکر می کنند که حدود 500 قطعه موسیقی ساخت یا تنظیم 
کرد و برخی منابع دیگر، این تعداد را حدود 1000 قطعه می دانند. 
اپرت  »پروانه« و اپرت »چوپان« از آثار گالاندریان اس��ت. او سال ها 
به تدریس موسیقی نیز اشتغال داشت. هامبارتسوم گریگوریان نیز 
سال ها به تدریس موسیقی اشتغال داشت و در منابع مختلف آمده 
اس��ت که وی بیش از 200 قطعه موس��یقی نوشت یا تنظیم نمود 
و اکث��ر آنه��ا را نیز اجرا کرد و علاوه بر بحث موس��یقی، در زمینه 
مطبوعات نیز فعال بود و از موسس��ان روزنامه ارمنی زبان »آلیک« 
در ایران به ش��مار می رود. امانوئ��ل ملیک اصلانیان که تحصیلات 
موسیقی خود را در آلمان به انجام رساند، از آهنگسازان مشهور و از 
پیانیست های صاحب سبک و همچنین از استادان موسیقی دانشگاه 
تهران و هنرستان عالی موسیقی بود. ایوان گالامیان به عنوان یکی 
از تاثیرگذارترین مدرسان ویولن در قرن بیستم شناخته شده است 
که ش��هرتی جهانی داش��ت؛ به گونه ای که تعدادی از بزرگ ترین 
ویولونیست های جهان، نزد وی تعلیم دیده اند. واهیک خوجایان که 
دوستانش او را »واهه« صدا می کردند، از دانش آموختگان هنرستان 
عالی موسیقی در زمان مدیریت روبیک گریگوریان بود، وی بعد از 
فارغ التحصیلی به ایتالیا رفت و تحصیلات خود را ادامه داد، سپس 
به ایران بازگشت و پایه گذار نخستین ارکستر رادیوی ملی ایران شد 
و طی زمان های گوناگون، رهبری ارکسترهای مختلف در داخل یا 
خارج از کش��ور را بر عهده داش��ت. آندره آرزومانیان از آهنگسازان 
شهیر و پیانیست های سرش��ناس کشور بود، وی سبکی خاص در 
نواختن پیانو داش��ت و آهنگساز فیلم های سینمایی متعددی بوده 
اس��ت. رافائل میناسکانیان نیز از پیانیست های مشهور کشور است 
که سال های طولانی به امر آموزش موسیقی پرداخته است. وارطان 
س��اهاکیان از دانش آموختگان دانش��کده هنرهای زیبای دانشگاه 
تهران و دارای مدرک درجه یک هنری اس��ت. وی در دانشگاه های 
مختلف به تدریس موسیقی پرداخته است و آهنگسازی فیلم های 
سینمایی و همچنین ترجمه کتاب را نیز در کارنامه حرفه ای خود 
دارد. رازمیک اوهانیان از آهنگس��ازان، رهبران ارکس��تر و رهبران 
گروه کُر پرکار و معروف کش��ور اس��ت که دارای گواهینامه درجه 
یک هنری ایران و همچنین مدال »مُوس��س خورناتس��ی« اس��ت 
که عالی ترین نش��ان فرهنگی ارمنستان محسوب می شود. لوریس 
هُویان از نسل نسبتا جوان و خوشنام آهنگسازان، رهبران ارکستر، 
رهبران گ��روه کُر و همچنین نوازندگان ارمنیان ایرانی اس��ت که 
س��ابقه تدریس موس��یقی در چندین دانش��گاه را دارد و بنیانگذار 
چندین ارکس��تر و گروه کُر است. س��رژیک میرزائیان نیز از نسل 
موسیقی دانان نسبتا جوان ارمنی ایرانی است که تا کنون، آثار زیبا 
و ماندگاری را به وجود آورده و رهبر ارکستر و رهبر گروه کُر موفق 

و با استعدادی است.

 نقش  ارامنه در پیشرفت موسیقی ایران

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 »کلونی« »پسران در قایق« را به تصویر کشید وقتی دائم در حال قضاوت هستیم
 ش��هروز آقایی پ��ور بازیگر 
و  »اعتراف ه��ا  نمای��ش 
»اعتراف ها  گفت:  دروغ ها« 
و دروغ ه��ا« اولی��ن بار در 
س��وی  از  کتاب��ی  قال��ب 
کارگردان  محسنی،  پیمان 
برای من فرس��تاده ش��د و 
در ادام��ه پ��س از خواندن 
درنگ  ب��دون  نمایش��نامه 
ب��ازی در ای��ن نمای��ش را 
قبول کردم زیرا نمایشنامه 
و کاراکتر پیشنهادی دارای 

ویژگی ه��ای جذابی برای من ب��ه عنوان بازیگر 
بود. این بازیگر در بخش دیگری از س��خنانش 
خاطرنشان کرد: چهار کاراکتر مجزا در موقعیت 
خاص��ی منتظر اعدام هس��تند و تماش��اگری 
ک��ه قاضی اس��ت از جذابیت ه��ای این نمایش 
اس��ت. چه��ار مونولوگ برای چهار ش��خصیت 
مجزا می توانست به خسته کننده بودن نمایش 
بی انجامد اما با ارتباط کاراکترها در نمایشنامه، 
تعلیقی ایجاد شد که تماشاگر تا انتها با نمایش 
همراه شود. این بازیگر تئاتر تاکید کرد: نمایش 

از چه��ار مونول��وگ ب��ه 
یک قصه تعلیقی جذاب 
تبدی��ل ش��ده ک��ه هر 
ش��خصیت ای��ن نمایش 
از یک طبق��ه اجتماعی 
اس��ت. به گ��زارش ایرنا، 
ای��ن هنرمن��د در ادامه 
کرد:  بی��ان  اظهارات��ش 
تجربه قضاوت تماشاگر را 
سال های قبل دیده بودم 
که تماشاگر پس زده بود 
ام��ا کارگردان در این باره 
پیش بین��ی درس��تی داش��ت. ما دائ��م درحال 
قضاوت کردن هس��تیم چه یک مسابقه فوتبال 
را ببینیم یا یک اتفاق اجتماعی یا حتی تصمیم 
یک دوست برای زندگی اش را قضاوت می کنیم. 
جال��ب اس��ت در عین اینکه همیش��ه در حال 
قضاوت هس��تیم در فضای مج��ازی می گوییم 
همدیگر را قضاوت نکنیم. تجربه قضاوت توسط 
مخاطب هوشمندانه بود و تماشاگر تا لحظه آخر 
موقعیت شخصیت ها را تحلیل می کند تا به زعم 

خود به قضاوت درستی برسد. 

ب��راون«   »دنی��ل جیم��ز 
نویس��نده کتاب »پس��ران 
قایق« می گوید »جورج  در 
کلونی« ب��ا کارگردانی خود 
موفق ش��د تا روح داستان 
»پس��ران در قای��ق« را به 
تصویر بکشد. این نویسنده 
اقتب��اس از کتابش با جورج 
کلون��ی »کاریزماتی��ک« را 
یک س��فر تمام عیار خواند. 
ب��راون«  جیم��ز  »دنی��ل 
آوردن  گف��ت  همچنی��ن 

»پسران در قایق« به پرده های بزرگ فرآیندی 
چند دهه ای بود، اما ارزش انتظارش را داش��ت. 
»براون« س��ال ها وقت صرف تحقیق و نوشتن 
این گزارش که س��ال 2013 منتش��ر شد کرد 
تا گ��زارش بی نقصی از تیم افس��رده دانش��گاه 
واشینگتن که از ورزشکاران آماتور به مدال آوران 
طلای المپیک بدل ش��دند،  ارائ��ه کند و حالا 
معتقد اس��ت جورج کلونی به عنوان کارگردان، 
عدالت را در کارش رعایت کرده اس��ت. »کالوم 
ترنر« بازیگر فیلم »جانوران ش��گفت انگیز« در 

این فیل��م در نقش »جو 
می کند؛  ب��ازی  رنت��ز« 
فردی که در نوجوانی از 
سوی پدر و نامادری اش 
رها ش��ده ب��ود. همانند 
کتاب، فیلم هم داستان 
از  را  چالش برانگیز آن ها 
تلاش شان  فروتنانه  آغاز 
تا رس��یدن ب��ه المپیک 
آلم��ان  در  ک��ه   193۶
نازی ها  اش��غال  تح��ت 
دنب��ال  ش��د،  برگ��زار 
می کن��د. »کلون��ی« از همان ابتدا ب��ا »براون« 
مشورت کرد. به گزارش مهر، »براون« می گوید: 
او در واق��ع هم��ان وقتی که ب��رای کارگردانی 
فیل��م قرارداد امضا ک��رد، با من تماس گرفت و 
گفت وگویی طولانی داش��تیم. گرچه کارگردان 
هنگام فیلمب��رداری در س��ال 2022، براون را 
به صحنه فیلمب��رداری در بریتانیا دعوت کرد، 
نویس��نده به دلیل افزایش ش��یوع کرونا در آن 
زمان این کار را نکرد؛ با این حال بعدا با کلونی 

به تماشای فیلم نشست. 

نمایش »کمدی مرد کُمُدی« به طراحی، نویسندگی و کارگردانی 
آرمان طیران، دراماتورژی ندا صالح نژاد و تهیه کنندگی سیاوش 
عباس��ی از روز یکش��نبه دهم دی، هر شب ساعت 19 در سالن 
ش��ماره 3 پردی��س تئاتر ش��هرزاد روی صحنه م��ی رود. حامد 
رحیم��ی نصر و مرج��ان آقانوری در این اثر نمایش��ی به ایفای 
نقش پرداخته اند. در خلاصه داس��تان این نمایش که در سبک 
گروتس��ک و کمدی تولید شده، آمده است: »دکترم میگه خبر 

برای من سمه!«/مهر

اک��ران مس��تند سیاس��ی و تاریخ��ی »ف��رار از قص��ر« ب��ه 
کارگردان��ی احس��ان عمادی و تهیه کنندگی حس��ام اس��لامی 
از ام��روز ۶ دی در گروه س��ینمایی هنر و تجربه آغاز می ش��ود. 
»ف��رار از قص��ر« یک مس��تند تاریخی و سیاس��ی بلند اس��ت 
 ک��ه ب��ه ماجرای ف��رار رهب��ران ح��زب ت��وده از زن��دان قصر 

می پردازد./برنا 

تازه ترین کنس��رت ارکس��تر »آلنام« به رهب��ری وحید علی پور 
و خوانندگی مس��عود امیر س��پهر و مجید عصری روز بیس��ت 
و شش��م دی در ت��الار وحدت ته��ران برگزار خواهد ش��د. این 
ارکس��تر قرار اس��ت برای دومین بار در سال جاری در قالب یک 
کنسرت موسیقی آذربایجانی روی صحنه برود. حسین آویژگان 
مدیر ارکس��تر، دانیال جورابچی، کنسرت مایستر، محمد مطلق 
سولیست کلارینت و محمدرضا عرفانی سولیست کمانچه دیگر 

اعضای گروه اجرایی کنسرت را تشکیل می دهند./مهر 

س��ریال »بانوی عمارت« ب��ه کارگردانی عزی��زالله حمیدنژاد از 
امروز چهارش��نبه، ۶ دی ماه هرش��ب س��اعت 22 از ش��بکه ای 
فیل��م پخش خواهد ش��د. »بان��وی عمارت« اولین ب��ار آذر 97 
از ش��بکه س��ه س��یما ب��ه روی آنتن رف��ت. »بان��وی عمارت« 
 داس��تانی عاش��قانه در مقطع��ی از تاری��خ قاج��ار را روای��ت 

می کند./ایسنا

روز گذش��ته 5 دی در گال��ری ابوالفض��ل عال��ی ح��وزه هنری 
نمایشگاهی با عنوان »سه رخ« افتتاح شد که شامل 9 مجسمه 
علی اصغر یوزباش��ی، 5۶ اثر نقاش��ی و طراحی از ناصر سیفی و 
۴۸ پوس��تر، تصویرسازی و جلد کتاب از سید حمید شریفی آل 
هاشم بود. محمدعلی رجبی، حسین عصمتی، مرتضی گودرزی 
دیباج، علی وزیریان، امیرحسین عالی، عباس خسروی و حسین 
یوزباش��ی در این رویداد حضور یافتند. این نمایشگاه تا 12 دی 

ماه ادامه خواهد داشت./ایلنا 

نمایش »مرگامرگ« به نویس��ندگی مریم یاسین زاده و طراحی 
بهرام عباس��ی فرد و کارگردانی مشترک این دو، از یکشنبه دهم 
دی ماه در س��الن اصلی تالار مولوی به تهیه کنندگی احس��ان 
 حاج��ی پور روی صحن��ه خواهد رفت. ای��ن نمایش که یک اثر 
لابراتوری اس��ت پس از حدود سه س��ال تمرین آماده اجرا شده 

است./ایسنا

 »آلنام« در تالار وحدت 

»بانوی عمارت« در تلویزیون

 »سه رخ« در حوزه هنری

»مرگامرگ« در »مولوی« 

 »کمدی مرد کُمُدی« در »شهرزاد«

»فرار از قصر« در سینما
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کارشناس اقتصادی گفت: ارز ارزان ما را به واردات وابسته می کند 
و کشــور را از تولیدات داخلی که می تواند جایگزین واردات شود، 

باز می دارد.
در میز اقتصاد موضوع تثبیت یا شناوری نرخ ارز مورد بحث و گفتگو 
قرار گرفت و درودیان و غلامی کارشناســان اقتصادی به سوالاتی 

پاسخ دادند.
درودیان گفــت: از دو وجه می توانیم به تثبیــت ارز یا به عبارتی 
ارزان سازی ارز نگاه کنیم. یک مورد اینکه به لحاظ اقتصادی اقدام 
درســتی اســت یا خیر و مورد بعد اینکه این کار برای کشوری در 
شــرایط ما ممکن است یا خیر. کارکرد اصلی ارز در اقتصاد واردات 
کالا و خدمات اســت. ارز ارزان به معنای دامــن زدن به تقاضای 
کالایی است که در خارج از کشور وجود دارد که در نهایت ساختار 

اقتصاد را تضعیف می کند.
او ادامــه داد: اقتصادی که حتی در شــرایط تثبیت ارز، ۱۵ درصد 
تورم دارد به این معناســت که ارز نسبت به دیگر کالاها و خدمات 
ارزان می شود و تقاضا به سمت کالاها سرازیر شده و منابع ارزی کم 
می شود. اساسا تثبیت ارز با اقتصاد کشور ما به ویژه در شرایط فعلی 
غیرممکن است. اقتصاد ما در شرایط تنش ارزی است و اقتضای این 

وضعیت به صورت طبیعی، ارز تثبیت شده نیست.
غلامی در ادامه اظهار کرد: تثبیت یک انتخاب نیســت و یک الزام 
اســت. ارز متغیری است که مستقیما در سفره مردم اثرگذار است. 
تثبیت نرخ ارز باعث خواهد شد که جلوی نوسانات گرفته شود. در 

طــرف تقاضا ارز، اگر قیمت بالا برود، قیمت همه کالاهای وارداتی 
متناسب با آن بالا می رود و مستقیما روی بالارفتن تورم تاثیرگذار 
اســت. در طرف عرضه ارز صادرات داریم که تابع تولید اســت و با 

افزایش نرخ ارز افزایش پیدا نمی کند.
درودیان در پاسخ به دیگر کارشناس اقتصادی گفت: ما همانطور که 
نباید تثبیت ارز انجام دهیم، نرخ ارز بازار هم نمی توانیم رها کنیم. 
به نســبت سال ۹۰ دسترســی ارزی ما کم شده است و به میزان 
گذشــته ارز نداریم. این موضوع در نرخ ارز بازار آزاد خود را نشان 
می دهد و اقتضاعات خود را به اقتصاد تحمیل می کند. ما باید رفتار 
نــرخ ارز بازار آزاد را در کنترل بگیریم. اگر ارز را در نرخ های پایین 
تثبیت کنیم، منابع ارزی از دست می رود و امکان کنترل بازار آزاد 

را از دست می دهیم.
غلامی در این خصوص گفت: این موضوع درســت اســت، اما اگر 
نرخ ارز تثبیتی نداشــته باشیم یک طرف ماجرا فروپاشی اقتصاد و 
از دســت رفتن ذخایر و منابع کشور است. ما هیچ زمانی در کشور 
تثبیت نداشته ایم و در حال حاضر چند نرخ ارز داریم، در حالی که 
باید نرخی را انتخــاب کنیم که رفاه اجتماعی را افزایش دهد. ۲۰ 
میلیارد دلار تقاضای ارزی کالای قاچاق وجود دارد که باید جلوی 
آن گرفته شــود و در حال حاضر عزمی بــرای آن وجود ندارد. ۱۰ 
میلیارد دلار خروجی ســرمایه داریم کــه باید جلوی آن با پیمان 
ســپاری گرفته شــود. به نظر من نرخ ارز باید باید ۱۲ تا ۱۸ هزار 

تومان تثبیت شود.
درودیان نیز گفت: ارز ارزان بیشــتر باعث خروج سرمایه می شود و 
یکی از علل اینکه ارز نمی تواند ارزان باشد همین است. اینکه بگویم 
با نظارت و کنترل می توانیم جلوی این موضوع را بگوییم درســت 
نیست. هیچ نرخ ارزی را نمی توان مشخص کرد مگر در بازاری که 

واردکننده ها و صادرکننده ها وارد تبادل می شوند.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ او افزود: هرچقدر سعی کنیم 
اگــر ارز را ثابت نگه داریم، چون مصارف و متقاضی برای آن ایجاد 
می شود، نیازمند منابع می شویم. کشورهایی که ارز را تثبیت کردند، 
کشورهایی هستند که دسترسی خوبی به منابع خارجی داشتند. ارز 
ارزان ما را به واردات وابسته می کند و از تولیداتی داخلی که می تواند 

جایگزین واردات شود، باز می دارد.

وزیر راه و شهرسازی از تلاش این وزارتخانه، قرارگاه خاتم الانبیا)ص( 
و استانداری سیســتان و بلوچستان برای تکمیل راه آهن چابهار- 

زاهدان و بهره برداری از آن در سال آینده خبر داد.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی در حاشــیه سفر به استان 
سیســتان و بلوچستان و در جمع خبرنگاران با اشاره به افتتاح ۹۶ 
کیلومتر راه اصلی از کریدورهای بزرگراهی در این استان اظهار کرد: 
تکمیل کریدور نوار ساحلی جنوب کشور به طول ۱۸۵۰ کیلومتر 
یکی از پروژه های محوری وزارت راه و شهرسازی در راستای توسعه 

دریا محور در دولت سیزدهم است.
وی افزود: قطعه ۵۸ کیلومتری از نوار ساحلی که افتتاح شد بخشی 
از این کریدور بزرگراهی در جنوب کشــور اســت که تقدیم مردم 
شریف استان سیســتان و بلوچستان شــد و به طور حتم توسعه 

اقتصادی استان را به همراه دارد.
وزیر راه و شهرســازی در ادامه به افتتــاح ۳۸ کیلومتر از کریدور 
بزرگراهی جنوب- شمال شرق واقع در استان سیستان و بلوچستان 
اشــاره کرد و گفت: این اقدام در راستای تکمیل کریدور شمال به 
جنوب کشور است که در مجموع ۹۶ کیلومتر راه اصلی به راه های 

استان اضافه شد.
بذرپــاش ارزش این ۹۶ کیلومتر که افتتاح شــد را ۳ هزار میلیارد 
تومان عنوان کرد و گفت: در سطح استان بیش از ۲۱۰۰ کیلومتر 
راه اصلی به غیر از راه های روســتایی در دســتور کار قرار دارد که 
۱۸۵۰ کیلومتر آن به بهره برداری رســیده است، بخشی در مراحل 
مختلف پیشرفت قرار دارند که ۹۶ کیلومتر آن به بهره برداری رسید 
و مابقی به مرور زمان و با سفر رئیس جمهوری افتتاح و تقدیم مردم 

شریف استان سیستان و بلوچستان خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی همچنین به عملیات اجرایی راه آهن چابهار-

زاهدان اشــاره کرد و گفت: تمام تلاش وزارت راه و شهرســازی، 
قرارگاه خاتم الانبیا)ص( و استانداری سیستان بلوچستان این است 
که پروژه در سال آینده به بهره برداری برسد و کل مسیر زیر بار عبور 
قطار قرار گیرد. خوشبختانه منابع مورد نیاز تأمین شده است و یکی 
از اهداف سفر بازدید از این پروژه و رفع کسری های این پروژه است.

بذرپاش با بیان اینکه »حدود ۸۳۰ کیلومتر از کریدور شمال-جنوب 
در استان سیستان و بلوچستان قرار دارد«، بیان کرد: قطعه چابهار 
به زاهدان حدود ۶۳۰ کیلومتر اســت. قطعــه زاهدان به خاش به 

بهره برداری رسیده است و کل ظرفیت های قرارگاه خاتم الانبیا برای 
تکمیل قطعه خاش به چابهار به کار گرفته شده است.

وی با اشاره به اتمام عملیات حفاری تونل های راه آهن چابهار-خاش 
نیز گفت: بعد از پایان عملیات لاینینگ برخی از تونل ها، با توجه به 
زیرسازی خط، در روزهای آینده عملیات ریل گذاری به طول ۲۰۰ 

کیلومتر آغاز می شود.
وزیــر راه و شهرســازی در ادامه به اهمیت بنادر واقع در اســتان 
سیستان و بلوچستان به ویژه بندر شــهید بهشتی چابهار اشاره و 
تصریح کرد: با تکمیل راه آهن چابهار-زاهدان، ارزش بندر شــهید 
بهشتی دو چندان می شود. در همین راستا برنامه های خوبی برای 
ســرمایه گذاری خارجی ارائه شده اســت که در شرف دستیابی به 
قرارداد نهایی هســتیم و از طرفــی نهادهای مختلف داخلی نیز از 

سرمایه گذاری در این بندر استقبال کرده اند.
به گزارش برنا؛ بذرپاش افزود: در خصوص فاز دو بندر شهید بهشتی 
که از آن بازدید می شــود نیز پیشــنهادات سرمایه گذاری خوبی از 
بانک ها و سایر نهادها ارائه شده است که در خصوص آن نیز تصمیم 
نهایی اتخاذ می شود تا فاز دوم هم به زنجیره بنادر کشور اضافه شود.

عضو کمیسیون صنایع مجلس گفت: متاسفانه 
دولت جــرات تصمیم گیــری در این خصوص 
را ندارد و یارانه پنهــان عظیم انرژی به صورت 
ناعادلانه در بین مردم در حال توزیع است و باید 

برای آن چاره اندیشی کنیم.
علی جدی عضو کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس شــورای اســلامی، درباره اجرای طرح 
تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی، اظهار داشــت: 
به دلیــل ارزان بودن فوق العاده گاز خانگی این 
دغدغه در مردم شکل نگرفته است که این گاز 
جز اموال ملی است که در حال هدر رفتن است و 

باید از آن استفاده بهینه ای داشته باشند.
وی افزود: انرژی مورد اســتفاده مردم در بخش 
خانگــی از یارانه پنهان بالایی برخوردار اســت 
تا مردم در رفاه بیشــتری باشند، اما مردم هنوز 

فرهنگ استفاده از این انرژی را بلد نیستند.
جدی در ادامه گفت: باید از ابزارهایی اســتفاده 
کرد که مردم به سمت استفاده درست از انرژی 
حرکت کنند، حتی اگر وســایل گرمایشــی در 
منازل مردم استاندارد شــود اگر آن ها فرهنگ 
اســتفاده از انرژی را نداشته باشند باز هم آن را 

هدر می دهند.
این نماینده مجلس یازدهم افزود: دولت باید به 
صورت جدی تر به طرح تعرفه گذاری پلکانی گاز 
خانگی ورود کند و از مواضع خود عقب نشینی 
نکند، زیرا عده ای از مردم ما در روستاها زندگی 
می کنند و اصلاً از گاز استفاده نمی کنند در حالی 
که به آن یارانه تعلق گرفته است در مقابل برخی 
از مرفهین در شــهرهای بزرگ از گاز برای گرم 

کردن استخر خود استفاده می کنند.
وی در ادامــه افــزود: متاســفانه دولت جرات 

تصمیم گیری در این خصــوص را ندارد و یارانه 
پنهــان عظیم انــرژی به صــورت ناعادلانه در 
بین مردم در حال توزیع اســت و باید برای آن 
چاره اندیشی کنیم. وی در ادامه توضیح داد: دولت 
تاکنون برای رفع این مشــکل با استفاده از ابزار 
قیمتی در تلاش بوده که مردم به سمت استفاده 
بهینه از انرژی حرکت کنند که ســال قبل هم 
مرحله اول تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی اجرایی 
شــد و دولت درصدد است امســال مرحله دوم 
تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی را برای مرفهینی 
که مصارف لاکچری و غیــر بهینه از گاز دارند، 
اجرایی کند و در این مسیر باید ثابت قدم بماند. 
وی ادامه داد: کل مصرف صنایع ما از گاز تولیدی 
در کشــور کمتر از ۲۰ درصد است و بیشترین 
بخش آن به بخش خانگی تعلق می گیرد. اگر در 
بخش خانگی صرفه جویی در مصرف گاز انجام 
شود می توان گاز مورد نیاز صنایع را تامین کرد 
و صنایع در زمســتان به مشکل ناترازی برخورد 

نکنند.
وی در ادامه توضیح داد: با استفاده از این ابزارهای 
قیمتی در مصرف انــرژی می توانیم مردم را به 
نسبت به مصرف انرژی خود حساس کنیم تا این 

فشار در این حد روی صنایع ما باقی نماند.
به گزارش تســنیم؛ این عضو کمیسیون صنایع 
مجلــس در ادامه بیــان کــرد: در قالب طرح 
تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی مصرف کنندگان 
پرمصــرف باید هزینــه مصرف انــرژی خود را 
بپردازنــد و بار این مصرف نباید بر گُرده مردم و 
بخش خصوصی باشد، زیرا اگر صنعت ما تعطیل 
شود و تولیدی نداشته باشد در زمینه اقتصادی به 

مشکل برخورد می کنیم.

وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: طرح 
ملی »یســنا« با اتکا به آستان قدس رضوی و 
بنیاد کرامت رضوی و با همکاری ستاد اجرایی 
فرمان امام )ره(، قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( 
و وزارت تعاون، برای حمایت از ۲۷ هزار و ۵۰۰ 
مادر باردار یا دارای کودک شیرخوار دهک یک 

درآمدی اجرایی خواهد شد.
»صولت مرتضوی« در مراســم آغاز فاز نخست 
اجرای طرح ملی »یســنا« با هدف حمایت از 
خانواده و جوانــی جمعیت با تمرکز بر مادران 
باردار یا دارای کودک شــیرخوار در دهک یک 
درآمدی افزود: یکی از اهداف والای جمهوری 
اســلامی ایران، برقراری عدالت اجتماعی است 
و از بدو تاســیس برای آن اقدامات متعددی را 
انجام داده است. این خدمات در جای جای این 

مرز و بوم قابل مشاهده است.
وی گفــت: ایجاد نهادهای حمایتی، توســعه 
تشــکل های مردمــی و کمک هــای نهادهای 
انقلابی، بستر عدالت گستری جمهوری اسلامی 
ایران را توسعه داده است و طعم شیرین عدالت 

را در کام نیازمندان چشانده است.
وزیر تعاون ادامه داد: طرح یارانه معیشتی، تحت 
پوشــش قرار گرفتن نیازمندان و طرح کمک 
یارانه به کودکان زیر ۶ ســال دهک های پایین 
جامعه دارای اختلال در نمودار رشــد از جمله 
اقدامات انجام شــده در حوزه عدالت اجتماعی 

است.
وی گفت: طرح ملی یسنا با اتکا به آستان قدس 
رضوی و بنیاد کرامت رضوی آغاز شــده و چه 
زیباست که ما هر خدمتی که قصد انجام آن را 

داریم در سایه امام رئوف باشد.

ایــن عضو کابینــه دولت ســیزدهم ادامه داد: 
این طرح با ابتکار آســتان قــدس و همکاری 
ســتاد اجرایی فرمان امــام )ره( و قرارگاه امام 
حســن مجتبی )ع( و اندک کمکی که از بستر 
شرکت های وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی دریافت کرده، اجرایی خواهد شد.
مرتضوی گفــت: بودجه ابتدایی فاز نخســت 
این طرح ۱۱۰ میلیارد تومان اســت که برای 
حمایت از ۲۷ هزار و ۵۰۰ مادر باردار یا دارای 
کودک شیرخوار در دهک اول درآمدی جامعه 
در نظر گرفته شــده اند که این افراد در هشت 
استان کشور شناسایی شده اند. با امام رضا عهد 
می بندیم کــه گام های بعدی را بلندتر برداریم 

و اقدامات موثرتری به فضل خدا انجام دهیم.
در ادامه این مراسم، »مصطفی فیضی« قائم مقام 
تولیت آستان قدس رضوی نیز گفت: در دولت 
سیزدهم رسیدگی به دهک های پایین جامعه 
فقــط در گزارش ها و نوشــته ها باقی نمانده و 
میــدان فعالیت برای همه کســانی که به کار 

اشتیاق دارند فراهم شده است.
وی تاکید کرد: خادم شــروع طرح ملی یســنا 
در کشــور هســتیم که این کار با همت دولت 
جمهوری اسلامی ایران انجام شده است. ما بنا 
بر دستور تولیت آستان قدس رضوی بر حضور 
در فعالیت های اجتماعی، به میزان توان خود با 

اشتیاق به این خدمت وارد خواهیم شد.
به گزارش ایرنا، در این مراسم با حضور رئیس 
بنیاد کرامت رضوی، قائم مقام تولیت آســتان 
قدس رضــوی، قائم مقام قرارگاه امام حســن 
مجتبی )ع( و مدیرعامل بنیــاد ۱۵ خرداد در 

وزارت تعاون برگزار شد.

جدی: دولت جرات تصمیم گیری 
در خصوص یارانه پنهان انرژی را ندارد

اجرای طرح ملی »یسنا« برای حمایت از 
۲۷هزار مادر باردار یا دارای کودک شیرخوار
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رئیس ســازمان بسیج سازندگی کشــور از فعالیت یک هزار و ۶۷۰ 
تعاونی تولیدی و صنعتی در روســتاها با یــک میلیون و ۳۷۰ هزار 

اشتغال خبر داد.
ســردار محمد زهرایی در رویداد ملی طلایه داران اقتصاد ملی، اظهار 
داشت: ۲۹ هزار و ۱۰۰ صندوق قرض الحسنه ایجاد شده است که به 

این تعاونی ها خدمات ارائه می کنند.
وی افــزود: چهار هزار گروه های تخصصــی جهادی در حوزه اقتصاد 
فعالیت می کنند؛ همچنین سه هزار پایگاه مقاومت در حوزه اقتصاد 

فعال است.
رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور با بیان اینکه سه هزار تسهیلگر 
در روستاها و شهرهای کوچک داریم، گفت: این افراد در ارائه خدمات 

و بسترسازی اشتغال نقش آفرینی می کنند.
وی ادامه داد: ۱۰ سرخوشــه ملی داریم که به شبکه سازی تولید تا 

عرضه کمک می کنند و موتور محرک برای مردم هستند.
زهرایی با اشاره از ایجاد ۱۰ دهکده اقتصاد مقاومتی گفت: آموزش و 
توانمندســازی و صدور مجوزهای کسب و کار برای مردم در دهکده 

اقتصاد مقاومتی صورت می گیرد تا پایان امسال هشت دهکده نیز در 
استان های مختلف راه اندازه می شود.

وی تاکید کرد: روســتاها را در احیای اشــتغال زایی مولد می کنیم و 
تکمیل زنجیره از تسهیلگری، تامین، تولید، تبدیل و تجارت را برعهده 

داریم.
رئیس ســازمان بسیج سازندگی کشور تاکید کرد: ۱۲۳ هزار و ۱۸۲ 
شــغل از هفته بسیج سال گذشــته تا کنون در روستاها و شهرهای 
کوچک ایجاد شده است و از محل تبصره ۱۶ و ۱۸، وام های صندوق ها 

و تعامل ها با بانک تسهیلات به صاحبان مشاغل پرداخت می کنیم.
وی با اشاره به همکاری وزارت نیرو با همکاری بسیج سازندگان گفت: 
نیروگاه خانگی در روســتاها با نصب ۲ هزار و ۸۶۱ پنل ایجاد شــده 

است.
بــه گزارش ایرنا؛ زهرایی گفت: این امر منجر به کســب درآمد برای 

خانوارها در ازای فروش برق به وزارت نیرو می شود.

رئیس سازمان بسیج سازندگی خبر داد

فعالیت 1۶۷۰ تعاونی تولیدی در روستاها
2 هزار و ۸61 پنل خورشیدی نصب شد

شهری

تجارت

پتروشیمی

بازرگانی

مدیــر کل راه و شهرســازی اســتان تهران از 
۴۳۵۸۰ واحد نوسازی در بافت های فرسوده در 

۴ سال اخیر در این استان خبر داد.
به گــزارش میزان و بــه نقــل از وزارت راه و 
شهرســازی، حســین جنتی مدیــر کل راه و 
شهرسازی اســتان تهران گفت: از ابتدای سال 
۱۳۹۹ تاکنون ۴۳۵۸۰ واحد مســکونی پروانه 
برای بازآفرینی و نوســازی بافت های فرســوده 

استان تهران دریافت کرده اند.
وی گفت: رشــد صــدور پروانــه در بافت های 
فرسوده نشان از عزم مردم برای افزایش کیفیت 
زندگی، حضور موثر تسهیلگران و توسعه گران 
و اعمال تخفیفات خوب توسط شهرداری تهران 

و همچنین شــهرداری های شــهرهای استان 
در محلات مصوب بافت های فرســوده دارد که 
امیدواریم ســیر این اتفــاق همچنان صعودی 
باشد این در حالی است که در سال ۱۳۹۹ تنها 
۷۸۲ واحد در استان تهران موفق به اخذ پروانه 
نوسازی شــده بودند، ولی تنها در هشت ماهه 
ابتدای ســال جاری این آمار به ۱۳۷۱۱ واحد 

رسیده است.
به گزارش میزان؛ جنتی وام ۵۵۰ میلیون تومانی 
نوسازی بافت های فرسوده در تهران را محرک 
بسیار خوبی در بازآفرینی برشمرد و از ساکنان 
بافت های محلات فرســوده مصوب خواســت 

هرچه سریعتر اقدام کنند.

معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر امور خارجه 
امضــای موافقتنامه تجــارت آزاد بــا اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا را افق جدیدی دانســت که 
ایران از طریق آن به سازمان همکاری شانگهای، 

اکو و بریکس متصل می شود.
مهدی صفری که وزیر صنعت، معدن و تجارت 
را در سفر به ســن پترزبورگ همراهی می کرد 
گفت: امضــای موافقتنامه تجــارت آزاد میان 
ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا از این جهت 
حائز اهمیت اســت که موجب اتصالات تجاری 
جدیدی با ســازمان همکاری هــای اقتصادی 
شــانگهای، اکو و بریکس می شود، چرا که سه 
کشور از پنج عضو اتحادیه اوراسیا عضو شانگهای 
هستند، دو کشور عضو اکو و یک کشور نیز در 

بریکس عضویت دارد.
صفری همچنین با اشــاره به تلاش های ایران 
بــرای برقراری تجارت آزاد با کشــورهای عضو 
سازمان اکو یادآور شد که هنوز این موافقتنامه 

اجرایی نشده است.
معــاون وزیر امور خارجه خاطرنشــان کرد که 
به دنبال امضای ایــن موافقتنامه تجارت آزاد، 
یک جهش صــادرات و واردات در بین ایران و 
کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا ایجاد 

خواهد شد.
وی از فضای بســیار خوبی که بــرای صادرات 
کالاهــای ایرانی در زمینه اتومبیــل، ترانزیت، 

راکتور، قطعــات خودرو، مصالح ســاختمانی، 
تجهیزات پزشکی و دارو وجود دارد، خبر داد.

به گفته صفری، ایران شناخت بسیار خوبی در 
خصــوص کالاهای مورد نیاز کشــورهای عضو 
اتحادیه اوراسیا و مشترک المنافع دارد و اخیرأ 
اســتاندارد قطعات خودروی ایرانی نیز پذیرفته 

شده است.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه 
با اشــاره به امکان واردات غــلات و کودهایی 
شــیمیایی از روســیه و بلاروس گفت: »ما در 
گذشــته این کالاها را از کشورهای بسیار دور 
وارد می کردیــم اما حالا و بــا افزایش واردات 
 از این کشــورها می توانیــم منفعت دلاری نیز 

داشته باشیم«.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت قبــل از ظهر 
دوشنبه چهارم دی ماه ۱۴۰۲ با هدف مذاکره با 
برخی مقامات اتحادیه اقتصادی اوراسیا و امضای 
موافقتنامه دائمی تجارت آزاد جمهوری اسلامی 
ایران با اعضای این اتحادیه وارد سن پترزبورگ 

روسیه شد.
بــه گزارش تســنیم؛ در این ســفر یکــروزه، 
موافقتنامه تجارت آزاد جمهوری اسلامی ایران 
با اتحادیه اوراســیا امضا شد که پس از تصویب 
مجالس ایران و پنج کشــور عضو این اتحادیه، 
تعرفه حدود ۸۷ درصد اقلام کالایی در مبادلات 

تجاری دوجانبه را حذف می کند.

مدیر ســرمایه گذاری شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی گفت: صنعت پتروشــیمی برای 
دســتیابی به اهداف توســعه ای تا پایان برنامه 
هشتم توسعه نیازمند ســالانه ۷ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری است.
رضــا نکویی لــزوم ســرمایه گذاری ۷ میلیارد 
دلاری ســالانه در صنعت پتروشیمی ایران در 
نخستین همایش سرمایه گذاری و تأمین مالی 
صنعت پتروشیمی با اشاره به اینکه تحقق رشد 
۸ درصدی اقتصادی مــورد تاکید مقام معظم 
رهبری و رســیدن به اهداف توسعه ای صنعت 
پتروشیمی تا پایان برنامه هشتم توسعه نیازمند 
ســالانه ۷ میلیارد دلار ســرمایه گذاری است، 
اظهار کرد: این رقــم بیانگر ظرفیت بالای این 
صنعت برای جذب منابع مالی داخلی و خارجی 

است.
وی بــا بیــان اینکه ایــن همایش همســو با 
بازطراحــی ســاختار تامین مالــی طرح های 
صنعــت پتروشــیمی برگزار می شــود، افزود: 
طرح هــای صنعت پتروشــیمی در دو ســال 
گذشته با برگزاری ۴۰ کمیته بازنگری، بازبینی 
و طرح های جایگزین متناسب با نیاز کشور به 
سرمایه گذاران معرفی شد و بعضی طرح ها نیز از 

ادامه فعالیت انصراف دادند.
مدیر ســرمایه گذاری شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی با اشــاره به چالــش تأمین مالی 
طرح های پتروشــیمی گفــت: در این همایش 
ابزارها و راهکارهای تامین منابع مالی متناسب 

با فعالان این صنعت تبیین می شود.
نکویی به ۷۰ مجتمع پتروشیمی فعال در کشور 

با ظرفیت نصب شده سالانه بیش از ۹۲ میلیون 
تن اشــاره کرد و افزود: ظرفیت این صنعت بر 
اساس برنامه ریزی انجام شده به ۱۴۱ میلیون تن 
در پایان برنامه هفتم توسعه و به ۱۹۹ میلیون 

تن تا پایان برنامه هشتم توسعه می رسد.
وی تصریح کرد: سعی شــده است با توجه به 
گســتردگی محصولات پتروشــیمی به سمت 

تکمیل زنجیره ارزش حرکت کنیم.
به گفته مدیر سرمایه گذاری شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی، ۲۰ طرح با ســرمایه مورد نیاز ۷ 
میلیارد دلار با مجموع ظرفیت سالانه ۹ میلیون 
تن در منطقه ویژه اقتصادی پتروشــیمی، ۲۲ 
طرح با ســرمایه مورد نیــاز ۲۲ میلیارد دلار با 
مجموع ظرفیت ســالانه ۲۸ میلیــون تن در 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، ۱۴ طرح با 
سرمایه مورد نیاز ۱۱.۵ میلیارد دلار با مجموع 
ظرفیت سالانه بیش از ۱۳ میلیون تن در منطقه 
پارس ۲.۱۱ طرح با ســرمایه مورد نیاز بیش از 
۱۱ میلیــارد دلار با مجموع ظرفیت ســالانه 
۱۴ میلیون تن در منطقه پارســیان، سه طرح 
با ســرمایه مورد نیاز ۴ میلیارد دلار با مجموع 
ظرفیت سالانه ۹ میلیون تن در منطقه چابهار 
و چهار طرح با سرمایه مورد نیاز ۵ میلیارد دلار 
با مجموع ظرفیت ســالانه ۱۰ میلیون تن در 

منطقه قشم در حال اجراست.
به گزارش مهر؛ نکویی چهار منطقه شــهرک 
صنعتی شمال استان بوشهر، بندرعباس، منطقه 
آزاد لاوان و جاســک را مناطق جدید صنعتی 
برای توســعه صنعت پتروشیمی دانست که در 

آینده طرح های آن ها نیز معرفی می شوند.

دبیر ایرانی کمیســیون مشترک همکاری های 
اقتصــادی، بازرگانی، فنی، علمــی و فرهنگی 
جمهــوری  و  ایــران  اســلامی  جمهــوری 
تاجیکســتان از ایجاد ارتبــاط الکتریکی میان 
ایران و تاجیکســتان، مبادلات تجاری ایران و 
تاجیکستان، روابط تجاری و مالی در این اجلاس 

خبر داد.
»مجتبی اکبری« با اشاره به برگزاری شانزدهمین 
همکاری های  مشــترک  کمیســیون  اجلاس 
اقتصــادی، بازرگانی، فنی، علمــی و فرهنگی 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان 
گفت: تأکید بر بررسی و همچنین دستیابی به 
بندها و اسناد در حوزه های اقتصادی، بازرگانی، 
فرهنگی و اجتماعی در جهت عملیاتی و اجرایی 
شــدن آن در این اجلاس سه روزه مورد توجه 

قرار دارد.
وی با اشــاره به اینکه بیش از یکســال طرف 
تاجیکســتانی و دســتگاه های ایرانی بر ســر 
موضوعــات بندهای مورد نظــر طرفین، بحث 
داشــته اند، ادامه داد: مبــادلات تجاری ایران و 
تاجیکســتان، روابط تجاری، ارتباط الکتریکی 
میان ایران و تاجیکستان، بحث های مالی و سایر 
موضوعات دیگر را در این کمیسیون مدنظر قرار 

خواهیم داد.

بنابراین گزارش در راستای اهداف این اجلاس 
»علی اکبــر محرابیان« وزیر نیــرو با »امامعلی 
رحمان« رئیس جمهور جمهوری تاجیکستان 
در جهت گسترش روابط تجاری و اقتصادی دو 

کشور در این اجلاس ملاقات می کند.
اجــلاس مشــترک همکاری هــای ایــران و 
تاجیکستان توسط دبیران کمیسیون مشترک 
دو کشــور برگزار شده اســت و آئین اختتامیه 
که شامل امضا و مبادله سند همکاری است، با 
حضور روسای کمیسیون مشترک )وزیر نیروی 
ایران و وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکســتان( 
برگزارمی شود. به گزارش ایلنا؛ بنا بر این گزارش 
این اجلاس از گشــایش یافته و تا پنج شنبه به 
میزبانی وزارت انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان 

در شهر دوشنبه ادامه یابد.

نوسازی بافت های فرسوده در پایتخت از مرز ۴۳ هزار واحد گذشت

برقراری اتصالات تجاری جدید ایران با شانگهای و بریکس از طریق اوراسیا

لزوم سرمایه گذاری ۷ میلیارد دلاری سالانه در صنعت پتروشیمی ایران

گسترش همکاری های ایران و تاجیکستان 
در زمینه های تجاری، مالی و تبادل برق

راه آهن چابهار-زاهدان ۱۴۰۳ آماده بهره برداری می شود

ارز ارزان به تضعیف ساختار اقتصادی منجر می شود


